
در نشست صریح و صمیمی تشکل های کارگری با استاندار مطرح شد؛ 

شرح مصائب کرونایی کارگران قمی

رییس جهاد: جوجه کُشی در قم نداشتیم

شهردار قم تأکید کرد؛

توجه به معماری ایرانی اسلامی 
درپروژه های اطراف حرم مطهر
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روزنامه صبح ایران

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم هشدارداد؛

تبدیل قبر فروشی 
به بورس بازی
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معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم گفت: قبر فروشی در سطح شهر قم تبدیل به بورس بازی شده و قبرهای داخل شهری 
تا ۵۰ میلیون تومان به فروش می رسد و تبدیل به کسب و بازار برای برخی نهادهای متولی شده است.  محسن بهشتی روز چهارشنبه 
در جلسه کارگروه زیربنایی قم در سالن جلسات کرامت استانداری اظهارداشت:احداث آرامستان جدید قم از سال ۹۴ در دستور کار 

مجموعه مدیریت استان قرار دارد و مسائل مربوط به دسترسی و مطالعات اجتماعی در آن انجام گرفته است.

عکس:مهدی مریزاد

فروش قبردرقبرستان های داخل شهر قم تا50میلیون تومان؟!

آغاز رزمایش کمک مومنانه درقم

حلول ماه مبارک رمضان را تبریک می گوییم

به همت سپاه امام علی بن ابیطالب )ع( و خیرین صورت گرفت:

توزیع3۷هزار بسته معیشتی بین خانواده های نیازمند تاپایان ماه رمضان

شهردار منطقه یک قم از اجرای پیاده روسازی بلوار شهید دل آذر در نیمه نخست 
امسال خبر داد.احمد ترکمن با اشاره به پروژه پیاده رو سازی بلوار شهید دل آذر، 
اظهار کرد: در راستای پروژه های پیاده روسازی شهرداری، که طی سال های اخیر 
در شهر شدت گرفته، بخش زیادی از پیاده روهای شهر بهسازی و استانداردسازی 
شده است.شهردار منطقه یک قم با بیان اینکه یکی از این پروژه ها پیاده روسازی بلوار 
شهید دل آذر بوده که در دستور کار شهرداری منطقه یک است، گفت: این پروژه 
شامل پیاده روسازی از کوچه ۶۴ )منبع آب( تا تقاطع پلیس است. ترکمن با بیان اینکه

بر  نظارت   به تشدید  اشاره  با  قم  استان  تجارت  و  معاون سازمان صنعت، معدن 
اصناف همزمان با ماه رمضان در قم، افزود: برای جلوگیری از افزایش قیمت کالا از 
اول اردیبهشت طرح نظارتی آغاز شد. احمدرضا سمیعی نسب با اشاره به تشدید 
منظور  به  افزود:  رمضان،  مبارک  ماه  در  صمت  سازمان  بازرسان  توسط  نظارت ها 
جلوگیری از افزایش بی رویه کالاها از اول اردیبهشت ماه طرح نظارتی آغاز شده و تا 
پایان ماه رمضان نیز ادامه دارد. وی با بیان اینکه تیم های بازرسی سازماندهی شده و 
تشدید بازرسی ها در دستور کار قرار دارد، افزود: نظارت ها بیشتر مربوط به آرد و نان، 

شهردار منطقه یک قم :

بلوار شهید دل آذر پیاده روسازی می شود
معاون سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم تاکید کرد:

تشدید نظارت  بر اصناف همزمان با ماه رمضان 

88

درنظر دارد به منظور انتخاب پیمانکار اجرای طرح تأمین نیروی برق ساختمان اداری آموزشی سازمان 
برنامه و بودجه، از بین مناقصه گران متقاضی اجرای پروژه مذکور بر اساس قانون برگزاری مناقصات، که دارای 
رتبه وصلاحیت در رشته نیرو با رتبه 5 و بالاتر از سازمان برنامه و بودجه و همچنین دارای تأییدیه از شرکت توزیع 

برق استان هستند، اقدام نماید.
موضوع مناقصه: نیرورسانی به ساختمان اداری آموزشی سازمان برنامه و بودجه، واقع در قم، سالاریه، میدان 

فاطمی، مطابق طرح شماره 97410183 شرکت توزیع برق استان قم.
واجدین شرایط می توانند اسناد مناقصه را از تاریخ 13۹۹/۰2/۰7 تا تاریخ 13۹۹/۰2/11 از سامانه ستاد و 
یا سایت اینترنتی سازمان با آدرس https://qom.mporg.ir دریافت نموده و پس از تکمیل، تا پایان وقت اداری 

روز سه شنبه مورخ 13۹۹/۰2/23 در سامانه ستاد بارگذاری نمایند.
تاریخ بازگشایی پاکات راس ساعت 10 صبح روز چهارشنبه مورخ 13۹۹/۰2/2۴ در سازمان مدیریت و برنامه 

ریزی استان قم خواهد بود.                                                                                                                  شناسه چاپ آگهی:87۶728

سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم 
فراخوان مناقصه عمومی )نوبت اول(

سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم

 مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور گفت: نهاد حوزه نهایت 
همکاری را با ستاد ملی مبارزه با کرونا دارد و در این که اماکن زیارتی 
باز شود یا نشود کاملا تابع پروتکل های وزارت بهداشت هستیم و 
نظر کارشناسی را اصل و مبنایی فقهی و دینی می دانیم.  آیت الله 
"علی رضا اعرافی" در دیدار رییس دانشگاه علوم پزشکی قم با انتقاد 
از کسانی که به حوزه و نهاد روحانیت نسبت های ناروا می دهند، 
گفت: این گونه اتهامات دور از واقع آن قدر واضح است که حتی 

نیازی به تکذیب نیست. وی تصریح کرد: ملت ایران و مخاطبان

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: اگر پیک کنترل شده 
ازنظر  دوباره  کنیم،  رها  را  قم  در  کرونا  ایجاد شده  نزولی  روند  و 
اپیدمی با پیک دومی مواجه می شویم که ممکن است شدیدتر 
باشد.  "محمدرضا قدیر" در دیدار با آیت الله علی رضا اعرافی مدیر 
حوزه های علمیه، تاکید کرد: فاصله گیری اجتماعی و هوشمند 
جدی گرفته شود.  وی برای چندمین بار طی روزهای اخیر هشدار 
داد که عده ای فاصله گذاری اجتماعی و فاصله گذاری هوشمند را 
رعایت نمی کنند که این مسئله می تواند خسارات جبران ناپذیری را

مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور:

 تابع پروتکل های بهداشتی در 
بازگشایی اماکن مذهبی هستیم

دکترقدیر :درصورت رها کردن روند کنونی؛ 

پیک دوم کرونا در قم شدیدتر
 خواهد بود
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شرکت مخابرات ایران – منطقه قم



شنبه -ششم اردیبهشت ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 25020

 رییس جمهوری گفت: تحولاتی که از سال 94  
در صنایع بالادستی و پایین دستی شاهد هستیم، 

رهاورد شرایطی است که برجام زمینه ساز آن شد. 
حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی روز 
پنج شنبه در مراسم افتتاح طرح های ملی صنعتی، 
زیربنایی، ورزشی، درمانی و فرودگاهی جنوب استان 
فارس واقع در شهرستان لامرد که به صورت ویدیو 
کنفرانس برگزار شد، با اشاره به آثار برجام در صنایع 
بالادستی و پایین دستی گفت: گاهی مردم ما، همه 
آثار برجام را نمی دانند، خیلی مهم است که مردم 
بدانند در نفت، گاز و صنایع معدنی چه اتفاقاتی 

افتاده است.
رییس قوه مجریه افزود: تحولاتی که از سال 94 
در این صنایع می بینیم، شرایطی است که برجام 
به وجود آورده است؛ یکی از این صنایع، کارخانه 
آلومینیوم جنوب لامرد است که توافق برجام باعث 

شد در پایان سال 94 این پروژه فعال شود.
از زحمات و تلاش های وزارت  با تشکر  روحانی 
صنعت، معدن و تجارت افزود: صنایع معدنی ما بعد 
از تحریم شدید در سال 97 با مشکلاتی مواجه شد 
که شخص وزیر و وزارت صنعت، معدن و تجارت کار 
بزرگی را در این زمینه انجام دادند برای اینکه فعالیت 

واحدهای تولیدی کشور متوقف نشود.
وی با اشاره به بهره برداری از فاز نخست مجتمع 
صنایع آلومینیوم جنوب در این آیین ادامه داد: این 
واحد صنعتی در یک زمان نسبتا کوتاهی به تولید 
بسیار خوبی است، تلاش  این سرمشق  و  رسیده 
بخش خصوصی، شرکت غدیر، ایمیدرو و کنسرسیوم 

بانک ها در این زمینه مهم بوده است.
البته چون لامرد شهر  قوه مجریه گفت:  رییس 
زادگاه وزیر اطلاعات است، ایشان نیز در سریعتر به 

نتیجه رسیدن این پروژه کمک کرده است.
روحانی افزود: در مجموع کار بزرگی در اجرای این 
پروژه صورت گرفته است، در این دولت در سال 94 
این پروژه کلنگ زنی شده و امروز بعد از چهار سال 

افتتاح می شود.
سردار سلیمانی، قهرمان بزرگ کشور و 

تاریخ است
روحانی همچنین با اشاره به نامگذاری مجتمع 
ورزشی لامرد به نام شهید سلیمانی افزود: خوشحالم 
این مجتمع ورزشی به نام شهید سلیمانی نامگذاری 

شده است، این شهید قهرمان بزرگ کشور و تاریخ 
ما بوده و هرکجا که قهرمان پرور است مناسب است 

نامی از قهرمانان بزرگ تاریخی ما داشته باشد.
وی ادامه داد: شهید سلیمانی از قهرمانان بزرگ 
تاریخ دفاع کشور ما است که در این آیین به روح او 
درود می فرستیم، با نامگذاری این مجتمع به نام 
شهید سلیمانی، یاد و نام آن شهید بزرگ داشته می 

شود.
پرتاب ماهواره نور ارزشمند ومبارک است

 رییس شورای عالی امنیت ملی ایران همچنین 
به اقدامات اخیر سپاه پاسداران در پرتاب ماهواره 
اشاره کرد و گفت: تلاش اخیر سپاه پاسداران برای 
پرتاب ماهواره برای مردم عزیز ما مبارک است و نشان 
ارزشمند بودن همه تلاش های پیگیر در این شرایط 

سخت است.
روحانی افزود: ما به دنیا نشان داده ایم که با وجود 
کرونا و به رغم سختی و مشکلات اقتصادی که مردم 
تولیدی و سازندگی در کشور  دارند، فعالیت های 
ادامه پیدا می کند و همانطور که رهبر معظم انقلاب 
فرمودند باید امسال در عمل به سال جهش تولید در 

عمل بدیل شود.
بهره برداری از هشت هزار تخت 

بیمارستانی جدید تا پایان امسال
رییس جمهوری همچنین در زمان صدور دستور 
محمود  حاج  تختخوابی   1۲4 بیمارستان  افتتاح 
حاج حیدر لامرد با تشکر از وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکی و مردم بسیار خوب استان فارس  
و منطقه لامرد گفت:  افتتاح این بیمارستان از چند 
نظر مهم است، یکی اینکه این بیمارستان با کمک 
دولت و خیرین ساخته شده و بسیار حائر اهمیت 
است که خیرین عزیز در این پروژه های بسیار مهم 
که برای سلامت و زندگی مردم مهم است حضور 

داشته باشند.
روحانی با قدردانی از "حاج حیدر" نیک اندیش 
مشارکت کننده در ساخت این بیمارستان گفت: 

برای همه خیرین آرزوی موفقیت می کنیم.
درمان  بهداشت،  وزیر  گزارش  به  اشاره  با  وی 
ویدیوکنفرانس  ارتباط  این  در  پزشکی  آموزش  و 
ادامه داد: خوشحال هستیم که هشت هزار تخت 
به بهره  پایان سال در کشور  تا  بیمارستانی جدید 

برداری خواهد رسید.

حوزه سلامت، کار بزرگی انجام داد
رییس قوه مجریه همچنین از تلاش های صورت 
گرفته در مبارزه با کرونا تشکر کرد و گفت: برای همه 
مردم ما خوشحال کننده است که شبکه درمانی به 
خصوص شبکه بهداشت سراسر کشور که در این 
دولت حمایت جدی از آن صورت گرفته است نقش 

ارزشمندی داشته است.
روحانی از همه پزشکان و پرستاران و کادر درمانی 
و مدافعان سلامت سراسر کشور به خصوص استان 
فارس و شهرستان لامرد تشکر کرد و افزود: آنها کار 

بسیار بزرگی در این ایام انجام دادند.
جهش تولید را عملیاتی می کنیم

روحانی خاطرنشان کرد: همه ما در دولت تلاش 
می کنیم تا کلام مقام معظم رهبری در مورد جهش 
تولید را در عمل اجرایی و عملیاتی کنیم. یقین دارم 
که بقیه ارگان ها، نیروهای مسلح و بخش خصوصی 

نیز برای اجرای این کلام تلاش می کنند.
رئیس جمهور در پایان تاکید کرد: امیدواریم امسال 
بتوانیم به طور متناوب طرح هایی را که نهایی شده و 
آماده افتتاح می شوند، افتتاح کنیم. مردم ما مطمئن 
باشند دولت در کنار مقابله و مبارزه با کرونا دست از 
تولید، تلاش و زمینه سازی برای اشتغال، که سال 

سختی هم در زمینه اشتغال است، برنمی دارد.
وی افزود: ما تلاش می کنیم که مشکلات را کاهش 
دهیم و با یاری یکدیگر سال خوبی را برای کشورمان 

بسازیم.

پیام قدردانی فرمانده سپاه از رهبر انقلاب؛ 

ما پیشمرگان مردم و انقلاب هستیم
 فرمانده کل سپاه گفت: ما پیشمرگان مردم بزرگوار ایران و نیز پاسدار انقلابشان، برای 

سربلندی ملت مظلوم و مقاوم خود، آنچه در توان و اختیار داشته را به کار بسته ایم.
سرلشکر حسین سلامی فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در پیامی از ابراز 
لطف و پیام روحیه بخش و محبت آمیز رهبر معظم انقلاب اسلامی و فرماندهی کل 
قوا امام خامنه ای به آحاد فرماندهان، مسئولین و پاسداران حریم ولایت قدردانی کرد.

متن پیام فرمانده کل سپاه به این شرح است:
»بسم الله الرحمن الرحیم

و من النصر الا من عندالله العزیز الحکیم
محضر مبارک رهبر عظیم الشأن انقلاب اسلامی و فرمانده معظم کل قوا حضرت آیت 

الله العظمی امام خامنه ای )مدظله العالی(
با اهدا سلام و تحیات الهی و تبریک ماه نورانی رمضان در راه

صمیمانه پیام پر مهرتان که موجی از ایمان و امید را در دل فرزندان پاسدارتان و 
خانواده های صبورشان به راه انداخت را بر چشم نهاده و خدا را بر رضایتتان سپاس 
گزاردم. چرا که در ملک ولایت بر این باوریم که بعد از شهادت توفیقی برای پاسداران 
بالاتر از رضایت حضرتعالی، آن سرچشمه حکمت و مولی و مقتدای الهی نخواهد بود 
و خداوند بر این نعمت، شکر بی پایان. به استحضار می رسانم، سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی تدبیر و فرمان "باید قوی شویم" را که ترجمان "واعدوا لهم ما استطعتم من 
قوه" است را دریافت نموده و با ایمان به وعده های الهی، در مسیر تأسیس تمدن نوین 
اسلامی، لحظه ای غفلت و سستی را به خود راه نداده و با تولید مداوم قدرت و اقتدار، به 
دنبال تحقق گام دوم انقلاب اسلامی است و اخراج و ازاله آمریکای تروریست از منطقه و 

افول هیمنه پوشالی آن، ابتدای کار و راه مظلومان و مستضعفان جهان می باشد.
ما پیشمرگان مردم بزرگوار و نجیب ایران و نیز پاسدار انقلابشان، مفتخریم که برای 
سربلندی ملت مظلوم و مقاوم خود، آنچه در توان و اختیار داشته را به کار بسته ایم 
تا انشاالله آنان را برای رسیدن به آرزوهای بزرگشان از جمله فروپاشی نظام سلطه و 
استقرار عدالت و معنویت در جهان کمک کنیم. امروز بحمدالله با هدایت های قرآنی و 
حکیمانه حضرتعالی، آزادیخواهان و مستضعفان عالم به حقانیت مقاومت و تأثیر آن در 
سقوط نظام سلطه به یقین رسیده و به آنها امیدها بسته اند. اماما؛ حضور مقتدرانه سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی در فضا، آسمان، زمین و دریا، اگر چه حکایت از ایمان عملی 
و قدرت علمی مقلدان و سربازان شما دارد و برای ایرانیان چتر امن و برای مظلومان نور 
امید است، ولی بی شک برای دشمنان پیام آور رعب و وحشت و ترجمان "تُرْهِبُونَ بِهِ 
هُ یَعْلَمُهُم" است و به خواست خدا و  کُمْ وَآخَرِینَ مِنْ دُونِهِمْ لَا تَعْلَمُونَهُمُ اللَّ هِ وَعَدُوَّ عَدُوَّ اللَّ
با امامت حضرتعالی، به نابودی آنها و رهایی جهان از ظلمت و ظالمان خواهد انجامید 

و نظم جدید انقلاب اسلامی بر سرشت و فطرت بشریت حاکم خواهد شد. انشاالله.«

درپی اقدامات نیرو های آمریکایی در خلیج فارس؛

احضار حافظ منافع آمریکا به وزارت امور خارجه 
سخنگوی وزارت امور خارجه در واکنش به اقدامات ایذائی و تحریک آمیز نیرو های 
آمریکایی در خلیج فارس گفت: سفیر سوییس در تهران به عنوان حافظ منافع امریکا 

در این زمینه به وزارت امور خارجه فراخوانده شد.
سید عباس موسوی افزود: پس از احضار، مراتب اعتراض شدید جمهوری اسلامی 
ایران به تهدیدات نیرو های امریکایی از جمله حضور و اقدامات غیر قانونی و بی ثبات 
ساز ناوگان دریایی آن کشور در نزدیکی آب های شمالی خلیج فارس و سواحل ایران 

طی یادداشتی برای انعکاس به مقامات امریکایی به وی ابلاغ شد. 
وی اضافه کرد: در این یادداشت به دولت آمریکا ضرورت رعایت مقررات بین المللی 
ایمنی دریانوردی و آزادی کشتیرانی از سوی همه ی طرف ها یادآوری و هشدار داده 
شده است که جمهوری اسلامی ایران ضمن دفاع قدرتمندانه از حقوق دریایی خود، 
در مقابل هر گونه تهدیدات و اقدامات غیر قانونی و متعرضانه در منطقه خلیج فارس و 

دریای عمان، پاسخ و واکنش مناسب نشان خواهد داد. 
سخنگوی دستگاه دیپلماسی کشورمان در ادامه تصریح کرد: جمهوری اسلامی 
ایران اظهارات تهدیدآمیز و تحریک کننده روز گذشته رئیس جمهور آمریکا را محکوم و 
به آقای ترامپ توصیه می کند در شرایط کنونی شیوع بیماری کرونا در منطقه و جهان 
بهتر است به جای ماجراجویی و فرافکنی، ناوگان نظامی خود را برای کمک به مهار و 
مدیریت این بیماری رو به گسترش، که این کشور را به آلوده ترین کشور مبتلابه این 

بیماری در جهان تبدیل کرده است، در داخل امریکا به کار گیرد.
هیچ قطعنامه ای ایران را از پرتاب ماهواره به فضا منع نمی کند 

وی همچنین در واکنش به مواضع اخیر ایالات متحده آمریکا در خصوص پرتاب موفق 
و غرور انگیز ماهواره نور به فضا، ضمن رد و تقبیح دخالت آن رژیم در امور داخلی ایران، 
پیشرفت های علمی و فناوری بویژه در حوزه هوا-فضا را حق ملت ایران دانست و خاطر 
نشان کرد قطعاً اینگونه دخالت ها در عزم ملت ایران برای پیشرفت خللی ایجاد نخواهد 

کرد. 
وی همچنین تاکید کرد: هیچ قطعنامه ای ایران را از پرتاب ماهواره به فضا منع 
نمی کند و استناد آمریکا به قطعنامه ۲۲31 قطعاً بیجا و خلاف واقعیات است؛ طُرفه 
آنکه قطعنامه ۲۲31 شورای امنیت قطعنامه ای است که رژیم آمریکا با خروج خود از 
برجام آن را نقض کرده و همچنان دیگر کشورهای مستقل را برای نقض آن آشکارا تحت 
فشار قرار می دهد. موسوی در پایان توسعه علم و فناوری در عرصه هوا-فضا را حق 
قانونی ایران دانست و تاکید کرد: ماهواره نور با اهداف صلح آمیز و در راستای سیاست 

دفاعی ایران است.
 

سخنگوی وزارت بهداشت :

هیچ استانی در وضعیت قرمز بیماری کرونا نیست
سخنگوی وزارت بهداشت با اشاره به بهبودی و ترخیص ۶۶ هزار و 59۶ بیمار کووید 

19در کشور از شناسایی 11۶8 بیمار جدید خبر داد. 
دکتر جهانپور  درباره آخرین آمارهای کرونا در کشور گفت: از دیروز تا روز پنجم 
به  مبتلا  جدید  بیمار  تشخیصی 11۶8  قطعی  معیارهای  اساس  بر  و  اردیبهشت 
کووید19 در کشور شناسایی شد. وی افزود: مجموع بیماران کووید19 در کشور به 88 
هزار و 194 نفر رسید. به گفته وی، متاسفانه در طول ۲4 ساعت گذشته، 93 بیمار 
کووید19 جان خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان این بیماری در کشور به 
5574 نفر رسید. جهانپور این را هم گفت: خوشبختانه تا کنون ۶۶ هزار و 59۶ نفر از 

بیماران، بهبود یافته و ترخیص شده اند.
 سخنگوی وزارت بهداشت همچنین گفت:  31۲1 نفر از بیماران مبتلا به کووید19 
در وضعیت شدید این بیماری تحت مراقبت قرار دارند و در عین حال تا کنون 399 
هزار و 9۲7 آزمایش تشخیص کووید19 در کشور انجام شده است. سخنگوی وزارت 
بهداشت در ادامه گفت:  امروز موارد شناسایی شده سرپایی بیشتر از موارد بستری 

تشخیص داده شده است. 
به این ترتیب موارد ابتلای جدید شناسایی شده، حال عمومی بهتری داشته اند. وی 
تاکید کرد: اگرچه در حال حاضر هیچ استانی در وضعیت قرمز این بیماری نیست، اما 
هشدارها باقی است، وضعیت به هیچ عنوان عادی نیست و فاصله گذاری اجتماعی 

حتما باید از سوی مردم رعایت شود.

محمدجواد ظریف :

 آمریکا و اروپا نمی توانند ایران را
 موعظه کنند

 وزیر امور خارجه تاکید کرد: آمریکا و اروپا نمی توانند بر پایه تفسیر اشتباه و بی مبنا از 
قطعنامه ۲۲31 شورای امنیت، ایران را موعظه کنند. 

به گزارش اداره کل اطلاع رسانی و امور سخنگویی وزارت امور خارجه، محمدجواد 
ظریف در حساب کاربری خود در توییتر نوشت: ایالات متحده برخلاف قطعنامه 

۲۲31 شورای امنیت، از سال ۲017 مشغول زورگویی به همه بوده است. 
وی با اشاره به بی عملی اروپا در برابر خروج آمریکا از برجام اظهار داشت: اروپا به 
جای تبعیت از قطعنامه ۲۲31، از ایالات متحده اطاعت کرده است. هیچ کدام آنها 
نمی توانند بر پایه تفسیر اشتباه و بی مبنا از قطعنامه ۲۲31 شورای امنیت، ایران را 

موعظه کنند.
وزیر امور خارجه ادامه داد: ایران نه سلاح هسته ای دارد و نه موشکی که برای حمل 

چنین سلاح های دهشتناکی، طراحی شده باشد. حدس بزنید چه کسی دارد؟ 
لازم به ذکر است :پس از پرتاب موفقیت آمیز ماهواره نظامی نور1، برخی از مقامات 
اروپایی و آمریکایی نسبت به اقدام ایران ابراز نگرانی کرده و مدعی نقض قطعنامه 

۲۲31 از سوی ایران شده بودند. 
ظریف همچنین در توئیتر خود،  چند سند و تصویری از روزنامه نیویورک تایمز را منتشر 

کرد:

درس های بحران نوظهور
سال 1398 برای ملت ایران سال چندان خوب و 
خاطره انگیزی نبود؛ سالی پر از بحران های سیاسی، 
افزایش تحریم ها، اعتراضات، گرانی، ترور دردناک و 
فراموش ناشدنی سردار قاسم سلیمانی، نگرانی از آغاز 

جنگ، سقوط هواپیما و مشکلاتی از این دست. هر چند ملت ایران آرزو می کرد با 
پایان سال 98، پرونده این بحران های مکرر نیز بسته شود، اما واپسین ماه های سال 
98 نیز با شیوع ویروس جدید و کشنده ای همراه شد تا جامعه ایرانی شاهد سبک 
جدیدی از بحران باشد. البته این بار بحرانی که نه فقط کشور ایران، بلکه همه دنیا با 
آن دست و پنجه نرم می کند و دولت های ملی در سراسر کره خاکی در موقعیتی قرار 

گرفته اند که باید کارآمدی و قدرت مدیریت بحران خود را نشان دهند.
اینجا بود که دولتهای مدعی، به ویژه دولتمردان کشورهای توسعه یافته که همواره 
با نگاهی از بالا به پایین به سایر دولت ها می نگرند و خود را در جایگاه رهبری و 
سروری جهانی می بینند، به تدریج از ژست های سیاسی همیشگی فاصله گرفتند 
و رسانه های مورد حمایت آن ها نیز که مدت ها است پروژه ناکارآمد نشان دادن دولت 
ایران و ناامید و جدا کردن ملت از دولت را کلید زده اند، یکی پس از دیگری  صدای 

خود را پایین آوردند و ناچار به پذیرش واقعیت ها شدند.
دولت ایران که طی سال های اخیر همواره با بحران های ساختگی پشت سر هم 
مواجه بوده، سریع توانست برای مقابله با بحران کرونا نیز آماده شود و بخش های 
مختلف بهداشت و درمان، آموزشی، نظامی و امنیتی را برای کنترل این اپیدمی زیر 
یک چتر درآورد و از بروز فاجعه جلوگیری کند. در مقابل، دولت های پرمدعایی چون 
آمریکا و بسیاری از کشورهای اروپایی در مقابله با این بحران اوج ناکارآمدی خود را 
نشان دادند. آمار بالای  تلفات کرونا، در کنار صحنه های دردناکی همچون گزینش 
بیماران برای معالجه، درمان مبتلایان در راهروی بیمارستان ها و پیاده روی خیابان ها، 
کمبود مواد غذایی و لوازم بهداشتی در آغازین روزهای این بحران و بالا رفتن ناامنی 
اجتماعی در این کشورها به همه جهان ثابت کرد هر چند در کنار گود ایستادن، شعار 
دادن و بقیه را باد انتقاد گرفتن کار راحتی است، اما اثبات کارآمدی در عمل و مدیریت 

واقعی و به موقع بحران کار چندان آسانی هم نیست.
البته بحران کرونا تنها ضعف و ناکارآمدی کشورهای اروپایی و آمریکایی را اثبات 
نکرد، کمبود تابوت برای دفن قربانیان کرونا در اکوادور، ضرب شتم و توهین به مردم 
در هند و افغانستان به دلیل رعایت نکردن اصول قرنطینه، دستور رئیس جمهوری 
فیلیپین برای شلیک پلیس به ناقضان اصول قرنطینه، بی تفاوتی رئیس جمهوری 
بلاروس به بحران کرونا و توصیه وی به مردم کشورش برای جدی نگرفتن این بحران 
و به ویژه تصمیم مقامات دولتی ترکمنستان برای بازداشت کردن افرادی که ماسک 
بزنند یا در مورد ویروس کرونا حرف بزنند، ابعاد جدیدی از نقصان و کمبود دولت های 

ملی را به رخ جهانیان کشید.
در واقع برای مردم جهان آشکار شد که در همین برهه از تاریخ که ارتباطات و 
اقتصاد جهانی شده و نوآوری های علمی و فناورانه به طرز شگفت انگیزی در حال 
پیشرفت است، بسیاری از دولت های ملی در شرایط بحرانی از تأمین نیازهای اولیه 
شهروندان خود نیز عاجزند، ذخایر کالاهای استراتژیک آنها به شدت ضعیف است 
و البته بسیاری از این دولتمردان در قرن بیست و یکم نیز همچنان خرافی، مستبد 
و غیر مردمی اند و برای مقابله با بحران های فراگیر، روش های فردی و سرکوبگرانه را 
ترجیح می دهند. وجود چنین نقایصی سوای از موج بدبینی و بی اعتمادی به سران 
دولت ها است که همگی از غرب تا شرق متهم به پنهان کاری و عدم اطلاع رسانی 

شفاف در مورد زمان آغاز و نحوه شیوع ویروس کرونا در کشورهایشان شده اند.
از این رو به نظر می رسد بحران کرونا در کنار همه آسیب هایی که به سلامت 
اجتماعی، اقتصاد، امنیت و رفاه جوامع مختلف زد و همچنان نیز می زند، پرده هایی 
را نیز از پیش چشم ما برداشت و برخی حقایق را برایمان روشن ساخت؛ نخست 
اینکه ناکارآمدی و سوء مدیریت در زمان بحران ها مسأله ای فراگیر است و دولت 
ایران هر چند همواره با انتقادات زیادی در این زمینه مواجه است، اما حداقل در 
این بحران جهانی از بسیاری کشورهای پیشرفته و مدعی بهتر عمل کرده و رمز 
این موفقیت نیز همبستگی و همراهی ملت با دولت و پرهیز جناح ها و گروه های 
سیاسی از کارشکنی و در عوض همکاری آن ها با دولت برای دستیابی به هدف 
واحد یعنی »شکست کرونا« بوده است؛ الگویی که می تواند در موارد دیگر نیز 
عملیاتی شود. البته باید تأکید کرد تأثیر تحریم های ظالمانه آمریکا بر کاهش توان 
مالی کشورمان و ناتوانی دولت برای ادامه شرایط قرنطینه و حمایت مالی از اقشار 
ضعیف، می تواند به روند مدیریت این بحران لطمه زده و بار دیگر شیوع این ویروس 

در کشور را افزایش دهد.
نکته دیگر اینکه برخلاف شعارها و تلاش های دولت دونالد ترامپ در آمریکا و برخی 
دولت های راست گرا در اروپا و آمریکای لاتین، در عصر کنونی کشورهای جهان 
همچون قطعات یک بازی دومینو به هم پیوسته اند و سرنوشت آن ها به هم گره خورده 
است، از این رو دیگر ناسیونالیسم افراطی و سیاست های خودمحورانه ملی نمی تواند 
پاسخگوی نیازهای بشر و تأمین کننده امنیت، سلامت و رفاه آن باشد. بحران های 

جهانی جز با همکاری جهانی قابل حل و فصل نیست.
در نهایت نکته آخر که سازمان هایی در مقیاس جهانی همچون سازمان ملل باید 
به آن توجه و در دوران بعد از کرونا با همفکری سران کشورها و نخبگان سیاسی راه 
حلی برای آن پیدا کنند، بحران ناکارآمدی، سوء مدیریت، سیاست های تک روانه و 
منفعت جویانه دولت های ملی است. بحران کویید 19 به احتمال زیاد در ماه های 
آینده به نحوی کنترل و مهار می شود، اما مشکلات جهانی با دولتمردانی که برای 
فرار از پذیرش مسئولیت خود در شرایط بحرانی فرافکنی می کنند، تقصیرها را به 
گردن دیگری می اندازند، نجات مردم خود را در دزدی محموله های بهداشتی و ضربه 
به سلامت دیگر ملت ها می دانند، دولتمردانی که با خرافه گرایی باعث افزایش دامنه 
بحران می شوند، آن ها که با مردم صادق و شفاف نیستند و حین مقابله با بحران ها نیز 
شأن و حقوق شهروندی ملت خود را حفظ نمی کنند، به این زودی ها حل نمی شود؛ 
این ها خطرات و بحران هایی مزمن و کشنده اند که باید برای رهایی جهان از آن ها 

چاره ای جدی اندیشید.
استاد دانشگاه

رمضان؛ماه بندگی  
روزه یعنی همان خلوت گزیدن با خود. این ممکن 
است عزلت نباشد اما خلوت است. برای این خلوت 
شمرده می شود که من در غیر رمضان، اسیر مشتهیّات 

و شهوات هستم و مشتهیّات من، خود من هستند و من در این ماه از این ها فاصله 
می گیرم و در واقع با خودم خلوتی دارم که غیر از عزلت است. 

این زمان، یك ماه و زمان بسیار خوبی است که فرصت خلوت دست می دهد. این 
ماه، ماه خلوت با خداست. وقتی من با خودم خلوت می کنم و مشتهیّات را کنار می 

گذارم، در واقع به خداوند نزدیك شده ام و با او خلوت کرده ام.
 این فرصت در ایام دیگر برای مردم عادی کمتر دست می دهد، اما برای اولیا 
همیشه هست. فرصت های این شب های پاك را که شب های نزول حقایق، رحمت، 

ارواح طیبه و ملائکه است با توفیق خداوند غنیمت بدانیم. 
ملائکه در این شب ها حضور دارند و حضورشان به این معناست که باب های 
شهوات بسته شده است. یعنی شیاطین کمتر فعال اند و ابواب به رویشان 
بسته شده است، زیرا شیاطین از راه مشتهیّات وارد می شوند که در این ماه 
ابواب این مشتهیّات به رویشان بسته است، از این جهت که شیطان، مجال 
فعالیت کمتری دارد، ملائکه نازل می شوند و این ماه، ماه نزول فرشتگان و 

وحی است. 
انسان در این ماه فرصت خوبی برای خلوت با خود دارد، خوب است که اخلاص 
پیشه کند. نه به عنوان یك نصیحت، بلکه می دانیم که اخلاص، بسیار خوب است و 

مظهر کامل اخلاص، حضرت امیرالمومنین )ع( است. 
از علی آموز اخلاص عمل / شیر حق را دان منزه از دغل 

اخلاص، امری باطنی است و ممکن است گفته شود که ما به باطن حضرت امیر راه 
نداریم که بدانیم تا چه حد اخلاص داشته است. این درست است، اما در ظاهر به آن 

راه داریم و شرح زندگی آن انسان بزرگ عالم هستی را خوانده ایم. 
اخلاص چگونه به انسان دست می دهد؟ اخلاص، هنگامی به دست می آید که 
انسان با خودش صادق باشد و این صدق با خود اما الفضائل است. انسان اگر به 
خود راست گفت، اخلاص هم می یابد و با دیگر مردم نیز می تواند صادق باشد و به 
هیچ فردی خیانت روا نمی دارد و آزارش به موری نخواهد رسید. بنابراین اخلاص به 

دنبال این صدق می آید.

در آیین بهره برداری از طرح های ملی جنوب فارس 

رییس جمهوری: برجام زمینه ساز تحول در صنعت شد

محمدمهدی مظاهری *

اخبار

فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: به آمریکایی ها اعلام می کنیم 
که در دفاع از امنیت ملی و مرزهای آبی کاملًا مصمم هستیم و هر اقدامی با پاسخ 

قاطع و سریع ما مواجه خواهد شد.
سرلشکر پاسدار حسین سلامی صبح روز پنجشنبه به همراه دریادار پاسدار 
علیرضا تنگسیری فرمانده نیروی دریایی سپاه و جمعی از معاونین ستاد فرماندهی 

کل سپاه، از منطقه نازعات و جزایر تنب بزرگ، تنب کوچک و بوموسی بازدید کرد.
سرلشکر سلامی در این بازدید با تبریک پرتاب موفقیت آمیز ماهواره چند منظوره 
نور به ملت شریف ایران، با اشاره به پیام مهم این اقدام راهبردی، اظهار کرد: پیام 
پرتاب این ماهواره به فضا و موفقیت آن این است که ما در توسعه قلمرو قدرت دفاعی 
خود در زمین، دریا و فضا مصمم بوده، هرگز متوقف نمی شویم و هر روز تولد جدیدی 

از قدرتهای پیشرفته در سپاه صورت خواهد گرفت.
هر واحد جنگی آمریکا که امنیت ما را در خلیج فارس به خاطر بیندازد، 

مورد هدف قرار می دهیم
وی ساخت قدرت را فرایندی مستمر در استراتژی دفاعی سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی توصیف و تصریح کرد: مصمم هستیم برای دفاع از منافع حیاتی ملت ایران 
همه توانایی و استعدادهای خود را بکار گیریم و در مقابل تهدیداتی که امنیت ملی و 
تمامیت ارضی ما را مورد تهدید قرار می دهد، قاطعانه، مؤثر و با اطمینان ایستادگی 
کنیم؛ این راهی نیست که در آن متوقف شویم و به فضل الهی تداوم خواهد داشت.
فرمانده کل سپاه در ادامه در واکنش به لفاظی های اخیر مقامات امریکایی اظهار 

کرد: به آمریکایی ها اعلام می کنیم که در دفاع از امنیت ملی، مرزهای آبی، منافع 
دریایی و امنیت کشتیرانی و نیروهایمان در دریا کاملًا مصمم و جدی هستیم و هر 

اقدامی با پاسخ قاطع، مؤثر و سریع ما مواجه خواهد شد.
وی با یادآوری این نکته که آمریکایی ها رفتارهای ما را در گذشته تجربه کرده اند 
و آن عبرتها کافی است تا این حقایق را دریافت کنند، گفت: ما نیز به واحدهای 
نظامی خودمان در دریا دستور دادیم که اگر شناور یا واحد جنگی از نیروهای دریایی 
ارتش تروریست آمریکا بخواهد امنیت کشتی های غیرجنگی و یا شناورهای رزمی 

ما را مورد مخاطره قرار دهد، آن شناور و یا واحد نظامی را مورد هدف قرار بدهند.
با  سپاه  دریایی  شناورهای  رویارویی  به  اشاره  با  ادامه  در  سپاه  کل  فرمانده 
امریکایی ها در خلیج فارس، اظهار کرد: شناورهای آمریکا در هفته گذشته به 
دلیل رفتارهای غیرحرفه ای و خطرآفرین مزاحمتی را برای کشتی لجستیکی 
ما ایجاد کردند و وقتی که شناورهای ما در دریا مشغول گشت زنی بودند آنها 
هراسناک شدند؛ بنابراین منشأ آنچه در هفته گذشته اتفاق افتاد رفتار غیرحرفه ای 
و خطرآفرین آمریکایی ها در خلیج فارس بود. سرلشکر سلامی در پایان با تاکید بر 
اینکه امنیت منطقه خلیج فارس را جزئی از استراتژی خود برای دفاع از منافع مان 
در دریا می دانیم، گفت: در ماجرای هفته گذشته هم آنچه مشاهده شد، آشفتگی 
و بی انضباطی عملیاتی در واحدهای نظامی آمریکا در دریا بود که نشان می داد 
احتمالًا به دلیل درگیر بودن آمریکایی ها در مسئله بیماری کرونا در داخل، نوع 

فرماندهی و کنترل آنها بر واحدهای نظامی شأن ضعیف شده است.

سرلشکر سلامی در بازدید از منطقه دریایی نازعات:
سپاه هر تهدیدی را در خلیج فارس با قدرت پاسخ می دهد

فرمانده هوافضای سپاه با بیان اینکه ما در حوزه فضایی 
چراغ خاموش حرکت می کنیم، گفت: پرتاب ماهواره توسط 
سپاه یک ابر پروژه بود و با این اقدام سدهای بسیار بزرگی از 

فناوری شکسته شد.
سپاه  هوافضای  فرمانده  زاده  حاجی  امیرعلی  سردار 
پنجشنبه شب در برنامه گفتگوی ویژه خبری شبکه دو سیما 
درباره واکنش های مقامات آمریکایی به پرتاب ماهواره توسط 
سپاه و تهدید ایران اظهارداشت : این سخنان آنها کاربرد 
داخلی دارد. شما ببینید آمریکایی ها شهید سلیمانی را 
ترور کردند در صورتی که می توانستند این اقدام را توسط 
یک گروه تروریستی یا بلک واتر یا بمب کنار جاده ای انجام 
بدهند اما چرا ترامپ این مسئولیت را پذیرفت؟ آنها با این 
کار می خواستند بگویند که ما نماد مقاومت را زدیم پس 

فرماندهان و بزرگان مقاومت حساب کار را بکنند.
وی ادامه داد: از سوی دیگر آمریکایی ها یک اطمینان 
کاذبی پیدا کرده بودند که ایران پاسخ نمی دهد و به این 
مسئله مطمئن بودند اما پس از شعارهای انتقام مردم ایران 
تا حدی احساس خطر و به همین دلیل اعلام کردند که اگر 
ایران اقدامی کند، 5۲ نقطه را می زنیم. آنها فکر می کردند 

ایران باید عقب بنشیند و کاری انجام ندهد.
آمریکایی ها  افزود:  سپاه  فضای  هوا  نیروی  فرمانده 
تهدید کرده بودند نقاط مختلف فرهنگی ایران را می زنند 
و می خواستند بیت رهبری را بزنند اما با اراده محکم مقام 
معظم رهبری و تصمیم ایشان عملیاتی انجام شد و بلافاصله 
برای اولین بار برنامه حسینیه امام خمینی )ره( را به صورت 
پخش زنده برگزار کردند که این یک پیام برای آنها داشت و 

برنامه آنها را به هم ریخت.
سردار حاجی زاده تاکید کرد: آمریکایی ها دنبال این بودند 
که ایران را بی حیثیت و آبرو کنند و فکر می کردند ایران پاسخ 
ندهد و پاسخ به اقدام آنها ایران را در سطح جهان عزیز و بزرگ 
کرد. ما امروز الحمدلله یک ابرقدرت هستیم. آمریکا و گنده 
تر از آن هم هیچ غلطی نمی تواند بکنند و این حرف هایی که 
می زنند مصرف داخلی دارد. ما به ملت ایران قول می دهیم 
قدرت فضایی را پیش خواهیم برد و قوی شدن که دستور 
مقام معظم رهبری است را محکم به پیش می بریم و قوی 
خواهیم شد تا به گونه ای که هیچکس جرأت نکند به ایران 
اقتصاد  به  راحت  خیال  با  مردم  باشد،  داشته  چپ  نگاه 

بچسبند. دفاع با نیروهای مسلح، ارتش و سپاه است.

وی با اشاره به عملیات موشکی سماح علیه پایگاه های 
امریکا در عراق، گفت: آن روزی که ما عین الاسد را می زدیم 
فکر می کردیم که آنها بعد از ۲0 دقیقه پاسخ دهند به همین 
دلیل 400 نقطه را مشخص کرده بودیم که اگر پاسخ دهند 
این 400 نقطه را هدف قرار دهیم و برنامه ما این بود که که 
اگر آنها پاسخ دادند 400 نقطه از اهداف آمریکا را بزنیم. 
هیچ  باطن  در  اما  می کنند  هیاهو  ظاهر  در  آمریکایی ها 
غلطی نمی توانند بکنند. امام )ره( این مهم را تأیید کردند و 

فرمودند که آمریکا هیچ غلطی نمی تواند بکند.
فرمانده نیروی هوا فضای سپاه با اشاره به شادی مردم از 
این اقدام سپاه گفت: ما از خوشحالی مردم خوشحالیم اگه 
چه این پروژه بسیار بزرگ است اما خوشحالی واقعی ما از 

خوشحالی مردم است.
با بیان اینکه تاکنون در این فاصله و در مدار 4۲5  وی 
کیلومتری هیچ ماهواره ای نداشتیم گفت: تلاش می کنیم 
بیشتر  قابلیت  با  و  بالاتر  مدار  در  را  ماهواره  نیز  آینده  در 
با  پروژه های ما کلًا  بعد  به  این  از  تزریق کنیم. ان شاالله 
سوخت جامد خواهد بود و از سوخت ترکیبی دیگر استفاده 

نمی کنیم.

سردار حاجی زاده:

آمریکا پاسخ حمله به عین الاسد را می داد، ۴۰۰ نقطه را می زدیم

روایتی  بیان  با  دانشگاه  استاد  و  قرآنی  پژوهشگر   یک 
از امام رضا )ع( گفت: برای ورود به ماه مبارک رمضان در 
مرحله اول باید قلب را از کدورت ها پاک کرد تا برای دریافت 

نورانیت های الهی آماده شد. 
سیدمحسن میرباقری گفت: روایت امام رضا )ع( برای 
ورود به ماه مبارک رمضان، آمادگی بسیاری در انسان ایجاد 
می کند و سه ماه رجب، شعبان و رمضان را می توان سه ماه 

پاکسازی و رشد آفرینی دانست.
که  است  آمده  اخبارالرضا  عیون  کتاب  در  افزود:  وی 
اباصلت هروی یکی از یاران و ملازمان امام هشتم نقل می 
کند در آخرین جمعه ماه شعبان بر امام رضا )ع( وارد شدم 
و آن حضرت فرمود که بیشتر این ماه گذشت. پس، از آنچه 
که در آن کوتاه آمده ای در این باقیمانده ماه تدارک کن و 

آنگاه امام سفارش هایی را بیان کردند.
این خادم برگزیده قرآنی اضافه کرد: اولین سفارش امام 

هشتم این است که باید قلبمان را از کدورت ها پاک کنیم تا 
آن را برای القای نورانیت های الهی آماده کنیم. ماه رجب، 
ماه ریزش رحمت خدا و ماه شعبان نیز ماه پاک شدن انسان 
است و آنگاه در ماه رمضان می تواند نورانیت را دریافت کرد.
وی افزود: آن حضرت فرمود به کارهایی رو آور که فایده 
داشته باشد و از آنچه که فایده ای ندارد، دوری کن. چون در 
طول عمر و زندگی ما چیزهایی وجود دارد که فقط سرگرمی 
است و باید در این ایام بسیار با عظمت از چنین چیزهایی 

پرهیز کرد.
مدیرعامل موسسه نورالمجتبی )ع( ادامه داد: دومین 
سفارش امام این است که تا می توانی دعا و استغفار و 
تلاوت قرآن داشته باش و از گناهانت توبه کن تا هنگامی 
که وارد ماه رمضان می شوی، با خلوص برای خدا وارد این 

ماه شوی.
گردن  بر  امانتی  اگر  که  این  دیگر  سفارش  افزود:  وی 

توست حتما آن امانت را ادا کن. ما در سفر حج می بینیم 
کسانی که عازم بیت الله الحرام می شوند، امانت و قرض 
خود را ادا می کنند و حلالیت می طلبند و همین سفارش 

برای ماه رمضان نیز آمده است.
این استاد دانشگاه اضافه کرد: همچنین امام فرمود هیچ 
کینه ای در دلت باقی نماند و باید بگوییم خدایا ما بندگان 
تو را در فامیل، همسایه و آشنا بخشیدیم حتی اگر زخم 
زبان زدند و ما ناراحت شدیم ولی به خاطر تو همه آنان را 
می بخشیم. آنگاه خدا همه گناهان ما را می بخشد و با دلی 

پاک وارد ماه رمضان می شویم.
وی افزود: امام رضا )ع( در ادامه فرمود هیچ گناهی نباشد 
مگر این که خود را از آن رها کنی. چون بعضی گناهان به 
مذاق انسان شیرین است و معمولا انسان دوست دارد آن 
را ادامه دهد ولی امام می فرماید با حالت دلدادگی به گناه 

وارد این ماه نشو.

یک پژوهشگر قرآنی و استاد دانشگاه:

زدودن کدورت ها برای ورود به ماه رمضان ضروری است

غلامحسین ابراهیمی دینانی*
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آسیب هایی که کووید 1۹ و قرنطینه به پوستمان می زند

اثر ویروس کرونا بر پوست

مطالعات جدید نشان می دهند ویروس کرونا به طور مستقیم و غیرمستقیم بر 
پوست اثر می گذارد.

نیز  شواهدی  اما  است.  تنفسی  مشکل   19-COVID علامت  اصلی ترین 
وجود دارد که نشان می دهند ویروس کرونا بر پوست و سایر اندام های بدن نیز اثر 
 ۲-SARS-CoV می گذارد. یادآوری می کنیم که علائم سه گانه در بیشتر موارد
شامل تب، سرفه و خستگی می شوند که می توانند منجر به تنگی نفس شوند. 
برخی از بیماران ادعا می کنند حس بویایی خود را از دست داده و دچار قرمزی 

چشم ها می شوند.
فهرست علائم پاندمی جدید از همان ابتدا موضوعی مورد بحث بوده است. 
گاهی پزشکان و کارشناسان سلامت در مورد علائم مرتبط هشدار می دهند؛ 
اما نهادهای پزشکی هنوز این علائم را وارد پروتکل های خود نکرده اند. در موارد 
دیگر، نهادهای پزشکی، اطلاعاتی رد و بدل و منتشر کرده اند که می گویند بیماران 
باید طبق معیارهای جدید نیز ارزیابی شوند که البته سازمان بهداشت جهانی، 

درخواست آن ها را رد کرده است.
ایجاد شرایط ضدونقیض معمولًا در پاندمی ها دور از انتظار نیست؛ اما ما باید 
تلاش کنیم به نتایج قطعی تری در مورد COVID-19 دست پیدا کنیم زیرا هنوز 
نمی دانیم آیا افرادی که یک بار به این ویروس مبتلا شده اند دوباره مبتلا خواهند 
شد یا خیر. این را هم نمی دانیم که آیا موج جدیدی از عفونت ها در راه هستند یا نه، 
چون در حال حاضر کارشناسان در چین در مورد سهل انگاری های خود در سفت و 

سخت گرفتن قرنطینه ای که پشت سر گذاشته اند تردید دارند.
 ۲-SARS-CoV با توجه به این مسائل باید به جنبه ی درماتولوژی مربوط به
توجه کنیم و از دو زاویه ی متفاوت آن را بررسی کنیم. اول این که باید ببینیم ویروس 
کرونا چگونه مستقیماً بر پوست اثر می گذارد، و دوم اینکه باید ببینیم پیامدهای 

قرنطینه برای پوست چیست.
آیا ویروس کرونا بر پوست اثر می گذارد؟

 ۲-SARS-CoV که  دارند  اتفاق نظر  دنیا  تمام  در  پوست  متخصصین 
درموتروپیک نیست. یعنی ویروس کرونا مستقیماً روی پوست اثر نمی گذارد یا به 

عبارتی دیگر، به سلول های پوست نفوذ نمی کند.
 European Academy of Dermatology and Venereology اما در نشریه ی
به نمایندگی از طرف یک متخصص پوست ایتالیایی، در قسمت نامه ای به سردبیر 
نوشته شده، در میان بیمارانی که با علائم COVID-19 بستری شده اند، علائم 
پوستی نیز گزارش شده است. طبق این گزارش، ۲0 درصد از بیمارانی که این 

پزشک آن ها را معاینه کرده است، یکی از علائم زیر را داشته اند:
. بثورات پوستی اریتماتوز

. کهیر
. تاول

این تاول های پوستی طی دوره ی بستری بودن در بیمارستان یا بعد از آن بروز 
کرده بودند؛ اما ارتباطی با شدت عفونت نداشتند. هشدار این پزشک ایتالیایی 
بیشتر در مورد مراقبت ها و محافظت های لازم برای اجتناب از سرایت بیماری 
است. هر چند ثابت شده که این ویروس از طریق ترشحات تنفسی منتقل می شود 
با  از تماس  برای جلوگیری  از محافظ های پوستی  بر استفاده  این پزشک  اما 

ضایعات پوستیِ احتمالًا مرتبط با بیماری، اصرار دارد.
ویروس کرونا چگونه غیرمستقیم و از طریق قرنطینه بر پوست اثر 

می گذارد؟
مشکلاتی که ویروس کرونا می تواند برای پوست ایجاد کند، فقط مربوط به خود 
عفونت نیست. قرنطینه نیز پیامدهایی برای سلامت پوست دارد و می تواند منجر 
به اختلالاتی شود که ناشی از محدودیت های آن است. ضمناً مرتباً از محصولات 
شوینده و ضدعفونی کننده استفاده کردن و قرار نگرفتن در معرض نور خورشید نیز 

می تواند عواقب منفی برای پوست داشته باشد.
در این مورد می توانیم بگوییم، پاندمی ویروس کرونا غیرمستقیم هم بر پوست 
اثر می گذارد. مثلًا، مواردی از درماتیت ناشی از زیاد شستن دست ها و استفاده ی 
زیاد از ضدعفونی کننده ها مشاهده شده است. هم زمان، برخی از افراد گزارش 
کرده اند که به دلیل ساعت های طولانی در یک وضعیت نشستن دچار زخم 

فشاری )زخم بستر( شده اند.
تحریکات پوستی ناشی از استفاده از محصولات پاک کننده، چیز جدیدی نیست 
و تحریک پوست توسط مواد شیمیایی همیشه علت درماتیت بوده است، اما 
مشکل فعلی، استفاده ی بیش از حد از این محصولات است. بعضی از افراد دچار 
وسواس دست شستن شده اند و طی روز به مقدار و دفعات بسیار زیاد از ضدعفونی 

کننده ها استفاده می کنند.
مهم تر از همه ی این ها باید به مسئله ی قرار نگرفتن در معرض نور خورشید به 
عنوان یکی از پیامدهای قرنطینه شدن اشاره کنیم. وقتی ما تمام روز را در خانه 
سپری می کنیم، نمی توانیم به اندازه ی کافی از نور خورشید استفاده کنیم و 
همین باعث کاهش سطح ویتامین Dدر بدن می شود. ویتامین D نقش مهمی 
در سلامت پوست دارد و از سلول های پوستی ما و سوخت و سازشان محافظت 

می کند.
 بنابراین باید سعی کنیم تا جایی که لازم است در معرض نور خورشید باشیم. اگر 
نمی توانید بیرون بروید، به بالکن بروید یا پنجره ها را باز کنید و اجازه دهید دست کم 

چند دقیقه نور خورشید به پوستتان بتابد.
پوست افرادی که در کادر درمان مشغول اند

تجهیزات  و  ابزار  است.  سلامت  و  درمان  کادر  متوجه  دیگر  مهم  مسئله ی 
محافظتی که پزشکان و پرستارها باید از آن ها استفاده کنند و بپوشند، به پوستشان 
آسیب می زند. تجهیزات حفاظت فردی توصیه شده که بخشی از پروتکل کنونی 

است شامل دستکش، ماسک، گان و کلاه اسکراب می شود. 
این تجهیزات می توانند باعث درماتیت و تحریک پوست در ناحیه ی صورت 
و دست ها شوند. ضمناً پوست سر ممکن است دچار فولیکولیت و درماتیت 

سبوره ای شود.
پرسنل درمان باید بعد از درآوردن تجهیزات محافظتی روتین مراقبت از پوست را 
جدی بگیرند که می تواند شامل خوب شستن دست ها برای پاک کردن اثر لاتکس 
و سایر موادی باشد که دستکش ها دارند؛ اما بهترین توصیه، دوش گرفتن و حمام 

کردن است.
استفاده از کرم های آب رسان نیز می تواند به مراقبت از پوست کمک کند؛ اما 
معمولًا در بیمارستان ها موجود نیست. طبق مطالعاتی که در بالا گفتیم، تنها ۲۲ 
درصد از پزشکان و پرستاران در پایان شیفت کاری خود از کرم های آبرسان استفاده 

می کنند.
ویروس کرونا بر پوست ما و در نتیجه عادت های ما اثر می گذارد

ویروس کرونا چه مستقیم و چه غیرمستقیم بر پوست ما اثر می گذارد. شاید 
این اثر ناشی از عفونتی باشد که در سلول های خود پوست به وجود می آید؛ اما 
احتمال بیشتر این است که این تأثیر ناشی از اقدامات محافظتی و بهداشتی 
باشد. به هر صورت، واضح است که COVID-19 عادت های ما را تغییر داده 
است. خوشبختانه عادت های خوبی که در این بحران یاد گرفته ایم، ماندگار 

خواهند بود.

حکم روزه گرفتن، تغذیه مناسب آن و مواردی از این دست از موضوعاتی است 
که هر ساله در آستانه ماه مبارک رمضان مطرح می شود، اما ماه رمضان امسال با 
توجه به شیوع ویروس کرونا، با پرسش ها و بایدها و نبایدهای جدید و بیشتری رو 

به رو است. 
میهمان ناخوانده ای به نام ویروس کرونا، با آمدنش همه چیز را دستخوش تغییر 
کرد و نه تنها برای برگزاری رسم و رسوماتی که ریشه دیرینه در فرهنگ و عرف و 
مذهب دارد، محل اِعرابی نگذاشته بلکه نوعی سردرگمی یا حیرانی را برجای 

گذاشته است.  
حال هم که واپسین روزهای ماه شعبان را پشت سرمی گذاریم و با رویت هلال 
ماه، آغاز ماه مبارک رمضان را پیش رو داریم، حکم گرفتن روزه و این که چه بخوریم 
تا در کنار اجرای فریضه معنوی روزه داری، در چنگال کرونا گرفتار نشویم نقل 

محافل شده و همگان در رصد پاسخ چه کنیم های خود هستند.
به باور این متخصص تغذیه، همانطور که در ماه رمضان می توان از فیض معنوی 
آن بهره مند شد اگر تغذیه مناسب نداشته باشیم ممکن است به جسم خود آسیب 
برسانیم. پس بهترین کار این است که ضمن بهره بردن از فیض معنوی این ماه، 

تغذیه سالمی داشته باشیم.
تغذیه مناسب افطار و سحرهای ماه مبارک رمضان چیست؟

متخصص تغذیه و رژیم درمانی درباره تغذیه مناسب در این ماه معنوی، یادآور 
شد: به طور کلی همانطور که غیر از ایام ماه مبارک رمضان، باید یک رژیم متعادل و 
متناسب را دنبال کنیم در این ماه هم باید سعی کنیم حدفاصل افطار تا سحر حتما 

از همه گروه های غذایی استفاده کنیم.

وی توضیح داد: یعنی در این فاصله باید در کنار پروتئین و غلات، حداقل سه بار 
میوه، سالاد و سبزی استفاده شود. سحر باید شامل پروتئین اعم از مرغ، ماهی 

یا گوشت قرمز، غلات اعم از برنج یا نان و قسمتی هم سالاد یا سبزیجات باشد.
صمدپور با رد باور برخی افراد که به اشتباه سحری نمی خورند، تاکید کرد: سحر 

بیدار شوند و حتما هم غذای کامل تری بخورند.
وی تاکید کرد: حتما در سحر از گروه سبزیجات استفاده شود به دلیل این که 
سبزیجات یا سالاد باعث می شود فرد دیرتر احساس تشنگی کند. همچنین از 
خوردن غذاهای شور یا زولبیا بامیه در سحر خودداری کنند و همان ترکیب غذایی 

ذکر شده مصرف شود.
صمدپور درباره تغذیه افطار هم خاطرنشان کرد:روزه داران، افطار را باید با یک 
لیوان شیر یا چای به همراه خرما شروع کنند و اگر وعده شام، غذایی سبک باشد 

بهتر است.
از مصرف نوشیدنی های کافئین دار، در وعده سحر خودداری شود

این رژیم درمانگر، با تاکید بر اینکه ساعات روزه داری و این مقدار گرسنگی هیچ 
مشکلی برای افراد سالم ایجاد نمی کند، گفت: با توجه به این که در روزهای آتی، 
با گرمای هوا مواجه هستیم افراد باید مواظب باشند بدنشان دچار کم آبی نشود و 

در صورتی که ضرورت ندارد، جلوی آفتاب و در محیط بیرون قرار نگیرند.
صمدپور در مورد مصرف چای، قهوه و به طور کلی نوشیدنی های کافئین دار 
که بنا بر قانون نانوشته ای افراد برای رفع تشنگی مصرف می کنند، تصریح کرد: 
اتفاقا این نوشیدنی ها دفع ادرار را زیاد و کم آبی ایجاد می کند. پس نباید به لیوان 
های چای مصرف شده تکیه کرد چرا که تبدیل به ادرار می شود و نقشی در کم 

آبی ندارد.
وی توصیه کرد: روزه داران حتما آب و سبزیجات و سالاد بیشتری میل کنند. 
همچنین نان سبوسدار را جایگزین نان سفید کنند ضمن اینکه اصلا نباید 
فراموش کرد که خوردن شیرینی در وعده سحر، قند را بالا می برد و باعث ترشح 
انسولین می شود و سپس به شدت افت قند را به دنبال دارد. درواقع با ایجاد تعادل 

در مصرف انواع غذاها در وعده سحری بهتر می توان رفع تشنگی کرد.
افراد دارای بیماری های زمینه ای در مورد روزه گرفتن چه کنند؟

وی به افرادی که دارای بیماری های زمینه ای مانند بیماری های دیابت، قلبی، 
کلیوی، فشارخون بالا و غیره هستند توصیه کرد: این افراد حتما قبل از این که 

بخواهند شروع به روزه داری کنند با پزشک خود مشورت کنند.
صمدپور تاکید کرد: افراد دیابتی که انسولین می زنند یا افرادی که باید سر 

ساعت مشخص دارو مصرف کنند قاعدتا نباید روزه بگیرند.
وی تصریح کرد: اما گروهی که دیابتی نوع دو هستند و می توانند دارو را در زمان 
افطار و سحر میل کنند و قند خون آنها کنترل است، با رعایت یک اصول تغذیه ای 

می توانند روزه بگیرند.
در روزهای کرونایی، چه کنیم با روزه داری؟

صمدپور درباره روزه داری در روزهای کرونایی توصیح داد: امروزه که در بحران 
و شرایط کرونا روزگار سپری می کنیم و شایع شده به دلیل این که روزه سیستم 
ایمنی را ضعیف و آب بدن کم می شود نباید روزه گرفت. اما واقعیت این است که 
با توجه به جدید بودن این بیماری، این حرفا مبنای علمی ندارد اما به طور کلی 
افراد سالم که هیچ بیماری زمینه ای ندارند در این دوران هیچ منعی برای روزه 

گرفتن ندارند.
وی ادامه داد: موضوع شایع دیگر اینکه عنوان می شود برای رفع کرونا باید مرتب 
دهان را شست شو داد تا ویروس خارج شود. این شست و شوی مرتب دهان، 
منعی بر روزه ندارد و باطل کننده آن نیست چرا که روزه دار می تواند در طول روز، 
با آب معمولی دهان را شست و شو دهد و اگر ویروسی هم در حفره دهان باشد با 

این کار خارج می شود.
این متخصص تغذیه درباره افرادی که به نحوی سیستم ایمنی ضعیف دارند 
مانند افرادی که تحت معالجه شیمی درمانی هستند یا داروهای کورتن مصرف 
می کنند یا افراد سالمندی که به کم آبی حساس هستند هم توصیه کرد: این 
افراد باید حتما با پزشک مشورت کنند یا روزه گرفتن را به فصلی که روزها کوتاه 

تر است موکول کنند.
افرادی که کرونا گرفته و درمان شده اند می توانند روزه بگیرند یا خیر؟

صمدپور در پاسخ به این پرسش، گفت: این افراد اگر دو یا سه هفته از بهبودی 
کاملشان گذشته است، منعی برای روزه گرفتن ندارند. اما اگر به هر دلیل عارضه 
کرونا روی سیستم تنفسی شدید بوده و هنوز تنفس های معمولی و عادی ندارند 

نباید روزه بگیرند.
وی یادآور شد: به طور کلی، در 80 درصد موارد افرادی که کرونا می گیرند، 
شدت بیماری زیاد نیست و بعد از یک مدت خوب می شوند و منعی بر روزه ندارند.
این متخصص تغذیه با تاکید بر اینکه روزه گرفتن در بحران کرونا به شرایط هر فرد 
وابسته است، در مورد افراد معمولی هم تصریح کرد: استرس و ترس از بیماری 
کرونا، سیستم ایمنی را تحت تاثیر قرار می دهد پس اگر کسی که خیلی زود 
سرما می خورد یا بیماری می گیرد باید نخست با ورزش و تغذیه مناسب استرس 
را کنترل کند سپس بداند بین افطار تا سحر چه غذایی مصرف کند تا نیازهای 

بدن تامین شود.

تغذیه مناسب افطار و سحرهای ماه مبارک رمضان چیست؟

بایدها و نبایدهای روزه داری در روزهای کرونایی

سلامت

یک متخصص طب ورزش افزود: با توجه به پیشرفت تکنولوژی و ایجاد عوامل 
گوناگون رفاهی و در نتیجه کمی تحرک، جنب و جوش و در زمان کنونی نیز با توجه 
به محدود شدن فعالیت های ورزشی افراد جامعه نیاز به تخصیص ساعاتی از اوقات 

زندگی به حرکات بدنی کاملا احساس می شود.
مهدی راغب پور اظهار داشت: در شرایط کنونی در میان استرس و هیجانات 
روحی روانی ناشی از قرار گرفتن در بحران ویروس کرونا ورزش می تواند یکی از 

مهمترین راه های کاهش استرس و پیشگیری از بسیاری از بیماری ها باشد.
وی ادامه داد: تمرینات جسمی و تنفسی یوگا، انعطاف پذیری و قدرت عضلانی را 
افزایش می دهد، گردش خون و جذب اکسیژن و عملکرد سیستم هورمونی را بهبود 
می بخشد، علاوه بر این تمرینات یوگا، با افزایش مقاومت عضلات تنفسی در برابر 

خستگی، کارایی آن را افزایش می دهد.
راغب پور تصریح کرد: تکنیک های یوگا باعث کاهش هیجانات روحی شده و این 
عامل باعث گشاد شدن برونشها و کاهش حساسیت در آنها شده و در نتیجه باعث 

افزایش ظرفیت های ریوی می شود.
به گفته این متخصص طب ورزش، در این روزهای مواجهه با ویروس کرونا همه 
رسانه ها در حال دادن هشدار به سالمندان هستند ، باید آنها را دریابیم، دوران 
سالمندی زمانی است که انسان می تواند وقت بیشتری را به سلامتی و آرامش خود 
اختصاص دهد، هر چند این دوران می تواند با بروز برخی مشکلات جسمی همراه 
باشد، به همین علت سالمندان باید سلامت خود را بیش از گذشته مورد توجه قرار 

دهند.
متخصص طب ورزش افزود: هر چند تغییرات دوران سالمندی انجام برخی 
ورزش ها را محدود می کند، اما همین امر آنان را به سمت ورزش هایی مانند پیاده 

روی سریع و یوگا هدایت می کند.
راغب پور افزود: یوگا کمک می کند بدن متناسب تر، ذهنی آرام تر و روانی متمرکز 
تر شده و کمک می کند با پذیرش و درک شرایطی که در آن قرار دارید رویکردی 
مثبت به زندگی داشته باشید، برحسب برنامه زمانی تمرین کرده، هرگز بیش از حد 
خود را کشش ندهید، حرکات را به صورت آهسته انجام دهید و به همان صورت 

آهسته در حالت مکث قرار گیرید و به آرامی از حالت مکث خارج شوید.

با ویتامین دی به مبارزه با کرونا بروید
محققان دانشگاه گرانادا اسپانیا اخیرا اظهار کرده اند مصرف ویتامین دی میتواند 

گزینه مناسبی برای مقابله با ویروس کرونا باشد. 
و به نقل از دیلی میل، تحقیقات قبلی نشان داده بود که ویتامین دی برای سیستم 
ایمنی ضروری است و می تواند به محافظت در برابر عفونت های تنفسی کمک 
کند. اکنون محققان اسپانیایی یک آزمایش 10 هفته ای را آغاز کرده اند تا ببینند آیا 

ویتامین D نیز می تواند به درمان بیماری کووید-19 کمک کند یا خیر؟
محققان اظهار کرده اند ویتامین دی که قبلا به عنوان درمانی برای سل مورد 
بررسی قرار می گرفت، اکنون ممکن است بتواند به افراد در مقابله با ویروس کرونا 

کمک کند.
محققان دانشگاه گرانادا در حال انجام یک کارآزمایی هستند تا بررسی کنند که آیا 
دوز بالای ویتامین D می تواند علائم خفیف بیماری کووید-19 مانند سردرد ، تب و 

خستگی را درمان کند و از بدتر شدن حال بیماران جلوگیری کند یا خیر.
در مطالعه آنها ۲00 بیمار 40 تا 70 ساله روزانه ۶۲5 میکروگرم ویتامین D دریافت 
خواهند کرد. این دوز به مراتب بالاتر از دوز 10 میلی گرم توصیه شده برای مصرف 
روزانه در انگلیس است. این کارآزمایی نشان دهد ویتامین D مانع پیشرفت کرونا 
ویروس می شود و می تواند به عنوان یک درمان در بیمارستان ها مورد استفاده قرار 
گیرد. با این حال ، برای تأیید یافته ها و دوز مورد نیاز برای تأثیر ، مطالعات بیشتری 

مورد نیاز خواهد بود.
یک مطالعه  در سال ۲017 نشان داده بود که ویتامین دی همچنین می تواند 
 D به جلوگیری از عفونت های حاد تنفسی ، به ویژه در افرادی که کمبود ویتامین
دارند ، کمک کند. مطالعه کالج ترینیتی دوبلین نیز نشان داده بود بزرگسالانی که 
مکمل های ویتامین D مصرف می کردند 50 درصد کمتر از دیگران به  عفونت های 

قفسه سینه مبتلا می شدند.

یک متخصص طب ورزش :
استرس کرونا را با یوگا خنثی کنیم
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کارگران بویژه کارگران فصلی و ساختمانی سال هاست بدلایل مختلف ساختاری و 
اثرات تحریم های یکجانبه آمریکا بر اقتصاد کشور، با مصائبی دست و پنجه نرم می کنند 

اما شرایط و رکود ناشی از شیوع کرونا، این مصائب را دو چندان کرده است. 
از آغاز بحران کرونا، کارشناسان بسیاری نسبت به تبعات اقتصادی و اجتماعی این 
کرونا در کسب و کارهای کوچک، بازار اشتغال و اقشار آسیب پذیر و کمتر برخوردار 
هشدار داده اند، همزمان دولت نیز تصمیمات مختلفی در این خصوص مقابله با این 

تبعات و نیز مساعدت به این اقشار اتخاذ کرده است. 
استاندار قم امروز پنجشنبه نشستی با تشکل های کارگری  برگزار کرد تا ابعاد موضوع 
و راهکاری های مقابله تبعات شیوع کرونا بر کار و زندگی کارگران را  با آن به گفت و گو 

بنشیند. 
بهرام سرمست با اشاره به این که شرایط کرونایی قم آرام نشده و احتمال بحرانی 
شدن وضعیت قم در ابتلا به این ویروس همچنان پابرجا است، تاکید کرد که چرخ 
تولید و اقتصاد استان نباید در شرایط کرونا متوقف شود و هم زمان در مقابله کرونا باید 

تولید و اقتصاد نیز به جلو برود.
وی اظهار داشت: برای حفظ تاب آوری اقتصادی استان باید در کنار توجه به سلامت 

مردم و کارگران از رونق تولید و جهش در فضای کسب وکار حمایت شود.
مطالبه های کارگری مساله به حقی است 

و  کارگران  به  اساسی  فکری  باید  مومنانه  کمک  رزمایش  در  گفت:  سرمست 
خانواده هایی شود که تحت پوشش هیچ نهادی نیستند اما با انبوهی از مشکلات 

معیشتی دست وپنجه نرم می کنند.
وی اضافه کرد: برخی از خانواده ای آسیب دیده به دلیل نجابتی که دارند به شدت در 
گرفتاری و سختی هستند و باید نهادهای خیریه و تشکل های کارگری به سراغ آن ها 

بروند.
استاندار قم در ادامه با اشاره به این که مطالبه های کارگری مساله به حقی است، از 
اینکه - به گفته وی - صداوسیما مرکز قم برای تمام اقشار برنامه می سازد اما آنتنی به 
تشکل ها و نمایندگان کارگری نمی دهد ابراز ناخرسندی کرد و گفت که در این خصوص 

باید روال عادلانه ای در پیش گرفته شود.
استاندار قم خاطرنشان کرد: کارگران قشری هستند که باید صدایشان شنیده شود.
وی عنوان کرد: قابلیت تشکل های کارگری قم بسیار بیشتر از چیزی است که 

تاکنون از آن ها مشاهده شده است.
وی افزود: تعاملات تشکل های کارگری قم تاکنون نتوانسته است از ظرفیت های 

استان برای بهبود وضعیت جامعه کارگری استفاده نماید.
یاید به دغدغه های به حق کارگران توجه شود

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم نیز در این نشست گفت: طبق 
آخرین مصوبات استانی کارگران فصلی و ساختمانی قم ساماندهی خواهند شد 
و وضعیت کنونی فعالیت آن ها بهبود خواهد یافت. "بیژن سلیمانپور" اضافه کرد: 
ساماندهی کارگران فصلی یکی از اولویت های مهم قم از ابتدای شیوع ویروس کرونا 
بوده است. وی ادامه داد: متوسط درآمد معیشتی کارگران و افراد روزمزد با شیوع کرونا 
نسبت به قبل از آن تحت تاثیر قرارگرفته است. وی بیان داشت: زیرساخت اصلی 
توسعه پایدار و تداوم تولید کشور طبقه کارگر است و لازم است تا به دغدغه های به حق 
آن ها توجه شود. معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم اظهار داشت: باید 
تمام پروتکل های مصوب وزارت کار و رفاه اجتماعی و وزارت بهداشت در مساله فعالیت 
محیط های کارگری در قم اجرایی شود. وی تصریح کرد: کرونا اقتصاد و تولید را کشور 
را می توانست به صورت جدی مور  تهدید قرار دهد که با همت طبقه کارگر و رعایت 

پروتکل های مصوب از توقف چرخ تولید در قم جلوگیری شد.
وی اظهار داشت: در شرایطی که کرونا و تحریم اقتصاد کشور را تحت تاثیر قرار داده 
باید تمام دستگاه های خدمات رسان و همچنین سازمان های مالیاتی و بیمه ای در کنار 

تولیدکنندگان استان باشند.
بیمه بیکاری کارگران بیکار شده کرونایی قم محقق نشده است

رییس مجمع نمایندگان کارگران قم نیز در ادامه بیان کرد: بیمه های بیکاری کارگران 
قمی به رغم تمام مشکلاتی که براثر کرونا ایجادشده هنوز محقق نشده است.

"علی الهی پور" اضافه کرد: حتی افرادی که برای دریافت بیمه بیکاری در سامانه 
پذیرفته شده و اطلاعات آن ها مورد تایید قرارگرفته اطلاعی از چگونگی و زمان پرداخت 
بیمه بیکاری خود ندارند. وی گفت: دراین بین افرادی که در کارگاه های سخت و زیان آور 

مشغول فعالیت هستند دریافت بیمه بیکاری نباید لطمه ای به موعد بازنشستگی آن ها 
بزند. وی همچنین بیان کرد: بخش حمل ونقل عمومی قم باوجوداینکه خسارت های 

زیادی از کرونا دیده اما بیمه بیکاری به آن ها تعلق نگرفته است.
کرونا کمر کارگران فصلی قم را خم کرد

رییس انجمن کارگران ساختمانی قم نیز در ادامه اظهار داشت: از زمان شیوع کرونا 
در قم کمر کارگران ساختمانی قم خم شد و عملا کسب وکار خود را از دست دادند.

"عباس شیری" اضافه کرد: بنده به عنوان رییس انجمن کارگران ساختمانی قم 
از ابتدای فصل زمستان برای گرفتن وام های قرض الحسنه ویژه کارگران ساختمانی 
خواستار تشکیل جلسه ای با حضور استاندار بودم که مشاوران استاندار درنهایت زمانی 
برای این مساله تعیین نکردند. وی افزود: بسیاری از کارگران فصلی قم امروز نیازمند 

10 هزار تومان هستند و شرایط سختی را پشت سر می گذارند.
به کارگران ساختمانی هیچ  وام قرض الحسنه  پرداخت  برای  وی عنوان داشت: 
اعتباری به به رغم مشکلات معیشتی ایجادشده در اثر کرونا در نظر گرفته نشده است.

شیری گفت: تنها 10 هزار ماسک بهداشتی به کارگران ساختمانی قم تعلق گرفت و 
آن هم در بین کارگران مشغول در معادن و پروژه های عمرانی توزیع گردید.

وی گفت: کارگزاری ها امروز به حیات خلوت تامین اجتماعی تبدیل شدند و در 
شرایطی که به دلیل کرونا کارگران ساختمانی خانه نشین شدند ، بیمه آن ها را به بهانه 

عدم حضور در محل کار متوقف می کنند.
شانه خالی کردن شهرداری قم از ساماندهی کارگران فصلی

وی در ادامه خاطرنشان کرد: باوجوداینکه مصوبه ساماندهی کارگران ساختمانی از 
سال 9۲ مصوب شده اما شهرداری قم همچنان از عمل به این مصوبه استانداری و 

شورای شهر شانه خالی می کند.
به کارگران  شیری اظهار داشت: درصورتی که زمینی در حدود هزار و 500 متر 
ساختمانی اختصاص یابد تمام اقدامات لازم برای ساماندهی، بهداشت و مهارت آموزی 
در داخل آن انجام می گیرد. وی افزود: شهرداری قم امروز مدعی این است که کارگران 
ساختمانی باید دریکی از ساختمان ها مستقر شود و اداره کل کار و رفاه اجتماعی نیز 
هرماه اجاره آن را بدهد. شیری بیان داشت: نیمی از جمعیت استان قم را خانواده های 
کارگری تشکیل می دهد و شایسته نیست چنین برخوردهایی در رابطه با آن ها صورت 
بگیرد. وی در پایان گفت: 7 هزار بسته حمایتی تهیه و در بین خانواده های کارگری 
استان قم توزیع خواهد شد. رییس نمایندگان انجمن کارگری حرف قم نیز در بخش 
دیگری از این نشست، عنوان کرد: دولت 5 هزار میلیارد تومان کمک معیشتی به 
جامعه کارگری اختصاص داده اما رقمی از اعتبار به کارگرانی که عضو صندوق  بیمه 
بیکاری نیستند تعلق نمی گیرد. "اکبر شوکت" تصریح کرد: در شرایط کنونی تمام 
کارگران کشور و استان از مشکلات معیشتی در رنج هستند و شایسته است که بخشی 
از این اعتبار 5 هزار میلیارد تومانی به کارگرانی تعلق بگیرد که سهمی در صندوق 
بیکاری ندارند. وی خاطرنشان کرد: 430 انجمن کارگری در سطح کشور فعال است 
و برای اینکه کارگران به حقوق قانونی خود برسند باید کارهای لازم در رابطه با فرهنگ 

سازی در تمام استان ها و شهرستان ها نهادینه شود.
شوکت تصریح کرد: سال 98، 5 هزار تن از کارگرانی قم دوره های ایمنی و مهارت 

حوادث کار را به صورت رایگان گذرانده اند.

شورای فرهنگ عمومی قم: 

روح برادری و کمک مومنانه
 در ماه رمضان تقویت شود

 شورای فرهنگ عمومی قم در بیانیه ضمن تبریک فرارسیدن ماه عبادت و بندگی 
از عموم مردم استان برای مشارکت در رزمایش مواسات و کمک مومنانه برای جبران 

بخشی از مشکلات معیشتی خانواده های آسیب دیده در اثر شیوع کرونا تاکید کرد. 
در این بیانیه با امضای آیت الله سعیدی رییس شورای فرهنگ عمومی قم، آمده 
است: مردم عزیز ما رمضان امسال را در  شرایطی آغاز کرده و به ضیافت الهی می روند 
که عده ای از هم وطنان گرفتار عوارض ناشی از ویروس منحوس کرونا شده و در شرایط 

سخت و دشواری قرار دارند.
این بیانیه اضافه کرده است: بدون تردید توجه بیش ازپیش مؤمنان روزه دار به این 
گروه از افراد که معیشت آن ها دچار مشکل شده است و ارائه کمک های خود به این 

افراد، رضایت پروردگار و خشنودی خلق خدا را در پی دارد.
در ادامه بیانیه آمده است: لذا شایسته است تا مردم و مسئولین نیز لحظات را مغتنم 
شمرده و روح برادری، صمیمیت، مواسات و همدلی و کمک مؤمنانه با آسیب دیدگان 
جامعه را در خود تقویت کرده و با گرفتن دست همدیگر و کمک به آنان، زمینه تعالی و 

حرکت در مسیر کمال و بازگشت به فطرت الهی را برای خویش فراهم سازند.
این بیانیه حاکی است: بر مؤمنان است که در این زمینه از یکدیگر در کمک به قشر 

آسیب پذیر پیشی گرفته  و بیش ازپیش دشمنان را دررسیدن به اهدافش ناکام سازند.
در ادامه آمده است: با عنایت به تلاش دشمنان که با تشدید تحریم ها، معیشت 
مردم را نشانه رفته و عرصه زندگی را بر اقشار ضعیف جامعه تنگ نمودند، شایسته 
است مؤمنان، مسئولان و جوانان دانشمند به توصیه مقام معظم رهبری در خصوص 
مسئله ی جهش تولید که مسئله ی حیاتی برای کشوراست، توجه نموده و به معنای 
واقعی کلمه برای افزایش تولید در همه زمینه ها تلاش کنند تا نیت پلید دشمنان را 

خنثی نمایند.
 بیانیه افزوده است: این ماه پربرکت، گذشته از انجام اعمال و مناسک مذهبی، 
فرصت مغتنمی جهت پرداختن به دیگر ابعاد و زوایای فرهنگی آن هست تا از این گذر 
به ترقی و کمال فرهنگی در ابعاد فردی و اجتماعی دست یابیم و بستر ترویج بسیاری از 
مکارم و فضایل اخلاقی به ویژه همدلی، صله رحم، تکریم بزرگان، کمک به نیازمندان، 
ارتقای اخلاقیات عمومی از طریق فضای مجازی و با رعایت فاصله اجتماعی و پذیرفتن 
توصیه های  کادر درمانی کشور است تا قدردان عظمت کار و ارزش فداکاری آن ها 

باشیم.
 شورای فرهنگ عمومی قم بیان کرده است: شورای فرهنگ عمومی قم، ضمن 
تبریک حلول ماه مبارک رمضان از مردم مؤمن و ولایت مدار استان دعوت به عمل 
می آورد همان طور که مقام معظم رهبری فرمودند در غیاب جلسات عمومی ماه رمضان 

از عبادت و تضرّع و خشوع در تنهایی غفلت نشود.
اتاق خودمان، در خلوت خودمان، در میان  بیانیه حاکی است: ما می توانیم در 
خانواده و فرزندان خودمان، همین معنا را، همین توجّه را، همین خشوع و خضوع را 
به وجود بیاوریم.« و عظمت این ماه را به تصویر کشیده و زمینه گسترش فرهنگ دینی 

را در جامعه فراهم نمایند.
 در ادامه این بیانیه گفته شده است: ماه مبارک رمضان، ماه میهمانی خدا از راه 
می رسد و مردم خداجوی و مؤمن قم آماده می شوند تا ادب حضور در ضیافت پروردگار 

را سرمایه خوشبختی دنیا و آخرت خودنمایند.
 بیانیه افزوده است: ماه مبارک رمضان ماه روشنگر راه هدایت از گمراهی و ضلالت 
و فرصت نیکویی برای خودیابی، خودشناسی، خودسازی و عبادت و بندگی حضرت 
حق است. رمضان، دوره تزکیه و هجرت درونی برای تهذیب و تربیت و ساختن و 

مقاومت کردن و تحمل نمودن است. 
خطابه های  و  رسول الله  اعتکاف  ماه  رمضان  است:  کرده  اضافه  بیانیه  این 
امیرالمؤمنین )ص( دعاها و سجده های سیدالساجدین و زین العابدین )ع(است. آغاز 

این ماه، رحمت، میانه آن مغفرت و پایان آن پاداش عظیم الهی است.
در ادامه بیانیه شورای فرهنگ عمومی قم بیان شده است: نبی مکرم اسلام)ص( ماه 
مبارک رمضان را در خطبه شعبانیه چنین توصیف می کند »روزها و شب ها و ساعاتش از 
خجسته ترین زمان ها است، نفس های شما در این ماه تسبیح و خواب های شما عبادت 

و دعاهای شما مستجاب و اعمال شما مقبول است.
 در ادامه آمده است:درهای بهشت باز و درهای جهنم بسته است و شیاطین در 
غل و زنجیر هستند. پس سعادت و خوشبختی خود را با نیت های پاک و درست از 
پروردگار بخواهید و برای بهره گیری بیشتر از برکات مادی و معنوی و آثار و ثواب این ماه، 

زبان هایتان را از گناه بازدارید و چشمان خویش را از نگاه های ناپاک بپوشانید«
پایان این بیانیه حاکی است: مقتضی است در این موسم پر خیروبرکت یاد کنیم از 
آنان که فیض حضورشان در این رمضان میان ما نیست، ازجمله سردار پرافتخار، حاج 
قاسم سلیمانی عزیز و شهدای مدافع سلامت و از دعا جهت فرج عاجل حضرت 
ولیعصر غفلت نورزیم و با خودسازی و مراقبت و دوری از آلودگی ها، جان خویش را با 

نفحات رحمانی صفا دهیم.

قائم مقام تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س(:

۳۳ هزار وعده غذایی بین اقشار 
آسیب پذیر توزیع می شود

 قائم مقام تولیت آستان مقدس کریمه اهل بیت)س( گفت: آستان مقدس در30 روز 
ماه مبارک رمضان هرروز بیش از 33 هزار غذای ساده و گرم در استان قم بین اقشار 

آسیب پذیر توزیع می کند که در این راستا از ظرفیت خیرین استفاده خواهیم کرد. 
 هادی محمود نژاد روز چهارشنبه در نشستی در راستای عمل به پیام مقام معظم 
رهبری مبنی به کمک مومنانه به اقشار آسیب پذیر جامعه بر اثر شیوع کرونا، باحضور 
حضرت  مقدس  آستان  تولیت  سعیدی  محمد  سید  حجت الاسلام والمسلمین 
معصومه)س( و جمعی از مسئولان استان افزود: یک هزار و ۲00 بسته معیشتی نیز 

بین خانواده های نیازمند توزیع می شود.
وی اظهار کرد: هرچند قم پیش  از این برای کار مؤمنانه قیام کرده بود اما با تاکید 
رهبر معظم انقلاب اسلامی اکنون یک رزمایش بزرگ در راستای کمک به محرومان 

آغازشده است. 
وی گفت: آستان مقدس کریمه اهل بیت)س( بنیان گذار اطعام ماه مبارک رمضان 
بوده و هرسال طرحی را برای برپایی سفره اطعام داشته است به عنوان نمونه سال 

گذشته 450 هزار اطعام ساده و گرم انجام  شده است.
محمود نژاد افزود: امسال با توجه به شرایطی که درکشور و قم وجود دارد برپایی سفره 
اطعام در حرم های مطهر امکان پذیر نیست به همین علت تلاش می کنیم تا این سفره 

را در منازل آسیب دیدگان و مردم داشته باشیم.
وی ادامه داد: امسال طرحی را با شعار کمک مؤمنانه، "ضیافت کریمانه و سفره ای به 
وسعت یک شهر" در دستور کار قرار داده ایم تا بتوانیم با مشارکت خیرین و بخش های 

مختلف یک میلیون اطعام را در سطح استان قم دنبال کنیم.
وی از تهیه بسته های غذایی باارزش 300 تا 500 هزار تومان خبر داد  و خاطرنشان 
کرد: 10 هزار تومان برای غذاهای گرم و نزدیک به ۶ هزار تومان برای اطعام ساده 
پیش بینی شده است. محمود نژاد اظهار داشت: شعار سفره ای به وسعت یک شهر به 
این معناست که اطعام ماه رمضان امسال برای کل استان ازجمله روستاها و مناطق 

محروم انجام می شود. 
معاون اجرایی آستان مقدس با اشاره به اینکه روزانه 10 هزار پرس غذای گرم طی 
ماه مبارک رمضان در حرم مطهر پخت می شود، مطرح کرد: برای بسته بندی و پخت 
اطعام پیش بینی شده برنامه ریزی موردنیاز انجام شده است که امیدواریم در ادامه مسیر 

از مشارکت خیرین نیز بیشتر بهره مند شویم.
ضرورت توزیع کمک های معیشتی در بین خانواده های بدون حامی

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی نیزدر این جلسه  بر لزوم ساماندهی توزیع 
کمک های معیشتی میان نیازمندان و توجه ویژه به خانواده های بدون حامی که با 

تعطیلی کسب وکارها با چالش روبرو شده اند، تاکید کرد.
احمد امیرآبادی فراهانی با اشاره به اینکه روند خدمت رسانی به نیازمندان در ماه 
مبارک رمضان باید به صورت دقیق مشخص شود، عنوان کرد: برخی از مجموعه ها 
ازجمله کمیته امداد و سپاه اطلاعات و آمار دقیقی از خانواده های نیازمند دارند که 

می توانیم از این اطلاعات بهره مند شویم.
وی با بیان اینکه بسیج محلات بهترین مجموعه برای توزیع مناسب اطعام ماه 
مبارک رمضان است، اظهار کرد: در توزیع اطعام و بسته های غذایی باید تلاش کنیم 
تا هماهنگی موردنیاز میان مجموعه ها را رقم بزنیم چراکه با استفاده از ظرفیت های 

موجود باید به همه نیازمندان استان قم کمک کنیم.
عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی بر لزوم استفاده ویژه از ظرفیت خیرین 
تاکید کرد و افزود: این افراد برای مشارکت در تهیه غذاهای گرم و بسته های غذایی 

اشتیاق دارند.

معاون راهداری اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم:

تقاطع تاج خاتون تا دو ماه آینده به 
بهره برداری می رسد

معاون راهداری اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم با بیان اینکه پروژه 
تقاطع تاج خاتون تا دو ماه کاری به اتمام می رسد، تصریح کرد: مشکلی از نظر بودجه 

برای ادامه احداث این پروژه نداریم.
اکبر سلیمیان با بیان اینکه پروژه تقاطع تاج خاتون در محور قم به دستجرد به مدت 
10 سال معطل بوده است، افزود: پروژه اصلاح تقاطع تاج خاتون ۶ ماهه دوم سال 98 
به راهداری تحویل داده شد که پس از آن پروسه انتخاب پیمانکار را طی کردیم و اول 
دی ماه قرار داد بسته شد که طی این مدت 1۶ شب بارشی وجود داشت که امکان کار 

کردن نبود و از طرف دیگر شیوع ویروس کرونا نیز موجب تعویق فعالیت شد.
وی با بیان اینکه این تقاطع یکی از مهمترین نقاط حادثه خیز استان در تصادفات 
رانندگی است، بیان کرد: هشت ماه است که این پروژه در اختیار راهداری است که 
مسیری که قرارداد بستیم چهار کیلومتر است و ۲ کیلومتر نیز مربوط به دوربرگردان 

جنداب تا محل تاج خاتون می باشد.
معاون راهداری اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم با بیان اینکه تا 10 
روز دیگر 50 درصد از پروژه تقاطع تاج خاتون روکش آسفالت می شود، افزود: ۲ کیلومتر 
از این پروژه تا 10 روز آینده آسفالت می شود و ۲ کیلومتر نیز عملیات زیرسازی انجام 
شده و نیازمند اقدامات فنی است که مدت ۲ ماه کاری برای تکمیل آن زمان نیاز است.
وی یکی از دلایل طولانی شدن احداث این تقاطع را مسئله حقوقی این پروژه عنوان 
کرد و افزود: این پروژه برای مدتی در اختیار راه و شهرسازی بوده و اکنون در اختیار 
راهداری قرار داده شده است که از آنجایی که مبلغ در نظر گرفته شده برای آن بالای 

چهار میلیارد تومان است نیازمند انتخاب مشاور بود که این اقدامات انجام شد.
سلیمیان با بیان اینکه پروژه تقاطع تاج خاتون تا ۲ ماه کاری به اتمام می رسد، تصریح 

کرد: مشکلی از نظر بودجه برای ادامه احداث این پروژه نداریم.
تعویق 1۰ ساله پروژه عمرانی قابل دفاع نیست

مدیر کل دفتر فنی استانداری قم نیز در این زمینه بیان کرد: 455 پروژه عمرانی از 
سال های قبل در قم در حال تکمیل شدن هستند که برخی به مرحله افتتاح رسیده و 

برخی به دلیل بحران های اجتماعی به تعویق افتاده است.
با بیان اینکه تعویق 10 ساله پروژه قابل دفاع نیست، افزود:  مرتضی رحمان نیا 
متأسفانه در این زمینه کوتاهی هایی انجام گرفته است اما اکنون در حال کار کردن 

هستیم و تا تابستان پروژه به بهره برداری می رسد.
دارد،  پیمانکار  یک  و  مشاور  مهندس  یک  کارفرما،  یک  پروژه  هر  کرد:  بیان  وی 
همچنین در هر پروژه اجرایی باید یک مشاور وجود داشته باشد تا رابط با پیمانکار باشد 
در این پروژه نیز کارفرما وزارت راه و شهرسازی است و تصمیم گرفته که پیمانکار و مشاور 

خود را تعویض کند که این امر وقفه هایی را ایجاد کرده است.
مدیر کل دفتر فنی استانداری قم گفت: اینکه احداث پروژه تقاطع تاج خاتون 10 
سال به طول انجامیده است باید مشاهده کرد که در زمینه جذب پیمانکار در تهران 
چه مشکلاتی وجود داشته که موجب تعویض شده است زیرا مسئولیت با وزارت راه و 

شهرسازی بوده است.
وقوع 1۶ تصادف در محور تاج خاتون درسال گذشته

جانشین پلیس راه استان قم نیز در این زمینه بیان کرد: جاده فرعی روستای تاج 
خاتون با توجه به اینکه مسیر میانبر از جاده ساوه به قم و بالعکس می باشد خودروهای 
سبک در این مسیر در حرکتند که به دلیل نزدیکی ۲5 کیلومتری این جاده را ترجیح 
می دهند و این امر موجب ایجاد ترافیک می شود اما تعدد خودروهای سنگین به 
ندرت انجام می شود. سرهنگ احمد خدایاری با بیان اینکه نقطه تلاقی جاده فرعی 
تاج خاتون با جاده اصلی نقطه حادثه خیز شده است، افزود: در سال 98 تعداد یک 

تصادف فوتی و ۶ تصادف جرحی و 9 تصادف خسارتی به وقوع پیوسته است.
وی بیان کرد: محور تاج خاتون به دلیل کم عرض بودن و پیچ هایی که دارد جوابگوی 

ترافیک بالا نیست.
جانشین پلیس راه استان قم گفت: در تصادفی طی امسال برخورد سواری ۲0۶ با 

کشنده ولوو منجر به فوت سه نفر از سرنشینان سواری در این تقاطع شد.

در نگارخانه تارنمای »قم فوتو« برپا شد

نمایشگاه مجازی عکس کرونا در قم

 نمایشگاه مجازی »عکس کرونا« در نگارخانه تارنمای »قم فوتو« از اردیبهشت ماه 
جاری به صورت دائمی در معرض دید عموم علاقه مندان گذاشته شد. 

در نخستین نمایشگاه عکس مجازی این تارنما با عنوان »عکس کرونا« 30 قطعه 
عکس از عکاسان خبری استان قم با محوریت کرونا و فعالیت های جامعه پزشکی، 
به  و مردمی توسط عکاسان خبری  نیروهای داوطلب جهادی  و  نظامی  نهادهای 
تصویر کشیده شده است. عکس های منتخب این نمایشگاه مجازی از خبرگزاری ها 
و پایگاه های خبری ملی و استانی؛ خبرگزاری جمهوری اسلامی )ایرنا(، فارس، مهر، 
تسنیم، پانا، حوزه، ایکنا، ایسنا، میزان، اهل بیت )ع(، دانشجو، باشگاه خبرنگاران 
جوان و شهر بیست انتخاب شده است. در این نمایشگاه منتخبی از مجموعه عکس 
های امیر حسامی نژاد، مهدی مریزاد، محمدعلی مریزاد، احمد ظهرابی، حسین 
یار احمدی، حمید عابدی، سجاد حیات پور، علی روحانی، مهدی جعفری، مهدی 
بخشی، محمد محسن زاده، حسین شاهبداغی، محسن کرمعلی، رضا رمضانی، 
عباس منجمی گیلانی، محمد وحدتی و جهانبخش پیری پور به نمایش گذاشته 
شده است. علاقه مندان برای مشاهده این نمایشگاه مجازی عکس در رابطه با شیوع 
http:// ویروس کرونا و مطالب پیرامون آن در استان قم می توانند به نشانی اینترنتی
qomphoto.com مراجعه کنند. هنر عکاسی از ابتدای پیدایش دوربین عکاسی تاکنون 
همیشه دستخوش تغییرات وسیعی بوده، ولی در همه این مدت در خدمت انسان و 
ثبت لحظه های زندگی آن ها بوده و رویدادهای گوناگونی را در مکان ها و زمان های 
مختلف ثبت کرده است. پس از شیوع ویروس کرونا؛ عکاسان خبری نیز دوشادوش 
تمام افراد و نهادهایی که برای التیام دردهای ملت می کوشند، درصدد ثبت لحظات 
تاریخی این پدیده عالمگیر برآمدند. آنان با عکاسی از تمام روند مراحل گستردگی این 
بیماری و شرایط بحرانی موجود شهری از بیمارستان ها و ثبت ضدعفونی کردن معابر و 
اماکن شهری و روند کارهای خیرخواهانه و تولید ماسک و گان فضایی برای پرستاران 
و حتی انتقال اموات به آرامستان ها در این راه سهیم شدند و با تلاش خالصانه خود، 

مجاهدت های کم نظیری را به وجود آوردند.
 

مدیرکل انتقال خون استان قم :

مرکز انتقال خون قم در ماه رمضان فعال است
مدیرکل انتقال خون استان قم گفت: مرکز انتقال خون روح الله شهر قم در ماه مبارک 

رمضان در ۲ نوبت صبح و شب میزبان اهداکنندگان خون است. 
مرتضی نوریان با تأکید بر این که نیاز به خون امری دائمی است، افزود: مرکز انتقال 
خون روح الله واقع در میدان معلم در ماه مبارک رمضان از ساعت 8 تا 13 و ۲1 تا یک 
بامداد فعال است. وی افزود: بیمارانی ازجمله تالاسمی ها و افرادی که عمل جراحی 
انجام داده اند نیاز به خون دارند که باید در تمام روزهای سال تامین شود، ازاین رو 

روزه داران اهدای خون را به شب های قدر موکول نکنند.
مدیرکل انتقال خون قم ادامه داد: همچنین اهداکنندگان برای دریافت زمان نوبت 

برای اهدای خون می توانند به سامانه www.IBTO.ir مراجعه کنند.
و  توصیه  داد:  ادامه  کرونا،  شیوع  از  ناشی  خون  اهدای  کاهش  به  اشاره  با  وی 
درخواست ما به اهداکنندگان و مردمی که از سلامت برخوردار هستند و علائم بیماری 
را ندارند، این است که جهت اهدای خون به مراکز انتقال خون قم مراجعه و نسبت به 

اهدای خون اقدام کنند.
نوریان با تأکید بر لزوم به همراه داشتن کارت ملی توسط داوطلبان اهدای خون، 
افزود: تمام افراد بالای 18 سال که از سلامت کامل برخوردار بوده و هیچ گونه علامتی 

از آنفلوانزا یا سرماخوردگی ندارند، امکان اهدای خون دارند.

در نشست صریح و صمیمی تشکل های کارگری با استاندار مطرح شد؛ 

شرح مصائب کرونایی کارگران قمی

اجتماعی

 مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور گفت: نهاد حوزه 
نهایت همکاری را با ستاد ملی مبارزه با کرونا دارد و در 
این که اماکن زیارتی باز شود یا نشود کاملا تابع پروتکل های 
وزارت بهداشت هستیم و نظر کارشناسی را اصل و مبنایی 

فقهی و دینی می دانیم. 
آیت الله "علی رضا اعرافی" در دیدار رییس دانشگاه علوم 
پزشکی قم با انتقاد از کسانی که به حوزه و نهاد روحانیت 
نسبت های ناروا می دهند، گفت: این گونه اتهامات دور از 

واقع آن قدر واضح است که حتی نیازی به تکذیب نیست.
وی تصریح کرد: ملت ایران و مخاطبان بین المللی شاهد 
قاطبه  در  تبلور گفتمان عقلانیت  و  مثبت  نقش آفرینی 
تصمیم سازی های نهاد حوزه بوده اند ولی به عنوان کسی 
که در جریان همه جزییات بوده عرض می کنم که از سوی 
حوزه و روحانیت و نهادهای دینی  هیچ گونه فشاری وجود 
ندارد. عضو فقهای شورای نگهبان ادامه داد: مطلقا چنین 
چیزی که ستاد ملی مبارزه با کرونا تحت فشار حوزه برای باز 
کردن اماکن زیارتی و مذهبی است، صحت ندارد  و چنین 

چیزی وجود نداشته  است.
وی افزود: روشن است که این موضع رسمی کل حوزه 
است که ما نگاه کارشناسی و علمی را اصل می دانیم و 
اکنون نیز در ادامه کار در کنار وزارت بهداشت و نهادهای 
متولی قرار داریم و زین پس نیز در پیامدهای اقتصادی و آثار 
اجتماعی پسا کرونا، نهاد حوزه و روحانیت، با دوشادوش 
خادمین ملت خواهند بود. وی اظهار کرد: ستاد بحران 
و حوادث حوزه جهت خدمت رسانی به مجاهدین عرصه 
سلامت، بیماران و داغداران و آسیب دیدگان این بلا فعال و 
در این راه قدم های خوبی برداشته شد و این ستاد به صورت 

شبانه روزی فعال بوده است.
مدیر حوزه های علمیه بیان داشت: طلاب در این ابتلای 
همگانی در کنار ارائه خدمات به مردم در جهت ابلاغ و 
تحقق مطالبات و دغدغه های مردم و مجاهدت نورانی در 
تامین مایحتاج مردم و خدمت رسانی از محله تا بیمارستان و 
آرامستان ها تلاش کرده اند تا پاسدار حریم شریعت مقدس 

باشند. وی اضافه کرد: حوزویان و در این ایام ضمن تبیین 
مبانی دینی، پاسخگوی صدها سوال پرتکرار و ارائه دهنده 
هزاران مشاوره روزانه بوده اند، همچنین حوزه علمیه در 
تامین بخشی از نیازهای بهداشتی و معیشتی مردم در این 
ایام سختی گام هایی برداشته است. اعرافی اظهار داشت: 
تمام  فعالیت های آموزشی را به فضای مجازی بردیم و به 
لحاظ پیشرفت در محدوده های آموزشی از سال های دیگر 
جلوتر هستیم و خوشبختانه  در این عرصه گام بزرگی در 
جهت مجازی سازی و بهره گیری از فناوری نو برداشته شد 

که در شرایط عادی شاید میسر نمی شد.
وی افزود: در ایام کرونا یک موضع یکدست و یک صدا 
از حوزه شنیده شد و همه نهادهای حوزوی در این رابطه 
مسیر  یک  در  فضلا  و  اساتید  و  کردند  عمل  هماهنگ 
قرارگرفته و کار به سامان خوبی رسید و تلاش شده است 

این روند ادامه داشته باشد.
پرهیز از خرافه گرایی در حوادث و بلایا

مدیر حوزه های علمیه با اشاره به مکاتبات اخیر خود با 
رهبران دینی جهان گفت: در این مدت بیش از 100مکاتبه 
با رهبران دینی جهان صورت گرفت که بازتاب های وسیعی 

داشت.
اعرافی با اشاره به لزوم پرهیز از خرافه گرایی و انحراف در 

مواجه با حوادث و بلایا گفت: ما به لحاظ مکتبی و فلسفی 
و کلامی در این گونه حوادث، نباید در دام تفکرات غلط و 
انحرافی بیفتیم، و حوزه  باید بتواند در این گونه حوادث  یک 
فکر منسجم به جامعه ارائه دهد که ما نیز این نکته کلیدی 
را دنبال می کنیم. وی افزود: در عرصه پاسخ به سوالات و 
شبهات مربوط به کرونا، حرکت های خوبی صورت گرفت  
و در شبکه های مجازی به بیش از 100سوال مطرح، پاسخ 

داده شد منطقی درست و عقلانی به مردم ارائه گردید.
وی اضافه کرد: در بحث مشاوره فضلای حوزه که در 
زمینه مشاوره تخصص کافی داشتند ورود کردند و در این 

زمینه خدمات خوبی به مردم ارائه شد.
اعرافی با اشاره به جایگاه قم در کشور و جهان اسلام 
عمومی  فرهنگ  و  بهداشت  عرصه  در  باید  قم  گفت: 
سرآمد باشد و مسئولین بهداشتی کشور باید در کنار توجه 
به سلامت جسمی مردم به سلامت معنوی و روانی مردم نیز 
توجه کافی داشته باشد و برای تحقق این امر مهم ما آماده 

همکاری با وزارت بهداشت هستیم.
وی در پایان افزود: در عرصه طب سنتی نیز باید از هر کار 
افسارگسیخته و ناروایی پرهیز شود و با تکیه بر فرایندهای 
علمی و دانشی از هر تجربه ای برای کاستن آلام مردم و 

مداوای بیماران بهره برد.

مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور:

 تابع پروتکل های بهداشتی در بازگشایی اماکن مذهبی هستیم

استاندار قم با اشاره به اعلام شیوع ویروس کرونا و تبعات اقتصادی مضاعف به این 
استان، بر ضرورت توجه به مختصات استان قم در سیاست های حمایتی دولت در 

راستای مقابله با رکود ناشی از بیماری کرونا تاکید کرد. 
"بهرام سرمست" روز پنجشنبه در جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی استان که 
با حضور امیر باقری معاون سیاست های اقتصادی معاون اقتصادی رییس جمهوری 
در سالن کرامت استانداری قم برگزار شد، طی سخنانی پیگیری تبعات اقتصادی 
ناشی از کرونا در استان قم را مهمترین هدف این جلسه دانست و اظهار کرد: باید برای 

جبران خسارات وارد شده به واحدهای صعنتی و اقتصادی استان برنامه ریزی شود.
استاندار قم با بیان اینکه مبارزه با کرونا هنوز تمام نشده و زمان پایان آن نیز مشخص 
نیست، گفت: ضمن اینکه برای کاهش شیوع بیماری کرونا تلاش می کنیم؛ باید 
سازگاری زیست شهروندان و توسعه ی اقتصادی کشور و استان قم را همزمان دنبال 

کنیم.
وی با اشاره به مشکلات ناشی از تحریم و کاهش قیمت نفت ادامه داد: با وجود همه 
مشکلات و موانع، مسئولان کشور و استان به خوبی توانستند شرایط را مدیریت کنند.

استاندار قم در بخش دیگری از سخنان خود توجه به شرایط استان ها در سیاست 
های حمایتی از سوی دولت را نیز ضروری دانست و تصریح کرد: استان قم در مقایسه 
با سایر استان ها و برخی از کشور ها توفیقات خوبی در مدیریت بحران کرونا بدست 
آورده است از این رو ملاک دولت در تخصیص اعتبارات حمایتی نباید تنها منحصر به 
جمعیت استان ها باشد. وی با اشاره به وزن جمعیت شهری قم، سهم بخش خدمات، 
حضور گسترده اتباع، بخش گردشگری و زائرپذیری استان را مورد توجه قرار داد و 
تصریح کرد: وجود این مختصات در قم در برنامه ها و سیاستهای حمایتی دولت باید 
مورد توجه قرار گیرد. سرمست همچنین با اشاره به کشف بیماری کرونا بیان کرد: 
استان قم از ابتدا درگیر این بیماری شده است و مدت زمان بیشتری اقتصاد استان 
قم دچار رکود و تعطیلی شد و به لحاظ میزان درگیری نیز وضعیت سخت تری داشت.
استاندار قم  در پایان از حمایت ها و پیگیری های دکتر نهاوندیان معاون محترم 
اقتصادی رییس جمهوری قدردانی و ابراز امیدواری کرد ویژگی ها و مختصات قم اعم 
از وزن جمعیت شهری، اتباع و بخش خدمات در سیاست های حمایتی دولت مد 

نظر قرار گیرد.

استاندار قم تاکید کرد؛ 

ضرورت حمایت ویژه دولت به قم برای مهار تبعات اقتصادی کرونا
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آگهی تغییرات 
آگهی تغییرات شرکت پرتو افشان زرین قم سهامی خاص به شماره ثبت 1۶18۲ و شناسه ملی 140081070۶7 به استناد 
صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 1398/09/۲1 تصمیمات ذیل اتخاذ شد : مرکز اصلی شرکت از محل قبلی به آدرس 
جدید : استان قم ، شهرستان قم ، بخش مرکزی ، شهر قم، محله کوه سفید ، کوچه کوه سفید۲8 ، کوچه )اول سمت چپ( ، 
پلاک 0 ، مالک علی قنبری ، طبقه همکف کد پستی 37181559۶۲ تغییر یافت و ماده 3 اساسنامه بشرح فوق اصلاح گردید. 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )82381۵(

--------------------------------------------------------------------
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

جلسه هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مصوب 1390/09/۲0 با 
حضور امضاءکنندگان زیر در وقت مقرر/ فوق العاده در دبیرخانه هیأت تشکیل، رای شماره 1397۶033000۲038018 پرونده 
کلاسه 139111443000۲01۲770 مربوط به تقاضای آقای حسنعلی آوش مبنی بر صدور سند مالکیت ششدانگ/ قسمتی 

از پلاک شماره فرعی از پلاک 195۶/301 اصلی واقع در بخش دو قم تحت بررسی است. 
پس از مطالعه پرونده و ملاحظه سوابق مشخص شد در رای صادره شماره فوق الذکر، اشتباهاتی به شرح زیر صورت گرفته 

است:
رای اصلاحی

با توجه به اینکه رای هیأت تاکنون اجرا نشده لذا مفاد رای صادر به شرح ذیل اصلاح می گردد در رای فوق الذکر پلاک 
195۶/150 اصلی تحریر گردیده است که صحیح آن 195۶/301 اصلی بخش دو قم میباشد و بقیه مفاد و مندرجات رای فوق 

الذکر بقوت خود باقی میباشد رای صادره قبلی با رعایت اصلاحات فوق قابل اجرا میباشد.
رای صادره قبلی با رعایت اصلاحات فوق قابل اجرا میباشد.

عباس پورحسنی حجت آبادی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم
--------------------------------------------------------------------

آگهی فقدان مدرک تحصیلی
مدرک فارغ التحصیلی اینجانب فرهاد فرهادی فرزند احمد به شماره شناسنامه 3۲0۶۶ صادره از قم در مقطع کارشناسی 
رشته حقوق قضائی صادره از واحد دانشگاهی قم با شماره 78154388۶55 مفقود گردیده است و فاقد اعتبار میباشد. از یابنده 
تقاضا میشود اصل مدارک را به دانشگاه آزاد اسلامی واحد قم به نشانی قم – پردیسان – بلوار دانشگاه – مجتمع دانشگاهی ص پ 

3۶4/37185- اداره فارغ التحصیلان ارسال نماید.

معاون اسبق وزیر نفت:

تا زمستان منتظر نفت گران نباشید

 معاون اسبق وزیر نفت گفت:  با توجه به ریسک های موجود در بازار نفت نمی توان 
تا سرد شدن هوا و رسیدن فصل زمستان انتظار بهبود تقاضا و افزایش قیمت نفت را 

داشت. 
»مهدی حسینی« با اشاره به اینکه دلایل زیادی برای منفی شدن قیمت نفت آمریکا 
در معاملات این هفته وجود دارد،  ادامه داد: مهمترین دلیل شیوع ویروس کرونا است 

که رشد اقتصادی دنیا را متاثر کرده و قیمت نفت را پایین آورده است.
وی افزود: تا پیش از شیوع کرونا پیش بینی ها در خصوص رشد اقتصادی جهان،  
حدود 3.5 درصد بود اما حالا صندوق بین المللی پول رشد منفی 3.5 درصد را برای 

سال ۲0۲0 پیش بینی کرده است.
حسینی با بیان اینکه متناسب با کاهش رشد اقتصادی،  تقاضا برای انرژی در جهان 
پایین می آید،  گفت: اکنون در حالی که عرضه نفت نسبت به ماه های گذشته بیشتر 
شده اما تقاضا با شدت زیادی کاهش داشته است تا آنجا که 30 میلیون بشکه مازاد 
عرضه در بازار وجود دارد. به گفته حسینی،  این عدم توازن بین عرضه و تقاضا در 80 

سال گذشته بی سابقه است.
وی به تولید 14 میلیون بشکه ای نفت آمریکا اشاره کرد و گفت: افزایش تولید نفت 
این کشور در سال های اخیر باعث شده تا نسبت به تکانه های قیمتی بیشتر آسیب 
ببینند. اگرچه نفت برنت و اوپک نیز از این کاهش قیمت متاثر می شوند اما در برابر 

افت قیمت مقاومت کردند و حالا فاصله قیمت بین این نفت ها بسیار زیاد شده است.
معاون اسبق وزیر نفت با اشاره به اینکه مسافرت ها در آمریکا هر ساله در ماه »مِی« 
آغاز می شود،  افزود:  امسال اما به دلیل کرونا شاهد رکود در مسافرت ها و به دنبال آن 

رکود در مصرف انرژی هستیم.
وی با بیان اینکه کاهش قیمت ها بیشتر مربوط به محموله های سررسید شده در ماه 
»مِی« بوده است،  ادامه داد:  در بازارهای آتی انرژی در بیشتر مواقع شاهد دخالت یک 
سرمایه گذار در معاملات هستیم. با توجه به صحبت های رییس جمهوری آمریکا درباره 
پرکردن ذخایر نفتی با نفت بسیار ارزان،  به نظر می رسد در این مورد،  سرمایه گذار مورد 

نظر که در بازار اخلال ایجاد کرده،  دولت آمریکا است.
حسینی تاکید کرد:  امروز زودتر از موعد مقرر ذخایر نفتی پر شده و مصرف کنندگان 
بزرگ نیز ذخیره سازی نفت ارزان را در دستور کار خود دارند تا آنجا که در حال حاضر، 

ذخایر استراتژیک و تجاری پر است.
وی با بیان اینکه همیشه در ابتدای بهار تقاضا برای ذخیره سازی اوج می گرفت،  
گفت: با توجه به این اتفاقات، حجمی از تقاضا که مربوط به ذخیره سازی می شد 

اکنون در بازار وجود ندارد و این فشار بیشتری بر قیمت ها می آورد.
معاون اسبق وزیر نفت به جنگ قیمتی عربستان و روسیه که بعد از اجلاس اوپک 
در ماه مارس آغاز شد اشاره کرد و افزود:  این عدم توافق فاجعه ای بود که سقوط 

قیمت های نفت را دامن زد.
وی تاکید کرد:  به دلیل شیوع کرونا و کاهش تقاضا، کاهش قیمت نفت به سرعت 
قابل جبران نیست و نفت های گران مانند شیل آمریکا،  نفت خلیج مکزیک و نفت 

دریای شمال با کاهش تولید به دلیل قیمت های پایین رو به رو خواهند شد.
حسینی ادامه داد: البته ممکن است برای حفظ اشتغال و مسایل مربوط به اقتصاد 
جهانی، تولید تا حدودی حفظ شود اما هزینه های بالای تولید شیل اویل ها،  باعث 
می شود تا بیش از 5 میلیون بشکه از مجموع 8 میلیون بشکه تولیدی آنها از بازار خارج 
شود. با این حال،  به گفته معاون اسبق وزیر نفت، نمی توان در بهار و تابستان منتظر 

افزایش قیمت نفت بود و باید منتظر پاییز و زمستان برای افزایش قیمت ها باشیم.
وی گفت: ممکن است در جلسه بعدی اوپک پلاس،  عدد کاهش تولید را افزایش 

دهند؛ البته این تنها یک احتمال است.
حسینی با بیان اینکه اگر نفت شیل از بازار خارج شود ممکن است سیاست ها در 
بازار انرژی به نفع ایران تغییر کند،  افزود:  تولید نفت در ایران ارزان است و با قیمت های 
پایین نیز اقتصادی است بنابراین اگر قیمت ها پایین بماند اما روند تقاضا با افزایش رو به 

رو شود،  ممکن است همه چیز به نفع ایران تمام شود.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی:

سرمایه بانک رفاه و شستا افزایش یافت 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با تشریح محل های سرمایه گذاری هفت هزار میلیارد 
تومان از واگذاری سهام شستا )شرکت سرمایه گذاری تأمین اجتماعی( در بورس 

گفت: سرمایه بانک رفاه و شستا افزایش یافت. 
»محمد شریعتمداری« افزود: یکی از مهمترین خواص بورسی شدن شرکت سرمایه 
گذاری تامین اجتماعی )شستا(  این است که منابع حاصل از فروش خود را نمی تواند 
به اختیار و یا اینکه هرطور خواست هزینه امور جاری کند. به عبارت دیگر بورسی شدن 
شستا این امکان را فراهم کرد تا با روشهای متنوعی که یکی از آنها عرضه اولیه سهام 
در بدو  ورود به شستا بود به تامین مالی نیازها اقدام کنیم. این تامین مالی در عرصه 
هایی است که در خصوص نحوه استفاده از 7 هزار میلیارد تومان را به سازمان تامین 

اجتماعی ابلاغ کرده ایم . 
وی تصریح کرد: ما قبل از این برای ارایه خدمات به مردم شریف عضو سازمان تامین 
اجتماعی نهادسازی کرده ایم. مثلا بانک رفاه کارگران را تاسیس کرده ایم. امروز 
کمبود سرمایه یکی از مواردی است که  این بانک برای ارایه خدمات بیشتر به مردم با 
آن مواجه است. هرچه سرمایه بانک رفاه افزایش یابد طبیعتا امکان ارایه خدمات نیز 

بیشتر خواهد شد . 
 وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت : امسال توانسته ایم  وام قرض الحسنه 
بازنشستگان کارگر سازمان تامین اجتماعی را ده برابر ارتقا دهیم . این امر بدلیل اقدام 

محدودی بود که ما در افزایش سرمایه بانک رفاه کردیم . 
وی افزود: اما این بار با افزایش سرمایه بیشتر امکان ارایه خدمات متنوع تری چه به 
ذی نفعان و چه به سازمان تامین اجتماعی برای تامین مالی کلیه طرحها و پروژه ها در 

بانک رفاه فراهم می کنیم . 
شریعتمداری اظهارداشت:  همچنین  یکی دیگر از اقداماتی که می توانیم 
انجام دهیم این است که در مجموعه سازمان تامین اجتماعی خدمات پزشکی را 
باکیفیت بالاتری عرضه کنیم و تجهیزات مورد نیاز در مراکز درمانی سازمان را به 
صورت عادلانه تری تهیه و توزیع کنیم. با تکمیل این قبیل تجهیزات امکان ارایه 
خدمات بیشتر را به مردم شریفی که از این خدمات بهره مند هستند را  بیشتر فراهم 

کنیم . 
وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی گفت : امروز سازمان تامین اجتماعی با تعداد زیادی 
از طرحهای عمرانی نیمه کاره بدلیل کمبود منابع مواجه است که امکان اتمام این 
پروژه ها را پیدا نکرده است. طبیعتا یکی از اولویت هایی که ابلاغ کردیم استفاده از 

این منابع بود . 
وی تصریح کرد: با تکمیل طرح های نیمه تمام در کشور خصوصا در مناطق کمتر 
برخوردار و با تاسیس مراکز سازمان تامین اجتماعی در آنها ارایه خدمات عادلانه تر در 

کشور به کارگران کشور تقسیم خواهد شد .
وی افزود: بنابراین یکی از ابلاغیه ها تکمیل طرح های نیمه تمام در مجموعه است. 
همچنین حفاظت و صیانت از جایگاه و ارزش دفترچه های درمانی تامین اجتماعی 

یکی دیگر از  اهداف استفاده از منابع جدید اخذ شده است. 

 استاد دانشگاه و کارشناس مسائل اقتصادی معتقد است در همین شرایط 
کرونایی هم جهش تولید امکان پذیر است و  می توان از ظرفیتهای ایجاد شده در 
تولید کالاهای بهداشتی و درمانی برای صادرات به کشورهای منطقه استفاده کرد. 
»آلبرت بغزیان« در گفت وگویی کاهش بی سابقه قیمت نفت در بازارهای جهانی را 
موقتی دانست و اظهار کرد: اگر شرایط فعلی را در نظر نگیریم و این کاهش را تابع 
رشد اقتصادی کشورها بدانیم، نمی توان تحلیل مستقلی از تاثیرات این کاهش بر 

اقتصاد جهانی به دست آورد.
وی افزود: در شرایط عادی کاهش تولید تاثیر مستقیم روی بودجه کشورهای 
تولید کننده و صادر کننده نفت دارد و منجر به انقباض و کاهش بودجه می شود، 
ولی در شرایط کنونی که همه اقتصادها متاثر از رکود کرونایی هستند، تاثیر کاهش 
قیمت نفت نیز تابع و جزیی از این رکود است. عضو هیات علمی دانشگاه تهران با 
اشاره به اینکه با توجه به تحریم ها کاهش قیمت نفت تاثیر زیادی بر اقتصاد ایران 
ندارد، گفت: کاهش قیمت نفت دو مرحله بود، بخش اول این کاهش تا پایان هفته 
قبل بود که با توجه به اقتصاد ریاضتی تحت تاثیر کرونا که صادرات برخی و واردات 

گروهی از کشورها کم شده است، موقتی است.
 باید تمرکز دولت ها بر مهار ویروس کرونا باشد

وی ادامه داد: کاهش قیمت نفت در این دوره به به خاطر کاهش تقاضای 

حامل های انرژی است و کشورهایی مانند ایران که از این ناحیه درآمدهای ارزی 
داشتند،  به سراغ کسری بودجه می روند. با این حال این موضوع تا دو ماه برقرار 

است و ادامه دار نیست.
این استاد اقتصاد دانشگاه با بیان اینکه اگر طی دو ماه آینده نشانه های جدی 
مهار کرونا مشاهده شود، روند افزایشی قیمت نفت را شاهد خواهیم بود، اضافه 
کرد: در این حالت خود به خود تقاضا برای نفت زیاد می شود و قیمت ها به همان 

سرعت که کاهش یافت، افزایش می یابد.
 این کارشناس حوزه انرژی گفت: در حال حاضر باید تمرکز ما بر مهار ویروس 
کرونا باشد زیرا اگر رعایت پروتکل های بهداشتی رعایت شود، عبور از بحران اتقاق 
می افتد و به تبع آن بازار به سراغ  تولید می رود و تولید هم نیاز به انرژی دارد. در این 
فاصله دولت ها باید سیاست های حمایتی برای اقشار آسیب پذیر و فقیر و کسانی 

که درآمدی ندارند، در نظر بگیرند.
بغزیان یادآور شد: این کاهش قیمت نفت برای حواله هایی که یک یا دوماه آینده 
موعد تحویلشان است، نیست بلکه برای محموله های فعلی است و نمی تواند برای 
بلند مدت ادامه یابد. البته ممکن است کشورهایی باشند که از شرایط سوء استفاده 
کنند و در این مقطع نفت خریداری کنند که آن هم محدود خواهد بود چون هر 

نفتی مناسب هر پالایشگاهی نیست.

 روسیه و عربستان کسری بودجه را با ذخایر ارزی جبران می کنند
عضو هیات علمی دانشگاه تهران خاطرنشان کرد: کشورهایی که بودجه آنها بر 
پایه فروش نفت بوده دچار کسری بودجه می شوند. اما برای آمریکا بجز تعطیلی 
صنعت نفت شیلتقریبا تاثیری بر بودجه اش ندارد و ممکن است دیگر تولیدات 
با  اما روسیه و عربستان دچار کسری بودجه می شوند و  خود را ذخیره کنند. 
سیاست های ریاضتی یا از استفاده از منابع صندوق های توسعه ملی و ذخائر ارزی 

خود آن را جبران می کنند.
این کارشناس مسائل اقتصادی درباره کاهش نقش اوپک و بی تاثیر بودن آخرین 
تصمیم اوپک پلاس گفت: تصمیم اخیر اوپک پلاس یک اقدام حداقلی بود، در 
این شرایط هر چه تولیدکنندگان فشار بیشتری برای افزایش قیمت به بازار وارد 

کنند، واکنش منفی خریداران شدیدتر خواهد بود.
بغزیان یادآور شد: در واقع به دلیل کاهش تقاضا است که عرضه مشکل پیدا کرده 
است. زمانی عرضه زیاد بود دو سوی بازار )عرضه و تقاضا( قرار می گذاشتند که 
تولید متناسب شود لذا به خاطر کاهش تقاضا اگر به سمت کاهش عرضه بروید 

ممکن است قیمت اندکی افزایش یابد اما تاثیری بر تقاضا ندارد.
 باید زیرساخت فراورده های نفتی را تقویت کنیم

وی در پاسخ به این پرسش در این شرایط صادرات کالاهایی مانند برق و تولیدات 
پتروشیمی تا چه اندازه می تواند کاهش قیمتها برای ایران را جبران کند، گفت: 
طبیعتا حتی در شرایط بهتری هم تولید فرآورده به صرفه تر از خام فروشی است ولی 
در این شرایط کلا تقاضا برای فراورده های نفت هم وجود ندارد اما دلیل نمی شود 

زیر ساخت های فراورده های نفتی را قوی نکنیم.
عضو هیات علمی دانشگاه تهران با بیان اینکه اگر شده با کسری بودجه و چاپ 
پول باید از کرونا عبور کنیم، خاطرنشان کرد: اکنون بازار آنچنانی برای تولیدات 
نفتی وجود ندارد و این شرایط فرصتی مهیا کرده برای تفکر بیشتر برای آینده 
اقتصادی کشور و اینکه متوجه شویم در دوران پساکرونا چه صنایعی ظرفیت رونق 

دارند.
 در همین شرایط هم جهش تولید امکان پذیر است

وی گفت: در آینده ماهیت خیلی از کالاها تغییر می کنند، پروتکل های بهداشتی 
که تعریف می شود بر روی تولیدات آینده تاثیر می گذارد و حتی تحت تاثیر این 

پروتکل ها لوازم شخصی ظهور می کند.
این استاد اقتصاد دانشگاه در این باره که تکلیف جهش تولید در این شرایط چه 
خواهد شد، بیان کرد: ما در هر شرایطی به جهش و سرعت بخشیدن به تولید نیاز 
داریم. در حال حاضر با توجه به اینکه اصل تولید با مشکل مواجه شده است، حتی 
اگر بتوانیم اوضاع تولید را به مسیر سابق برگردانیم خود کاری رو به جلو محسوب 

می شود.
بغزیان یادآور شد: حتی در همین شرایط رکود ناشی از کرونا هم با تمرکز بر 
مانند  کالاهایی  تولید  افتد.  اتفاق  می تواند،  تولید  جهش  خاص  محصولاتی 
دستکش، ابزار تب سنج، کیت های آزمایش، مواد شوینده و ضدعفونی کننده و 
ماسک مثال های خوبی است که از آنها برای جهش تولید استفاده شود و حتی 
پس از پایان کرونا به عنوان یک ظرفیت خوب محصولات تولیدی این حوزه را به 

کشورهای منطقه صادر کنیم.

یک کارشناس مسائل اقتصادی:

 جهش تولید در شرایط کرونایی امکان پذیر است

سازوکارها  به  گوشتی  مرغ  تولید  حوزه  کارشناس  یک 
پرده موضوع  به پشت  را  ما  که  اشاره می کند  مناسباتی  و 
چهارآیین  برومند  گفته  به  می برد.  ها  جوجه  معدوم سازی 
»موضوع کاهش تقاضا در اردیببهشت کاملًا در این صنعت 
معمول است و نباید تولید مازادی صورت می گرفت، از سوی 
دیگر راه های عقلانی مألوفی برای فروش جوجه ها و قبل از 

آن تخم ها وجود دارد.« 
برومند چهارآیین، عضو هیئت مدیره کانون سراسری مرغ 
گوشت  قیمت  کاهش  عوامل  درباره  ابتدا  گوشتی  داران 
مرغ در بازار توضیح داد: در حقیقت یک تصمیم اشتباه و 
غیرکارشناسی از سوی کارگروه تنظیم بازار در نیمه دوم سال 
1398 منجر به وضعیت حاضر شد. بر اساس این تصمیم 
تولید مرغ باید با افزایش میزان جوجه ریزی تا 135 میلیون 
قطعه در ماه رشد می کرد. وی افزود: در آن زمان ما ضمن 
مخالفت با این تصمیم، نظرمان بر این بود که تولیدکننده های 
داخلی به همان میزان مصرف داخل تولید کنند. نیاز داخلی 
کشور به گواه گزارشات رسمی مرکز آمار ایران، بانک مرکزی و 
گزارش های رسمی وزارت جهاد کشاوزی ۲.5 میلیون تن در 
سال است. یعنی باید برای حداکثر 30 کیلوگرم مصرف سرانه 
گوشت مرغ مورد نیاز کشور در سال برنامه ریزی می کردیم. 
برای اینکه این میزان گوشت مرغ تأمین شود، ما نیاز داریم 
از ماه فروردین تا پایان آذر 100 میلیون قطعه جوجه ریزی 
کنیم و در دی ماه 105 میلیون و بهمن 110 میلیون و در 
اسفند دوباره با میزانی کاهش به 95 میلیون قطعه برسانیم 
تا در بازار تعادل ایجاد شود. این امر هم استمرار تولید و هم 
منافع تولیدکننده را در بر دارد. همین طور قیمت هم از دامنه 
تعادلی خود خارج نخواهد شد. چهارآیین ادامه داد: دوستان 
ما در بخش دولتی نخواستند به این توصیه های مشفقانه و 
کارشناسانه تشکل های تخصصی توجه کنند. ما همان زمان 
پیش بینی کردیم که با این روش با مازاد تولید مواجه خواهیم 
شد. این تصمیم و اجرای آن موجب شد حدود 50هزار تن در 
ماه مازاد تولید به بار آید که ما نه قدرت جذب آن را داریم، نه 
ذخیره سازی و نه صادرات. وی همچنین اظهار داشت: به هر 
شکل متأسفانه این پیش بینی ما محقق شد و با ایجاد مازاد 
تولیدی وحشتناک، زیان مرغ داران به رقمی بالغ بر ۲000 
میلیارد تومان رسید. این میزان زیان به معنای ورشکستگی 
سایر  بی انگیزگی  و  بی رمقی  و  تولیدکنندگان  از  بسیاری 
تولیدکنندگان برای ادامه تولید بود. اینها هر چقدر هم عاشق 
تولیدشان باشند، اکنون انگیزه ای برای تولید وجود ندارد و 
به همین ترتیب اگر خریداری برای جوجه ها نباشد، چاره ای 
جز معدوم کردن آنها نیست. اما این کارشناس حوزه گوشت 
مرغ تأکید کرد که این شیوه معدوم کردن مخصوصاً در چنین 
شرایطی که مردم درگیر بحران هستند، هم غیراخلاقی و 

غیرمدبرانه و هم نوعی مظلوم نمایی و باج خواهی برای فشار 
بر دولت بود. چهارآیین گفت: این امری معمول و مشخص 
است که زمانی مازاد تولید جوجه وجود دارد و این مازاد کاملًا 
قابل پیش بینی است، باید از خواباندن تخم مرغ های نطفه دار 
در دستگاه های جوجه کشی خودداری و پس از نطفه کشی 
روانه بازار مصرف خوراکی می شد.  این کارشناس صنعت 
طیور تأکید کرد که در این صنعت همیشه و بدون استثنا در 
ماه اردیبهشت با کاهش تقاضا مواجه هستیم و بر همین 
اساس میزان جوجه ریزی باید کاهش یابد، لذا این موضوع 
قابل پیش  بینی بود، ولی معلوم نیست با چه توجیهی از این 
اقدام اساسی و کارشناسی غفلت و به تبع آن احساسات مردم 
نیز جریحه دار شد.  وی اضافه کرد: حالا که به هر دلیلی این 
موضوع رخ داد، سؤال این است که چرا فیلم آن را پخش 
موضوع  این  حدودی  تا  می دهد  نشان  همه  اینها  کردند؟ 
سیاسی است و به نظر می رسد دلیل آن هم فشار بر دولت 

باشد.
چرا میزان تولید جوجه کنترل نمی شود؟

چهارآیین درباره این مسئله که چرا با وجود سیستم فروش 
جوجه بر اساس سفارش دهی، این جوجه ها خریداری پیدا 
نکردند، گفت: بر خلاف همه دنیا حلقه های تولید گوشت 
مرغ در ایران منفصل و از یکدیگر جدا هستند و ساختار خرده 
مالکیتی دارند و هر کس برای خود تولید می کند. با این همه، 
به کمک آمارها توانسته ایم پیش بینی کنیم که تولید چه اندازه 
با تولید گوشت مرغ از جمله صدور  باشد. وظایف مرتبط 
مجوز جوجه ریزی از ابتدای سال 1391 به اتحادیه سراسری 
مرغداران گوشتی ایران واگذار شده است. متأسفانه اغلب 
مدیران این اتحادیه مرغدار نیستند. این اتحادیه برای صدور 
مجوز جوجه ریزی به ازای هر قطعه جوجه از تولیدکننده ها 
5۶ ریال دریافت می کند تا میزان تولید را مدیریت کند ولی 
اقدامی در این زمینه نمی شود. زیرا غیر از یک نفر، سایر اعضا 
مرغدار نیستند. وی افزود: در ابتدای سال 1391 بر اساس 
ماده ۶ قانون افزایش بهره وری کشاورزی و منابع طبیعی، این 
مسئولیت به اتحادیه محول شده تا آن را مدیریت کند. عامل 
اساسی این همه زیان به مرغداران گوشتی که بالغ بر ۲000 
میلیارد تومان است، اصرار اتحادیه به 130 میلیون قطعه 

جوجه ریزی ماهیانه در اواخر سال گذشته بوده است.
زد و بندهای نهادینه

اتحادیه  این  زمانی که درآمد  چهارآیین همچنین گفت: 
نگاه  و  می یابد  افزایش  بیشتر  جوجه ریزی  مجوز  صدور  با 
انتفاعی حاکم شود، آنها تمایل پیدا می کنند مجوز و حواله 
بیشتری بفروشند و پولی بدون زحمت به دست آورند. در این 
سیستم هیچ گونه هشداری درباره مازاد تولید و ریسک های 
تولید به مرغداران داده نمی شود و تنها تشویق به افزایش 

کمّی را در دستور کار خود قرار می دهند. این انحراف زیان بار 
بر  تولید  مدیریت  بر  مبنی  خود  اصلی  وظیفه  از  اتحادیه 
اساس نیاز بازار، از سقوط اقتدار حاکمیتی سازمان مرکزی 
بر اساس قانون  ایران نشئت گرفته است.  تعاون روستایی 
اصلاحات  و   1350 مصوب  تعاونی  شرکت های  تشکیل 
بعدی آن و اساسنامه این سازمان، وظایفی چون نظارت و 
هدایت اتحادیه ها و شرکت های تعاونی، همچنین بازاریابی و 
بازارسازی محصولات تولیدی بر عهده این سازمان است، اما 
مشخص نیست این سازمان بر اساس چه منطق و استدلالی 
آن  اصلی  اعضای  که  اتحادیه ای  یک  رأس  در  داده  اجازه 
یکی از راهبردی ترین محصولات مورد نیاز کشور را با بیش 
کنند،  می  تولید  مالی  گردش  تومان  میلیارد  از 1۲5هزار 
به افراد غیرمتخصص و غیر صنفی واگذار کند. وی با بیان 
اینکه صنعت مرغ، تشکیلات و زیرساخت های لازم را برای 
استفاده از افراد باسابقه دارد، گفت: اما زد و بندهای پیدا و 
پنهان نهادینه شده مانع از این است که مسائل این صنعت 
و صنف توسط تولیدکنندگان واقعی مدیریت شود. امیدوارم 
دکتر خاوازی با خانه تکانی اساسی در سازمان مرکزی تعاون 
را برای اصلاح تشکل ها و سپردن  روستایی بستر مناسب 

مدیریت تولید به آنها فراهم سازد. 
افزایش تقاضا در عین مازاد عرضه

این عضو هیئت مدیره کانون سراسری مرغ داران در ادامه 
درباره میزان کاهش تقاضای مصرف گوشت مرغی در دوران 
شیوع بیماری کرونا توضیح داد: بر خلاف آن چیزهایی که 
گفته می شود تقاضا به دلیل بسته شدن رستوران ها و تعطیلی 
مهمانی ها کاهش پیدا کرده، به هیچ عنوان این گونه نبوده 
است. من اگر به رستوران یا مهمانی نروم، به همان میزان 
ما  درآمد  کاهش  بحران  در  می کنم.  مصرف  غذا  منزل  در 
می توانیم هزینه بسیاری از اقلام مورد نیاز خود را کاهش 
دهیم یا به طور کل حذف کنیم، اما این موضوع درباره اقلام 
خوراکی امکان ندارد، مخصوصاً اینکه در چنین بحرانی بدن 

ما به مواد پروتئینی و ویتامینی بیش از پیش نیاز دارد.

ما  جامعه  می دهد  نشان  آمارها  داد:  توضیح  چهارآیین 
به صورت روزانه تا 7 هزار تن گوشت مرغ استفاده می کند و 
تمامی مرغ های کشتار شده و عرضه شده به بازار نیز جذب 
می شود. چرا که امکان نگهداری مرغ زنده در سالن های 
پرورش ناممکن و محدود به کمتر از یک هفته است و الزاماً 
روانه بازار مصرف می شود. در این یک هفته حداقل 500 
گرم وزن مرغ افزایش می یابد و مشکلات را بیشتر می کند.
طی 5 ماه منتهی به فروردین امسال مجموعا ۲50 هزار تن 
)متوسط 50 هزار تن ماهانه( مازاد تولید وجود داشته که در 
نهایت 70 هزار تن آن را شرکت پشتیبانی دام برای حمایت از 
تولیدکنندگان از بازار جمع و ذخیره می کند، ولی مابقی آن به 
دلیل کاهش قیمت، از سوی مصرف کننده ها خریداری شده 
است . با این حال معلوم نیست به چه دلیل می گویند تقاضا 
و غیر  ادعاهای غیر کارشناسی  اینها  یافته است؟  کاهش 
مستند است و ممکن است شیوع کرونا بهانه خوبی برای شانه 
خالی کردن برخی از زیر بار مسئولیت باشد، اما در حقیقت 
کاهش  تنها  نه  مصرف  که  چرا  است.  بی اساس  توجیهی 
نیافته بلکه افزایش هم یافته است. وی در ادامه با طرح این 
سؤال که چه چیزی در این شرایط که تقاضا بالاست، موجب 
بر  فزونی عرضه  به  پاسخ  داد:  پاسخ  کاهش قیمت شده، 
تقاضا برمی گردد. در این شرایط تولیدکننده هم مجبور است 
محصول خود را به ثمن بخس به بازار عرضه کند. در شرایطی 
که قیمت تمام شده برای تولیدکننده هر کیلوگرم 10هزار و 
500 تومان است، در حال حاضر آن را هر کیلوگرم نزدیک 
۶500 تومان می فروشد، یعنی مرغ دار به ازای هر کیلوگرم 
مرغ زنده 4000 تومان زیان می کند. چهارآیین ادامه داد: 
البته نباید فراموش کنیم که بیشتر سود در این بازار نصیب 
دلال ها می شود. واسطه ها بدون هیچ زحمتی بیشترین سود 
را در این بازار می برند و چنان قدرتی دارند که می توانند تمام 
بازار را تحت تأثیر قرار دهند. کرونای واقعی این صنعت مدیران 
ناکارآمد و ضعیفی است که منافع ملی را در پای مصلحت 

فردی و باندی خویش قربانی می کنند.

روایت عضو هیئت مدیره کانون سراسری مرغ داران گوشتی از اتفاق جنجالی اخیر؛

سرک کشیدن به پشت پرده جوجه کُشی

اقتصادی
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رییس هیات کاراته استان قم:

۱۱ کاراته کای قم در جمع برترین های ایران
 رییس هیات کاراته استان قم گفت: 11 کاراته کای رده های سنی نونهالان، 
نوجوانان و امید قم با کسب رتبه های اول تا سوم رتبه بندی برترین های لیگ 

کاراته وان سال 1398 ایران واجد شرایط دعوت به تیم ملی هستند. 
علیرضا برخوردار افزود: درمجموع تعداد 31 کاراته کای رده های سنی نونهالان، 
نوجوانان، جوانان و امید استان قم در رتبه بندی برترین های لیگ کاراته وان ایران 
در سال 1398 حضور دارند ولی 11 نفر آن ها موفق به کسب رتبه های اول تا سوم 

رده بندی شده اند و سایر نفرات در رده های چهارم تا نوزدهم قرار دارند.
وی ادامه داد: از بین 11 کاراته کای دارنده رتبه های اول تا سوم لیگ کاراته وان 
ایران، سه نفر آن ها به نام های مرتضی نعمتی از باشگاه کاراته استقلال، امیرمحمد 
رشید از باشگاه انقلاب و محمدجواد برخوردار از باشگاه دانشگاه علوم پزشکی 
قم صدرنشین رتبه بندی فدراسیون محسوب می شوند. وی گفت: همچنین سه 
کاراته کای بخش های کاتا و کومیته به نام های علی اکبر بختیاری از باشگاه انقلاب، 
سیدمحمدصدرا فروغی از باشگاه استقلال و متین محمدی یکتا کاتاروی باشگاه 
شهید زین الدین قم در رتبه دوم رتبه بندی برترین های مسابقات لیگ کاراته وان 
پسران ایران در سال 1398 قرارگرفته اند. وی اضافه کرد: پنج نماینده قم به نام های 
علیرضا برخوردار از دانشگاه علوم پزشکی، سیدمجید وکیلی از باشگاه شهید 
زین الدین، سینا عبدالحسینی از باشگاه مقاومت به همراه حسن دولی خانی و 
سیدمیلاد مرتضایی از باشگاه انقلاب رتبه سوم رتبه بندی لیگ کاراته وان پسران 
کشور را به خود اختصاص داده اند. برخوردار اظهار داشت: طبق برنامه ریزی 
فدراسیون کاراته قرار بود رقابت های لیگ کاراته وان در چهار مرحله برگزار شود اما 
مرحله چهارم و پایانی آن به دلیل شیوع ویروس کرونا لغو شد و سه مرحله دیگر در 
شهرهای تهران، بابلسر و شیراز به انجام رسید. وی بابیان این که قم در هر مرحله 
بین 40 تا 50 کاراته کا روانه مسابقات لیگ کاراته وان کرد، افزود: این رقابت ها 
با توجه به این که کادر فنی تیم های ملی نوجوانان، جوانان و امید بر آن نظارت 
داشتند ازنظر کمی و کیفی و همچنین سطح فنی واقعا در سطح بسیار خوبی به 
انجام رسید. وی بابیان این که ترکیب تیم های ملی کاراته رده های سنی نوجوانان، 
جوانان و امید از بین برترین های این پیکارها مشخص می شود، اضافه کرد: درواقع 
تصمیم فدراسیون کاراته این بود که نفرات برتر اوزان مختلف هر وزن به اردوی تیم 
ملی دعوت شوند تا ترکیب تیم های اعزامی به رقابت های آسیایی ۲0۲0 مشخص 

شود که البته رقابت های آسیایی به دلیل شیوع کرونا لغو شده است.

رییس هیات بدن سازی و پرورش اندام استان قم خبرداد:

 رقابت ورزشکاران پرورش اندام قم در 
مسابقات آنلاین قهرمانی جهان

 رییس هیات بدن سازی و پرورش اندام استان قم از رقابت ورزشکاران قمی در 
رقابت های آنلاین پرورش اندام زیر نظر فدراسیون جهانی خبر داد. 

مسابقات  شامل  برون مرزی  رقابت  چندین  ساله  هر  افزود:  آمده  سعید 
بین المللی، آسیایی و جهانی در رشته های زیرمجموعه فدراسیون بدن سازی و 
پرورش اندام در نقاط مختلف دنیا برگزار می شود و چهره های شاخص این رشته 
از قم بارها حضور در این میادین را تجربه کرده اند. وی ادامه داد: در این سال ها 
ورزشکاران شایسته قم با تلاش و پشتکار فراوان خود مقام ها و افتخارات متعددی 
از میادین کشوری و برون مرزی برای این هیات و ورزش استان قم رقم زده اند و 
اکنون یک فرصت بسیار خوب و ایده آل برای حضور در یک رقابت جهانی رشته 
پرورش اندام مهیا شده است. رییس هیات بدن سازی و پرورش اندام قم اضافه 
کرد: فدراسیون جهانی پرورش اندام با توجه به این که شیوع گسترده ویروس 
کرونا مشکلات زیادی را در نقاط مختلف جهان به وجود آورده، برای برگزاری 
رقابت های آنلاین رشته پرورش اندام برنامه ریزی کرده و ورزشکاران استان قم نیز 
امکان حضور در این رقابت ها را دارند. وی افزود: فدراسیون جهانی در این رقابت ها 
هیچ محدودیتی برای شرکت کنندگان تعریف نکرده و ورزشکاران علاقه مند که 
پیش ازاین در هیچ سازمانی رقابت نکرده اند، امکان شرکت در این رقابت آنلاین را 
دارند. آمده اضافه کرد: ورزشکاران مایل به شرکت در مسابقات آنلاین پرورش اندام 
جهان باید یک فیلم کوتاه به مدت ٤٠ ثانیه شامل هفت فیگور اجباری همراه با 
یک فیگور اختیاری از خود تهیه کرده و همراه با تکمیل شیوه نامه این رقابت ها به 
سایت فدراسیون جهانی این رشته ارسال کنند. وی خاطرنشان کرد: البته این 
رقابت ها در رشته فیزیک کلاسیک شامل گردش های چهار قسمتی و هفت فیگور 
اجباری نیز برنامه ریزی شده، اما تذکر مهم به شرکت کنندگان این است که اجازه 
استفاده از روغن را ندارند و باید از پوشش مجاز فدراسیون جهانی در حین انجام 
فیگور استفاده شود. وی بابیان این که ثبت نام حضور در این رقابت ها تا هشتم 
اردیبهشت ماه جاری امکان پذیر است، از پیش بینی جوایز نقدی برای برترین ها 
نیز خبر داد و گفت: مسئولان برگزاری این رقابت ها به ورزشکاران اول تا سوم حکم 

قهرمانی و به ترتیب جایزه نقدی ٢٥٠، ١٥٠ و ١٠٠ یورویی اهدا می کنند.

یک مسئول در اداره کل ورزش و جوانان استان قم:

هفت باشگاه ورزشی متخلف در قم
پلمب شد

 مسئول واحد بازرسی و رسیدگی به شکایات اداره کل ورزش و جوانان قم گفت: 
تا پایان فروردین ماه تعداد 45 بازدید از باشگاه ها و اماکن ورزشی استان انجام و 
هفت باشگاه به دلیل عدم توجه به دستورالعمل های ستاد مقابله با کرونا در ورزش، 
پلمب شد.   سید مجتبی ستارزاده افزود: در این راستا به 1۲ باشگاه  متخلف تذکر 
داده شده و 11 باشگاه اخطار گرفته اند. وی ادامه داد: به طور حتم تمام باشگاه ها، 
برگزاری هرگونه  که  در جریان هستند  ورزش  و جامعه  ورزشی  اماکن  مسئولان 
رقابت ورزشی تا پایان اردیبهشت ماه ممنوع است، در ضمن این اداره کل به تمام 
باشگاه های خصوصی اعلام کرده در صورت اختصاص تسهیلاتی از سوی دولت 
آن  باشگاه های متخلف شامل  از شیوع کرونا،  ناشی  به منظور جبران خسارات 
نمی شوند. ستارزاده افزود: این اداره کل در صورت بی توجهی مسئولان اماکن 
ورزشی دولتی به دستورالعمل های ستاد مقابله با کرونا در وزارت ورزش و جوانان، 
اجاره بهای تعطیلی دوران شیوع کرونا را به طور کامل از آن ها دریافت می کند و مجوز 
شرکت در هیچ یک از مزایده ها یا مناقصه های آینده به آن ها داده نخواهد شد. یکی 
از مصوبه های ستاد مقابله با کرونا از زمان شیوع این ویروس در نقاط مختلف کشور، 
تعطیلی تمامی اماکن و باشگاه های ورزشی دولتی و خصوصی بود تا زنجیره انتقال 
کرونا قطع شده و ورزشکاران دچار این بیماری نشوند اما ظاهرا برخی باشگاه ها به 
این موضوع توجه نکرده اند. در شرایطی که شیوع کرونا از اول اسفندماه آغازشده 
اکنون بیش از دو ماه است که فعالیت باشگاه ها و اماکن ورزشی دولتی و خصوصی 
تعطیل است و این تعطیلی تا پانزدهم اردیبهشت ماه ادامه دارد، بازرسی اداره کل 
ورزش و جوانان استان قم بر عملکرد اماکن ورزشی در موضوع تعطیلی نظارت دارد.

بانوی قمی قاضی مسابقات کاتای ایران شد 
بانوی موفق کاراته استان قم از سوی کمیته داوران فدراسیون کاراته برای قاضوت 
مسابقات کاتای سبک های کنترلی و آزاد بانوان کشور برگزیده شد. در حالی که 
به واسطه شیوع کرونا فعالیت فدراسیون های ورزشی و هیات های استانی آنها 
در بخش های مختلف به ویژه برگزاری مسابقات کشوری و لیگ ها متوقف شده، 
مسابقات مجازی به عنوان طرح جایگزین بار دیگر شور و هیجان رقابت را در 
رشته های گوناگون به وجود آورده است. کاراته یکی از نخستین فدراسیون های 
ورزشی است که برای برگزاری نخستین دوره مسابقات مجازی کاتا در دو بخش 
سبک های کنترلی و آزاد بانوان و مردان برنامه ریزی کرده و این رقابت ها با حضور 
کاتاروهای پنج رده سنی برگزار می شود، در حالی که یکی از داوران قضاوت کننده 
آن آرزو شریفی بانوی موفق کاراته قم است. آرزو شریفی یکی از مربیان جوان کاراته 
قم محسوب می شود که با سابقه فعالیت در باشگاه کاراته ایثار قم، بارها به عنوان 
مربی هدایت دختران مستعد کاراته قم در مسابقات لیگ ها و پیکارهای قهرمانی 
کشور را نیز تجربه کرده و اکنون یکی از داوران قضاوت کننده در رقابت های مجازی 

کاتای کشور محسوب می شود.

گزارش و تحلیل از مجید روان ستان

مشکلات مالی، بستن قراردادهای آماتوری، بدقولی های مدیران کار نابلد و نفود 
دلال های انگشت شمار در ساختار فوتبال کشور، موجب شده تا با عقد قراردادهای 
غیرحرفه ای و در نتیجه شکایت بازیکنان و مربیان خارجی، یک پای ثابت کمیته 

انضباطی فیفا باشیم. 
بالغ بر ۶0 پرونده حقوقی علیه باشگاه های کشورمان در کمیته انضباطی فیفا در 
جریان است که برخی از آنها نیز به مرحله صدور رای رسیده و باشگاه های ما را در 
وضعیت هشدار قرار داده است. فدراسیون فوتبال به همراه تیم های لیگ برتری و 
حتی لیگ یکی، درگیر تشکیل این پرونده های انضباطی هستند و در اکثر موارد 
بدقولی  در پرداخت مطالبات به موقع بازیکنان و مربیان خارجی ، باعث رقم خوردن 

این وضعیت شده است.
بستن قرارداد ریالی با خارجی ها

در حالی باشگاه های کشور ما یک پای ثابت کمیته انضباطی فیفا هستند که 
در سال های گذشته در اکثر پرونده ها بازنده و با آرای سنگین از جمله محرومیت 
از پنجره نقل وانتقالات مواجه بوده اند، اما هیچ گاه از این وضعیت درس نگرفتند 
و طی این مدت حتی به تعداد این پرونده ها نیز افزوده شد! پس از این همه مدت 
فدراسیون نشین ها تازه به فکر افتاده اند که با هم اندیشی مانع افزایش پرونده های 
انضباطی در فیفا شوند. آنها قصد دارند پس از این همه دردسر، در آینده ای نزدیک 
قرارداد تیپ با لحاظ چارچوب استاندارد حرفه ای و رعایت حقوق بین المللی تهیه 
کنند. در پایان این هم اندیشی تصمیم گرفته شد با بازیکنان و مربیان خارجی ای 

که به لیگ فوتبال ما می آیند، قرارداد ریالی بسته شود نه دلاری و یورویی.
چرا کار ما به فیفا می کشد؟

اما آیا به نظر شما بازیکنان تاپ و مربیان خارجی حاضرند با چنین شرطی در لیگ 
ما حضور پیدا کنند؟ در واقع می توان گفت که فدراسیون فوتبال با این روش قصد 
دارد باعث کاهش مراجعه آنها به کمیته انضباطی چه در ایران و چه در فیفا شود. 
اما، این که چرا کار ما با بازیکنان و مربیان خارجی به فیفا می کشد، دلایل مختلفی 
دارد: از نبود منابع ریالی و ارزی تا قراردادهای غیر حرفه ای، بدقولی های مدیران 
کار نابلد و مهم تر از همه باز شدن پای دلالان به برخی باشگاه ها. حضور این دلالان 

باعث شده تا قراردادهای غیر واقعی منعقد شود و در نهایت کار به فیفا بکشد.
بالا رفتن بی رویه قیمت ارز

بالا رفتن بی رویه قیمت ارز در سال های اخیر هم باعث تورم غیرواقعی شده و در 
نتیجه بازیکنانی که روزگاری قراردادشان حدود 500 تا یک میلیارد تومان بود، به 
چندین میلیارد تومان رسیده و همین موضوع باعث شده باشگاه ها که قراردادهای 
خود را طی دو، سه سال اخیر منعقد کرده اند، دچار مشکل شوند. از طرفی، دیگر 
بازیکنان معمولی خارجی و در سطح فوتبال ما هم با مبالغ قبلی به ایران نمی آیند 
و اگر بتوان با مبلغ قبل هم بازیکنی را هم به خدمت گرفت، با توجه به بالا رفتن 
ارز قیمت معقولی نخواهد داشت و از عوامل موثر در مشکلات تیم هایی است که 

قراردادهای خود را به ریال و تومان منعقد نمی کنند.
تحریم های بانکی

تحریم های آمریکا در چندین سال گذشته از مهم ترین عوامل ضربه خوردن 
اقتصاد کشورمان به شمار می رود و باعث شده باشگاه های ما بخصوص تیم های 

خصوصی و دولتی، به جز تیم های صنعتی با مشکلاتی در تامین ارز و انتقال آن 
مواجه شوند. یکی از بارزترین مثال ها مشکلات استقلال در پرداخت مطالبات 
آندره آ استراماچونی از طریق شبکه بانکی بود که موجب حساسیت مقامات بانکی 
ایتالیایی از شائبه پولشویی شده بود و همین امر موجب فراری شدن یک مربی 
بزرگ و با دانش از فوتبال ما گردید. از طرفی می توان به کاهش درآمد تیم ها هم 
اشاره کرد که موجب ناتوانی آن ها در پرداخت مطالبات بازیکنان و مربیان خارجی 

شده است.
قراردادهای غیر واقعی

یکی از بزرگ ترین مشکلات فوتبال کشور ما عدم شناخت مدیران از کیفیت 
بازیکنان خارجی و همین طور نفوذ دلال ها در ساختار باشگاه ها و همکاری با مربیان 
و برخی ارکان این باشگاه هاست. در نتیجه این اتفاق، قراردادهای غیر واقعی بسته 
شده است. در سال های اخیر بازیکنان خارجی کم کیفیت و بی انضباط زیادی به 
اسم بازیکن درجه یک وارد فوتبال ما شده اند و بعدها مشکلاتی را برای باشگاه های 
خود رقم زده اند. در این زمینه نیز مثال های متعددی وجود دارد که یک بازیکن 
یا مربی درجه سه در فوتبال اروپا به اسم مربی یا بازیکن درجه یک توسط همین 
دلال ها وارد کشورمان شده و در قراردادش مبلغی بیش از آنچه در دنیا مرسوم بوده، 

درج شده است.
استاندارد نبودن قراردادها

هنوز هیچ کس نمی داند چرا قرارداد مارک ویلموتس، با تیم ملی مبلغی حدود 3 
میلیون یورو برای یک سال بسته شد و او را در زمره یکی از گرانترین مربیان جهان 
نهاد؟! نحوه بستن قرارداد بازیکنان و مربیان در فوتبال اروپا دارای قواعد مشخصی 
است که طرفین را ملزم به رعایت موارد متعددی می نماید و درباره کوچک ترین 
مسائل نیز تعهدات مشخصی در قراردادهایشان دیده می شود، اما آنچه از فوتبال 
ما تاکنون دیده شده، نوعا قراردادهای تک صفحه ای بین باشگاه و بازیکن و مربی 
است. جالب این که در آن نه تعداد بازی، نه تاریخ و نه قیمت قرارداد درج نمی شود 

و همین موضوع باعث متضرر شدن باشگاه  می گردد.
قرارداد کرار و استوکس

به عنوان مثال، قرارداد کرار جاسم با استقلال در لیگ یازدهم به گونه ای تنظیم 
شده بود که ابتدا بخشی از مبلغ قرارداد او داده و باقیمانده قراردادش پس از هر 
بازی به صورت مجزا به او پرداخت می شد. کرار تنها در 10 بازی و به مدت 7۲3 
دقیقه برای استقلالی ها به میدان رفت و پس از درگیری با مجتبی جباری اخراج 
شد. یا ماجرای اخیر پرسپولیس و آنتونی استوکس که با دریافت مطالباتش ایران 
را بدون دلیل ترک کرد. استوکس با دریافت 150 هزار دلار تنها ۶3 دقیقه برای 
پرسپولیس بازی کرد و اکنون وکیلش نامه ای به باشگاه فرستاده و خواستار پرداخت 

مابقی دستمزد او شده! پرونده مانوئل ژوزه هم که اظهر من الشمس است.
ماجرای شکایت 8۰ صفحه ای بودیمیر

از نکات جالب بستن قراردادهای غیرحرفه ای و غیرواقعی و طبعا  اما، یکی 
بدقولی مدیران قرارداد ماریو بودیمیر با پرسپولیس بود. بودیمیر در باشگاه قبلی 
خود پیش از حضور در پرسپولیس، ماهی 1500 یورو می گرفت، اما وقتی به 
پرسپولیس پیوست، حقوق او ماهیانه ۲800 یورو شد! او در دوران 4 ماهه حضورش 
در پرسپولیس، با توجه به تعطیلی و حضور در خارج و ... کمی بیشتر از 80 روز 
در ایران ماند، اما بدقولی مدیران پرسپولیس سبب شد این مهاجم بی خاصیت! 

با شکایت 80 صفحه ای کار خود را پیش ببرد. در واقع این باشگاه فارغ از اعاده 
دادرسی، باید بیش از چهارصد و پنجاه هزار یورو به ماریو بودیمیر بپردازد.

۴۰هزار دلاری که ناپدید شد
جالب این که باشگاه پرسپولیس در حالی قرارداد 500 هزار یورویی با این مهاجم 
کروات بست که ارزش او در لیگ کشورش در بهترین شرایط حدود 30 هزار یورو در 
سال بود، اما پرسپولیس با درخواست برانکو با بستن قرارداد یک و نیم ساله، چیزی 
حدود ۲0 برابر این رقم را با این بازیکن به امضا رساند! در سال 1394 ، یک هافبک 
برزیلی به نام ریوالدو باربوسا به استقلال پیوست و بدون انجام بازی و در ازای 
دریافت 30 درصد از مبلغ قراردادش که 80 هزار دلار بود قراردادش را با این تیم 
فسخ کرد، اما جالب این که او و مدیر برنامه هایش مدعی شدند تنها 40 هزار دلار 
دریافت کرده اند و 40 هزار دلار ناپدید شد و هیچ کس نفهمید کی برد و کی خورد؟!

افزیش هزینه و کاهش درآمد
یکی از بزرگ ترین مشکلات باشگاه های ما این است که در ابتدای فصل، بودجه 
مشخصی ندارند و مدیران آنها هنگام بستن قرارداد با بازیکنان و مربیان به جیب 
خود نگاه نمی کنند؛ در نتیجه قبل از این که مسابقات به نیمه برسد، خزانه 
باشگاه ها خالی می شود و مانند تمام فصل های گذشته مشکلات مالی در نیم 
فصل دوم به اوج خود می رسد. این مشکل بسیار ساده در کشور ما خیلی رایج 
است و به نظر هنوز هیچ یک از مدیران این سوال را از خود نپرسیده اند که چرا بیش 
از جیب خود هزینه می کنند؟ البته فراموش نکنیم اکثر آنها مدیران هزینه هستند و 
تا زمانی که بتوانند تلاش می کنند میز خود را حفظ کنند و چندان به آینده باشگاه 

نمی اندیشند!
مدیرانی از جنس فوتبال

فوتبال ایران در سال های اخیر چه در رده باشگاهی و چه در رده ملی درگیر 
مشکلاتی شده که ریشه آن نبود مدیران کاربلد است؛ مدیرانی که اصول پایه ای 
در هنگام عقد قراردادها را رعایت کنند و ضمن جلوگیری از ورود دلال ها به ساختار 
باشگاه ها، بودجه تیم های خود را در طول فصل مدیریت کنند. پرونده هایی که در 
فیفا داریم تمام دلیلش نداشتن مدیران فعال، مدیران کاربلد، باند بازی ها و دوست 
و رفیق بازی ها است. ما اگر مدیرانی که از جنس فوتبال هستند، خاک فوتبال را 
خورده اند؛ مدیرانی نظیر محمد دادکان، کاظم اولیایی و ... در راس فدراسیون و 

خود باشگاه ها بگذاریم، هرگز دچار این مشکلات نخواهیم شد.
سرخابی ها با انبوهی از بدهی

محمد دادکان یک بار مدعی شد، پرسپولیس را به او بسپارند و او نیز بدون دریافت 
پولی از این وزارت ورزش نه تنها این باشگاه را می گرداند، بلکه درآمدزایی نیز 
خواهد کرد. اکنون پرسپولیس 11 پرونده دارد که هیچ کدام شرایط جالبی ندارند 
و این باشگاه تا ماه آینده باید 40 میلیارد تومان به طلبکارانش بپردازد. استقلال نیز 
با انبوهی از بدهی مواجه است. شکایت وینفرد شفر و آندره آ استراماچونی و ده ها 
طلبکار دیگر صف کشیده اند و در حال حاضر هیچ پولی در صندوق باشگاه نیست. 
از طرفی بازیکنان هر دو باشگاه نیز منتظرند تا مطالبات خود را دریافت کنند و آینده 

آنها با توجه به بحران های مالی بزرگ تری که در راه است، مبهم می باشد.
لطمه به اعتبار فوتبال ما

از طرفی بحث خصوصی سازی این دو باشگاه هم تاکنون بی ثمر مانده و باید 
تکلیف پرونده های برانکو، شفر، استراماچونی، کالدرون و ... نیز روشن شود. 
همچنین این که بالغ بر ۶0 پرونده حقوقی علیه باشگاه های کشورمان در کمیته 
انضباطی فیفا در جریان است، به اعتبار فوتبال لطمه جبران ناپذیری زده و باید 
چاره ای اندیشید تا دیگر چنین مشکلاتی را در آینده نداشته باشیم. بزرگ ترین 
اشتباهات مدیران باشگاه های ما این بوده که بازیکنانی را جذب کرده اند که بهتر از 
آنها را در همین کشور خودمان داشته ایم و به آنها توجهی نشده و به سراغ بازیکنان 
درجه سه خارجی رفته و اکنون با چنین بدهی هایی مواجه شده ایم که قابل جبران 

نیست.
شرمساری برای فوتبال ما

مدیران باشگاه های ما اگر به جای هزینه کردن برای بازیکنان نه چندان با کیفیت 
خارجی برای آکادمی های خود هزینه می کردند، بدون تردید صاحب بازیکنان با 
کیفیت بالاتری نسبت به بازیکنان خارجی ای که اکنون از فوتبال ما شکایت کرده 
و پول های درشتی می خواهند، می شدند و حتی با انتقال آنها به سایر تیم های 
داخلی و خارجی درآمدزایی نیز می کردند. هیچ کشوری در جهان مثل ما این 
همه پرونده ندارد و باعث شرمساری است که فوتبال ما بالغ بر ۶0 پرونده در فیفا 
دارد! اکنون چرا همان مدیرانی که با به به و چه چه بازیکنان و مربیان خارجی را 
جذب کرده اند و این شرمساری را برای فوتبال ما رقم زده اند پاسخگوی اعمال خود 

نیستند؟!
چرا وزارت ورزش از مدیرانی ناکارآمدی که این شرمساری را بوجود آورده اند، 
بازخواست نمی کند؟ چرا دست دلال هایی که کمتر از انگشتان دو دست هستند 
و در فوتبال رخنه کرده اند کوتاه نمی شود تا فوتبال ما به چنین رسوایی در جهان 
دچار نشود؟ چرا باید امثال بودیمیرها، ژوزه ها، استوکس ها، ویلموتس ها و ... بیایند 

و فوتبال ما را به سخره بگیرند؟

چرا مدیران ناکارآمد بازخواست نمی  شوند؟ 

چرا کار ما با بازیکنان و مربیان خارجی به فیفا می کشد؟!

ورزشی

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم گفت: راه یابی به رقابت های لیگ برتر هندبال را باید یک دستاورد مهم و موقعیتی مغتنم برای 
این رشته و ورزش قم قلمداد کرد، چراکه حضور در این سطح از مسابقات استعدادهای هندبال قم را شکوفا می کند. 

رسول منعم با اشاره به موفقیت هندبالیست های قم در کسب مجوز صعود به لیگ برتر کشور، اظهار داشت: هندبال پیش ازاین هم 
سابقه حضور در لیگ برتر هندبال را داشته، اما اکنون و در این شرایط کسب این دستاورد نشان دهنده وجود استعداد و توانمندی 

بالای جوانان قم در رشته هندبال است.
وی تصریح کرد: وقتی این تیم وارد رقابت های لیگ دسته اول هندبال ایران شد، بخش خصوصی از حمایت آن انصراف داد اما تیم 
به حال خود رها نشد و اداره کل ورزش و جوانان به همراه هیات هندبال حامی این تیم بودند و تا جایی که امکان داشت پشتیبانی 

لازم صورت گرفت تا مربیان و بازیکنان با کمترین دغدغه به میدان بروند.
منعم درخصوص این که آیا هندبال قم در فصل آینده لیگ برتر حضور می یابد یا خیر؟ افزود: یقینا در جلسات مختلف با مسئولان 
استان و همچنین بررسی های کارشناسی با مجموعه هایی که شرایط حمایت مالی از این رشته را دارند، حضور این تیم در مسابقات 

لیگ برتر هندبال کشور را پیگیری خواهیم کرد.
مدیرکل ورزش و جوانان استان قم اضافه کرد: در راه حضور موفق این تیم در مسابقات لیگ دسته اول هندبال کشور از هیات 
هندبال خواسته شد نیازهای مختلف این تیم برای تمرینات و برگزاری مسابقات و همچنین برای آماده سازی تیم تامین شود، ضمن 
این که بازیکنان و کادر تیم هم متعصبانه برای موفقیت در لیگ تلاش کردند و نتیجه آن با کسب مجوز صعود به لیگ برتر همراه بود.
وی در ادامه با بیان این که قم ظرفیت و استعداد بالایی در ورزش حرفه ای و قهرمانی دارد، تاکید کرد: اداره کل ورزش و جوانان 
همواره تلاش کرده با کارشناسی دقیق از این قابلیت برای حضور درخشان ورزش قم در سطح کشور به خوبی برنامه ریزی کند، 

اگرچه مشکلات مالی و نداشتن اسپانسر در اکثر رشته های ورزشی وجود دارد.
منعم همچنین بابیان این که هدف ما این است که تمام رشته های ورزشی فرصت حضور در رقابت های کشوری را داشته باشند، 
ادامه داد: برای این منظور اقدام های خوبی انجام و سعی شده آن دسته از رشته های ورزشی که نیروهای بومی خوبی در سطح 
استان دارند شناسایی کرده و برای حضور موفق در مسابقات مختلف کشوری حمایت کنیم. تیم هیات هندبال قم با درخشش در 
رقابت های سال 1398 لیگ دسته اول هندبال باشگاه های کشور مجوز صعود به لیگ برتر این رشته را کسب کرد و امسال نماینده 

قم در این رقابت ها خواهد بود، درحالی که مسابقات لیگ برتر هندبال در سال جاری با حضور 15 تیم برگزار می شود.

 رییس هیات اسکیت استان قم گفت: با افزایش پایگاه های آموزشی به 3۲ مورد و فعالیت موفق باشگاه ها در استعدادیابی این 
رشته شاهد پیشرفت اسکیت قم ه

افزود: استعدادیابی از نخبه های رده های سنی پایه توسط مربیان با دانش اسکیت در باشگاه های هاجر، سفیران تندرستی، 
نارنج، جامعه الزهرا، آکادمی اسکیت داتیس، آکادمی اسکیت پرشین و مجموعه ورزشی انقلاب در کنار فعالیت 3۲ پایگاه آموزشی 
زمینه ساز رشد و پیشرفت این رشته در قم شده است. وی افزود: اسکیت قم در حال حاضر حدود 500 ورزشکار سازمان یافته دارد 
و با این تعداد ورزشکار در سال گذشته برنامه های مختلفی در بخش های فرهنگی با اجرای همایش ها و جشنواره ها و همچنین 
در بخش قهرمانی با برگزاری مسابقات داخلی و اعزام به میادین کشوری اجرا کردیم. رییس هیات اسکیت استان قم افزود: در 
مجموع 30 برنامه فرهنگی و رقابت استانی با همکاری و مشارکت باشگاه های این رشته برگزار شد، همچنین تیم های اسکیت قم 
در رقابت های متنوع کشوری به میدان رفتند که حاصل آن کسب سه عنوان قهرمانی، چهار مقام نایب قهرمانی و سه رتبه سومی 
آقایان بود، ضمن این که بانوان اسکیت باز قم موفق به کسب دو عنوان قهرمانی و چهار مقام نایب قهرمانی از مسابقات مختلف این 

رشته شدند و به تعداد این عناوین کسب شده شاهد دعوت ورزشکاران اسکیت قم به اردوی تیم های ملی بودیم.
وی اضافه کرد: دو تیم اسکیت دختران و دو تیم اسکیت پسران قم در دومین دوره المپیادهای استعدادهای برتر کشور حضور 
یافتند و دختران کاپ اخلاق را به خود اختصاص دادند، چهار تیم در لیگ های برتر داشتیم که دو تیم آن در اینلاین هاکی رده 

بزرگسالان آقایان، یک تیم اینلاین هاکی در بخش دختران و یک تیم رول بال در قسمت پسران با حریفان به رقابت پرداختند.
جلیلی با اشاره به برگزاری 19 جشنواره و همایش همگانی و کارگاه آموزشی این رشته، اضافه کرد: در رشته رول بال بانوان میزبان 
مسابقات قهرمانی کشور هم بودیم که تیم شایسته قم عنوان قهرمانی این رقابت ها را کسب کرد و یک دستاورد بسیار ارزشمند 
برای اسکیت استان رقم زد. وی افزود: در سطح استان قم دو لیگ در رشته بتل هاکی برگزار شده و 50 نفر از مربیان آقا و خانم 
این رشته در دوره مربیگری درجه سه رولر اسکیت عمومی آموزش دیدند، همچنین برنامه ریزی و ثبت نام برگزاری نخستین دوره 

لیگ فری استایل بانوان با حضور تیم های متعدد انجام گرفت ولی متاسفانه شیوع ویروس کرونا مانع برگزاری این مسابقات شد.
وی افزود: هیات اسکیت تا اردیبهشت ماه امسال یک سالن چند منظوره در اختیار داشت که آن را به اداره کل ورزش و جوانان 
تحویل داد، اما آکادمی اسکیت قم که با حمایت این اداره کل از دو سال قبل در مجموعه ورزشی شهید حیدریان دایر شده بعد از 

بازگشایی مجدد اماکن ورزشی مجددا فعالیت های آموزشی خود را برای علاقه مندان به این رشته از سر می گیرد

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم:

قم ظرفیت و استعداد بالایی در ورزش حرفه ای و قهرمانی دارد 
رییس هیات اسکیت استان قم  خبرداد:

توسعه اسکیت قم با ۳۲ پایگاه آموزشی

رییس هیات انجمن های ورزش های رزمی  استان قم گفت: ورزش  رزمی این استان با 
تعداد بالای رشته ها و سبک های مدال آور صد در صد نیازمند یک سالن تخصصی رزمی 
است.  علی یزدی اظهار داشت: سال گذشته با وجود نداشتن سالن اختصاصی به سختی 
فراوان بیش از 40 دوره مسابقه در رشته های گوناگون هر دو بخش آقایان و بانوان رزمی قم 
برگزار کردیم اما با توجه به افزوده شدن چندین رشته به بدنه هیات، به طور قطع انجمن های 
ورزش های رزمی قم به یک سالن تخصصی رزمی نیاز دارد. وی با بیان اینکه هم اکنون 
فعالیت های همگانی، قهرمانی و آموزشی هیات انجمن های ورزش های رزمی قم در سالن 
چند منظوره زیتون قم انجام می شود، عنوان کرد: این سالن نیاز به تغییر کاربری از توپی به 
رزمی دارد و امیدواریم با موافقت اداره کل ورزش و جوانان و صدور مجوز آن، سال ها انتظار 

هیات برای داشتن یک خانه رزمی تخصصی به پایان برسد و بتوانیم ورزشکاران مستعد و 
پرتوان رزمی را بیش از پیش ساماندهی کرده و به ارتقاء دانش و سطح فنی آنها بپردازیم. 
وی دربخش دیگری از سخنان خود گفت: بعد از برگزاری مجمع انتخابات فدراسیون 
انجمن های ورزش های رزمی شاهد تحولات مثبتی در این فدراسیون هستیم و بازگشت 
تعدادی از سبک های شاخص با قابلیت مدال آوری از میادین مختلف کشوری و برون مرزی، 
نوید آینده ای درخشان در این فدراسیون و هیات های استانی را می دهد. یزدی با بیان اینکه 
عنوان این فدراسیون بعد از برگزاری مجمع انتخابات به انجمن های ورزش های رزمی تغییر 
یافت، اضافه کرد: بعد از این اتفاق شاهد تحولات خوبی در فدراسیون هستیم که از جمله 
آنها بازگشت سبک رزم آوران به هیات است، ضمن اینکه پنچاک سیلات یکی از رشته های 

حاضر در بازی های آسیایی جاکارتا بار دیگر به نام انجمن پنچاک سیلات ثبت شد. وی 
افزود: همچنین به احتمال قوی رشته های معتبر رزمی نظیر کیک بوکسینگ واکو، ساواته، 
جوجیتسو jja، موی تای و کوراش که دارای سابقه کسب مجوز و مدال بازی های آسیایی و 
جهانی هستند به فدراسیون و هیات های استانی انجمن های ورزش های رزمی بازخواهند 
گشت که این یک اتفاق بسیار خوب است. وی اضافه کرد: این رشته ها چندین سال به 
سبب فعالیت به عنوان انجمن در فدراسیون انجمن های ورزشی فعالیت می کردند و حالا 
به خانه خود باز می گردند و در کنار رشته های معتبری همچون سامبو، پنچاک سیلات، 
وکوتورین، ووینام و نین جوتسو، هم هجم تعداد ورزشکار سازمان یافته هیات  را بالا می برند و 

هم اینکه نیاز هیات به یک سالن و مکان اختصاصی را ضروری می کنند.

رییس هیات انجمن های ورزش های رزمی استان قم :

ورزش های رزمی قم نیازمند سالن تخصصی است
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مهسا مژدهی: روز سوم اردیبهشت ماه نخستین ماهواره ایرانی توسط سپاه پاسداران 
به طور موفقیت آمیز در مدار زمین قرار گرفت و باعث بحث های بسیاری میان مقامات، 
رسانه ها و فضای مجازی شد. برخی کشورهای غربی تلاش کردند تا این ماجرا را 
کوچک جلوه داده یا از سرنوشت این ماهواره ابراز بی اطلاعی کنند. در مقابل رسانه ها 
حیرت خود را از این اقدام نشان داده و بسیاری از آنها از این اقدام ایران به عنوان یک 

پیشرفت چشمگیر برای کشورمان یاد کردند.
ماهواره قاصدک به وسیله موشک فضا پیمای نور وارد جو زمین شد تا نخستین 
ماهواره نظامی سپاه پاسداران در مدار زمین قرار بگیرد. سردار سلامی در پیام خود 
در این باره نوشت از امروز سپاه پاسداران جهان ار از فضا می بیند و زیر نظر دارد. این 

اقدام ایران بلافاصله مورد توجه رسانه های جهان و شبکه های اجتماعی قرار گرفت.
این اقدام ایران رسانه های غربی را شوکه و بسیاری از مقامات خارجی را  وادار به 
واکنش کرد. بحث بر سر این ماهواره در شبکه های مجازی هم بالا گرفت ودر دوروز 

گذشته در صدر توجه کاربران فضای مجازی بود.
رسانه های غربی با انتشار خبر پرتاب موفقیت آمیز ماهواره نظامی »نور1«، آن را 
اقدامی غافلگیرانه در بحبوحه تنش ها میان ایران و آمریکا دانستند. خبرگزاری آمریکایی 
آسوشیتدپرس نیز در خبری نوشت: »سپاه پاسداران ایران در بحبوحه تنش ها با آمریکا 
اعلام کرد ماهواره پرتاب کرده است«. این خبرگزاری افزود: هنوز پرتاب این ماهواره که 
سپاه آن را نور می خواند، به صورت مستقل تائید نشده است. وزارت امور خارجه آمریکا 
و پنتاگون که مدعی اند این پرتاب ها برای پیشبرد برنامه موشکی بالستیک ایران انجام 

می شود، اظهار نظری در این مورد نکرده اند.
خبرگزاری فرانسه نیز پرتاب ماهواره نور را عملیاتی غافلگیرانه خواند که پس از گذشت 
بیش از دو ماه از پرتاب دیگری که ایران گفته بود ابعاد نظامی نداشته و در مدار قرار 
نگرفت، انجام می شود.این خبرگزاری در ادامه نوشت: واشنگتن در گذشته از برنامه 
ماهواره ای ایران ابراز نگرانی کرده و پرتاب ژانویه ۲019 موشک ماهواره بر را ناقض 

محدودیت های موشک های بالستیک خوانده بود.
دستور عجیب ترامپ 

رئیس جمهوری ایالات متحده همزمان با پرتاب ماهواره نظامی ایران،  در واکنش 
به رویارویی قایق های سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با ناوهای آمریکایی گفته که به 

نیروی دریایی ایالات متحده مجوز شلیک داده است. ترامپ در توئیتی نوشت:
 من به نیروی دریایی ایالات متحده دستور داده ام که اگر قایق های توپدار ایرانی در 
دریا مزاحم کشتی های ما شدند، همه آنها را هدف قرار داده و منهدم کنند. این عکس 
العمل ترامپ در فضای مجازی به عنوان عکس العمل خشمگینانه رئیس جمهور 

ایالات متحده به ارسال ماهواره از سوی ایران، خوانده شد.
او بعدتر  به صورت مفصل تری به پرتاب موفقیت آمیز ماهواره از سوی ایران واکنش 
نشان داد. پایگاه خبری مایکروسافت نیوز ویدیویی از کنفرانس خبری روز چهارشنبه 
ماهواره  پرتاب  به  واکنش  در  که  کرد  منتشر  آمریکا  جمهور  رئیس  ترامپ  دونالد 
موفقیت آمیز ایران گفت: ما ایران را به دقت زیر نظر داریم.او در ادامه اظهار کرد: ما 

بیش از آن چه خود آن ها بدانند، در موردشان می دانیم.
فرمانده کل سپاه در ادامه در واکنش به لفاظی های اخیر مقامات امریکایی اظهار 
داشت: به آمریکاییها اعلام می کنیم که در دفاع از امنیت ملی، مرزهای آبی، منافع 
دریایی و امنیت کشتیرانی و نیروهایمان در دریا کاملًا مصمم و جدی هستیم و هر 
اقدامی با پاسخ قاطع، مؤثر و سریع ما مواجه خواهد شد.همچنین شمخانی در واکنش 
به پرتاب ماهواره نور نوشت  تحریم، تهدید و تطمیع سیاسی نمی تواند حرکت جمهوری 

اسلامی در مسیر تامین منافع ملی و حقوق قانونی اش را کُند نماید.
سخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی ایران روز پنجشنبه در واکنش به 
مواضع اخیر ایالات متحده آمریکا در خصوص پرتاب موفق و غرور انگیز ماهواره نور 
به فضا، ضمن رد و تقبیح دخالت آن رژیم در امور داخلی ایران، پیشرفت های علمی 
و فناوری بویژه در حوزه هوا-فضا را حق ملت ایران دانست و خاطر نشان کرد قطعا 

اینگونه دخالت ها در عزم ملت ایران برای پیشرفت خللی ایجاد نخواهد کرد.
واکنش ها به پرتاب ماهواره ایرانی

ساعتی بعد از انتشار خبرماهواره ایرانی یک سخنگوی وزارت دفاع آمریکا در واکنش 

به پرتاب موفقیت آمیز ماهواره نظامی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی به مدار 4۲5 
کیلومتری زمین، به خبرگزاری آسوشیتد پرس گفت که کشورش به دقت برنامه فضایی 
ایران را رصد می کند.  او افزود: »اگرچه ایران در حال حاضر موشک های بالستیک 
قاره پیما در اختیار ندارد، اما تمایل آنها به مقابله نظامی راهبردی با ایالات متحده 

می تواند آنها را به سمت توسعه موشک های بالستیک قاره پیما سوق دهد.«
»جان بولتون«، مشاور امنیت ملی سابق کاخ سفید در واکنش به پرتاب موفقیت آمیز 
ماهواره نور توسط نیروی هوافضای سپاه پاسداران انقلاب اسلامی ایران به شکست 
سیاست های »دونالد ترامپ«، رئیس جمهور آمریکا علیه ایران اعتراف کرده است. او در 
توئیتر نوشت: »اقدام ایران در پرتاب یک ماهواره نظامی تأییدی است بر اینکه ما هنوز 
به اندازه کافی فشار روی ایران اعمال نمی کنیم، بازدارندگی را برنگردانده ایم و کرونا 
ویروس باعث کوتاه آمدن آیت الله ها نشده است.« او در بخش دیگری از این توئیت 
مدعی شده که ایران به دنبال دستیابی به موشک های قاره پیمایی که قادر به حمل 

سلاح های هسته ای هستند. بولتون در ادامه نوشت: »نمی توان به آنها اعتماد کرد.« 
دو مقام ارشد وزارت دفاع آمریکا امروز در یک کنفرانس خبری به تکرار ادعاها درباره 
پرتاب  ایران در  انقلاب اسلامی  پاسداران  اقدام اخیر سپاه  و  ایران  برنامه موشکی 
ماهواره نور پرداختند.»جان هایتن«، معاون رئیس ستاد مشترک نیروهای مسلح 
آمریکا در پاسخ به سئوال یک خبرنگار مبنی بر اینکه آیا پرتاب این ماهواره از سوی 
ایران موفقیت آمیز بوده است گفت: »هنوز اطلاعاتی در این خصوص ندارم.« هایتن 
در ادامه گفت: »ما هر راکت یا موشکی که از زمین پرتاب می شود را رصد می کنیم.« او 
سپس درباره برد ماهواره پرتاب شده گفت: »مسیر زیادی را پیمود که این نشان می دهد 

ایران توانایی تهدید همسایه های خود و متحدان ما را دارد.«
مایک پمپئو هم  در یک کنفرانس خبری گفت که ایران باید بابت این اقدام پاسخگو 
شود. او گفت اقدام ایران نقض قطعنامه ۲۲31 شورای امنیت سازمان ملل متحد بوده 
است. پمپئو در ادامه مدعی شد : پرتاب ماهواره توسط ایران تمام آنچه که ما در این 

مدت می گفتیم را ثابت کرد.

وزارت خارجه رژیم صهیونیستی در اقدامی هماهنگ با آمریکا به پرتاب موفق ماهواره 
نظامی ایران واکنش نشان داد و خواستار تحریم های بیشتر علیه تهران شد.  وزارت 
خارجه رژیم غاصب صهیونیستی در این بیانیه افزود: »اسرائیل خواهان محکومیت 
بین المللی پرتاب ماهواره از سوی ایران و اعمال تحریمهای بیشتر علیه تهران است تا 
این رژیم از فعالیتهای ناخوشایند و خطرناک بازداشته شود.« فرانسه هم روز پنجشنبه 
در واکنش به پرتاب موفقیت آمیز ماهواره »نور« از برنامه موشکی ایران ابراز نگرانی کرد. 
وزارت خارجه فرانسه مدعی شده برنامه موشکی ایران عامل نگرانی برای ثبات منطقه 
است.  برخلاف موارد بالا، »کنستانتین کوساچوف« رئیس کمیته امور بین الملل در 
مجلس دومای روسیه روز چهارشنبه تصریح کرد که اقدام ایران در پرتاب ماهواره نظامی 

به فضا نقض قطعنامه شورای امنیت سازمان ملل نبوده است. 
واکنش رسانه های عربی چه بود؟

یک روزنامه لبنانی اعلام کرد، عملیات قرار دادن ماهواره نور بر موشکی که آن را به 
فضا حمل کرد محرمانه و سریع و تنها در دو ساعت قبل از پرتاب انجام شد به همین 

دلیل دستگاه های مربوطه بین المللی نتوانستند قبل از پرتاب، آن را رصد کنند. 
روزنامه لبنانی البناء در گزارشی در همین باره نوشت، ایران در نمایشی غافلگیرانه و 
سریع از توانایی فنی و علمی خود موفق به پرتاب ماهواره نور و قرار دادن آن در مدار شد 
بدون اینکه ماهواره های آمریکایی و اروپایی بتوانند عملیات آماده سازی برای پرتاب این 

ماهواره را رصد کنند.
این روزنامه در ادامه به نقل از منابع خودش نوشت: عملیات قرار دادن ماهواره نور بر 
موشکی که آن را به فضا برد به شکل محرمانه، سریع و حداکثر در دو ساعت انجام شد 
به نحوی که دستگاه های رصد بین المللی و شرکت های ویژه این کار چیزی از علمیات 

پرتاب نفهمیدند جز پس از آنکه ماهواره نور در مدارش در دور زمین قرار گرفت.
یک نویسنده فلسطینی هم در رای الیوم ضمن تمسخر حکام سیاسی عرب حاشیه 
خلیج فارس، تأکید کرد که ایران ابرقدرت منطقه ای است و به ابرقدرت بین المللی نیز 

بدل می شود.

  صبح روز چهارشنبه سوم اردیبهشت ماه سپاه پاسداران انقلاب اسلامی موفق شد 
ماهواره »نور« را به عنوان نخستین ماهواره نظامی جمهوری اسلامی ایران از ماهواره بر 
سه مرحله ای قاصد از کویر مرکزی ایران با موفقیت پرتاب کند؛ این ماهواره با موفقیت 

در مدار 4۲5 کیلومتری زمین قرار گرفت.
پرتاب این ماهواره در رسانه های منطقه ای و بین المللی بازتاب گسترده ای داشت و 
بسیاری از کارشناسان، آن را دستاورد تاریخی برای سپاه پاسداران و نظام جمهوری 

اسلامی ایران، عنوان کردند.
»محمد النوبانی« نویسنده و تحلیلگر فلسطینی با انتشار یادداشتی در روزنامه 
الکترونیکی رای الیوم تأکید کرد، این اقدام سپاه پاسداران، »دستاورد تاریخی است که 
به مجموعه دستاوردهای انقلاب اسلامی ایران اضافه می شود و موفقیت راهبردی در 

راستای تلاشهای ایران برای توسعه برنامه فضایی است.«
طبق تصاویری که برخی سایتها و تحلیلگران خارجی منتشر کردند، ماهواره نظامی 
ایران با نام نور، که روز چهارشنبه  به فضا پرتاب شد لااقل یک بار از روی سرزمینهای 
اشغالی عبور کرده است. اما در عین حال برخی رسانه ها مدعی شدند که ماهواره ذکر 

شده رصد نشده است که این انتقاد آنها با پاسخ سپاه رو به رو شد.
رییس سازمان پدافند غیرعامل کشور:

حضور سپاه در فضا موجب ارتقای بازدارندگی کشور می شود
 رییس سازمان پدافند غیرعامل کشورنیز با اشاره به اینکه پرتاب موفقیت آمیز ماهواره 
نور به فضا تاکید کرد: حضور سپاه در فضا موجب ارتقای بازدارندگی کشور می شود.  
سردار »غلامرضا جلالی« با اشاره به ارسال موفقیت آمیز ماهواره نور به فضا از سوی 

سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: این اقدام چند پیام مهم و استراتژیک دارد.
وی ادامه داد: نخستین پیام این است که توانمندی های داخلی بسیار بیشتر از آنی 
است که حتی در تصور خود ما وجود دارد و تاکید مکرر رهبر معظم انقلاب برای اتکا به 

درون در مسیر قوی شدن ناظر به همین توانمندی ها است.
رییس سازمان پدافند غیرعامل کشور با بیان اینکه تحریم یک سیمای ذهنی  و یک 
واقعیت میدانی دارد، اظهار داشت: موفقیت ماهواره نور شکستن سیمای ذهنی 
تحریم به عنوان یک سد در راه پیشرفت و نشان دادن واقعیت های میدان است. 
واقعیت هایی که می گویند با وجود تحریم  نیز می توان گام های بلند و راهبردی در مسیر 
پیشرفت برداشت. به گفته جلالی، موفقیت پرتاب اخیر پس از چندبار شکست پروژه 
 های ارسال ماهواره نشان می دهد اگر کار و ابتکار را سرلوحه قرار دهیم نصرت خدا نیز 

همراه خواهد بود و هیچ کسی حق ندارد ناامید باشد.
وی با بیان اینکه حضور سپاه در عرصه های نوین همچون فضا نویدبخش ارتقای توان 
دفاعی و  افزایش بازدارندگی کشور در آینده نزدیک است، تصریح کرد: قطعاً در آینده 

نزدیک خبرهای خوشی از این دست اقدامات خواهیم شنید.
رییس سازمان پدافند غیرعامل کشور با بیان اینکه در حالی که تجربه برجام هسته ای 
پیش روی ماست، نتیجه نه به برجام موشکی نیز امروز پیشروی همگان قابل قضاوت 
است، خاطرنشان کرد: اگر برجام موشکی رقم خورده بود امروز معلوم نبود با کدام توان 
می توانستیم پاسخ شرارت ها و جنگ طلبی ترامپ را بدهیم. درخشش امروز نور نتیجه 

نه به برجام موشکی است.
جلالی خشم آمریکا و برخی کشورهای اروپایی را بیانگر اهمیت دستاورد جوانان 
حزب اللهی  سپاه دانست و افزود: این پیروزی را به مردم تبریک، به سپاهیان خداقوت 

گفته و به دشمنان می گویم »موتوا بغیظکم«.
قطعنامه ٔ 2231 فعالیت های موشکی را به طور مطلق منع نمی کند

عباسعلی کدخدایی استاد حقوق دانشگاه تهران  نیز عصر پنجشنبه در توئیتی با 
تاکید بر صلح آمیز بودن برنامهٔ هسته ای و موشکی ایران، گفت: قطعنامه ٔ ۲۲31 

فعالیت های موشکی را به طور مطلق منع نمی کند. 
کدخدایی در این توئیت افزود: قطعنامه ٔ ۲۲31 فعالیت های موشکی را به طور مطلق 
منع نمی کند. سایر ممنوعیت ها نیز تنها شامل موشک هایی می شوند که برای حمل 
کلاهک هسته ای طراحی شده باشند. وی تصریح کرد: با توجه به صلح آمیز بودن 
برنامهٔ هسته ای و موشکی ایران، ادعای مقامات آمریکایی و اروپایی در خصوص ماهواره 

نور فاقد وجاهت حقوقی است.

پرونده ای از یک خط نور جنجالی بر مدار زمین؛

ایران،دربزنگاه تاریخ غرب را غافلگیرکرد
سردار سلامی :امروز شما را از فضا زیر نظرداریم

عضو شورایعالی سیاستگذاری اصلاح طلبان می گوید: شورای نگهبان بپذیرد که 
اصلاح طلب واقعی وارد صحنه شود، نه اینکه ما از جناح مقابل دوباره کاندیدا استقراض 
کنیم. ما نمی توانیم کاندیدا اجاره کنیم. ما می گوییم شرایط کشور و مسیری که به 

پیش می رود دیگر مسیر بازگشت به سیاست های قبل از 9۲ نیست.
دیگر کاندیدا استقراض و اجاره نمی کنیم«؛ سیدمحمود میرلوحی فعال سیاسی 
اصلاح طلب و عضو شورای شهر تهران، پیام اصلاح طلبان در انتخابات دوم اسفند 98 
را این می داند که اصلاح طلبان از این به بعد فقط کاندیدای اختصاصی خود را به 

صحنه خواهند آورد و گرنه به تعبیر او دنبال اجاره و استقراض کاندیدا نخواهند بود.
به گفته میرلوحی، این رفتار اصلاح طلبان در انتخابات گذشته که برخلاف گذشته از 
هیچ لیستی حمایت نکردند اما احزاب را برای لیست معرفی کردن آزاد گذاشتند رفتار 

سیاسی منسجمی بود.
تعبیر او از این اقدام این است که جریان اصلاحات ترجیح داد در کنار اکثریت مردم 
بایستد تا وارد صحنه انتخابات شود. در ادامه متن گفت و گوی خبرآنلاین با این فعال 

سیاسی و عضو شورایعالی سیاستگذاری اصلاح طلبان را می خوانید. 
آقای میرلوحی! در سال ۹۹ کلید انتخابات 1۴۰۰ زده خواهد شد. اصلاح 
طلبان علی رغم سه انتخابات ۹2، ۹۴ و ۹۶ در انتخابات دوم اسفند موفق 
نبودند. حتی آقای خاتمی که در دوره های گذشته از لیست های امید حمایت 
می کردند در این دوره از هیچ لیستی حمایت نکردند. جبهه اصلاحات در سطح 
کلان هم مثل گذشته به میدان نیامد و حضور این جریان سیاسی در انتخابات به 
لیست چند تشکل سیاسی محدود شد. با توجه به انتقاداتی که در بین جریان 
اصلاح طلب به شورای عالی سیاستگذاری وجود دارد آیا این شورا به سبک و 
سیاق گذشته به فعالیت خود ادامه می دهد یا آنکه برای ادامه حیات جریان 

اصلاحات، فعالان سیاسی اصلاح طلب باید به فکر چاره دیگری باشند؟
ما به تازگی انتخابات مجلس یازدهم را پشت سر گذاشتیم. کرونا فرصت نداد که این 
انتخابات به درستی بحث و تحلیل شود و تقریبا این موضوع فراموش شد. شاید گفت و 
گو در خصوص سال آتی و انتخابات 1400 یک مقدار در این شرایط بلاتکلیف است. ما 
شاهد این هستیم که در بعضی کشورها مثل لهستان انتخابات به تعویق افتاد. انتخابات 
شهرداری های پاریس هم دچار چنین وضعیتی شد. انتخابات 1400 هم مبهم است. 

قیف شورای نگهبان در انتخابات مجلس تنگ تر شد
با این حال ما فکر می کنیم باید به بحث هایی برگردیم که جریان اصلاح طلب در 
آغاز سال 98 با موضوع انتخابات مطرح کرد؛ بحث ها این بود که مجموعه شرایط بین 
المللی و شرایط داخلی کشور اقتضا می کند که یک گفت و گوی ملی شکل بگیرد 
و بخش های مختلف سیاسی کشور با هم تعامل و نشست داشته باشند تا مجلس 
قدرتمندی که برآمده از همه نیروها و دیدگاه های ملی و بخش های مختلف جامعه 
ایرانی است روی کار بیاید و بتواند چالش های مهم فراروی اقتصاد، اشتغال، آب و ... 
که در زندگی مردم وجود دارد را حل کند. اما به پیشنهادات ما اعتنایی نشد و شورای 
نگهبان با همان دست فرمان خود حرکت کرد و انتخابات مجلسی برگزار شد که اگر 
بعد از سال 88 حتی در مجلس نهم تعدادی اصلاح طلب مثل آقای مطهری، تابش 
و ... حضور داشتند این بار قیف شورای نگهبان آنقدر تنگ شد که این افراد هم بیرون 

ماندند.
تنها چیزی که می شود گفت این است که اگر آن موقع گوش شنوایی نبود الان با 
وضعیت فعلی و بحران ها موفقیت و پیشرفت و حل مسائل داخلی و خارجی که وجود 
دارد از عهده هرجناحی به تنهایی خارج است. به ویژه الان بخش قابل توجهی از 
معتدلین جریان اصولگرا هم از ورود به مجلس منع شدند. با این حال بعد از انتخابات 
هم درگیر موضوع کرونا شدیم و به این ترتیب نه برای برندگان انتخابات و و نه برای 

منتقدین و جریان اصلاحات فرصتی پیش نیامد که صحبتی بکنند. 
بین جریان اصلاحات و رای دهندگانش شکاف ایجاد شده است

شما به رد صلاحیت ها اشاره می کنید. فکر نمی کنید بخش از دلیل نبود 
اصلاح طلبان در مجلس به این برمی گردد که بین جریان اصلاح طلب و بدنه 

اجتماعی رای او شکاف و بی اعتمادی وسیعی به وجود آمد؟
بله بین جریان اصلاحات و رای دهندگان شکاف ایجاد شده است. این شکاف را شما 
در اعلام پشیمانی از رای به آقای روحانی می بینید. فارغ از اینکه این میزان پشیمانی 
چقدر بود اما به هرحال این صداها شنیده شد. ما مرتبا گفته ایم که اگر این رای ها از 

اصلاحات و آقای روحانی پس گرفته شد به سمت جریان رقیب نمی رود.
انتخابات هم نشان داد که همینطور است. بحث ما این است که اصلاحات کنار 
اکثریت ایستاد. اما بعضی عده ای هستند که می گویند شما بیخود می گویید کنار 
اکثریت ایستاده اید. اکثریت اصلا کاری با شما ندارد. اگر هم چنین چیزی وجود داشته 
باشد نمی دانم بیان آن چه نفعی برای طرفداران نظارت استصوابی شورای نگهبان 
وجود دارد. اما به هرحال مشخص شد که اکثریت روش آنها را نمی پذیرد. اگر رای مردم 

را کانالیزه کنیم می توانیم معنای آن را مشاهده کنیم. 
اگر خاتمی از لیست اصلاح طلبان حمایت می کرد هم اتفاقی نمی افتاد

با وضعیتی که تشریح می کنید چاره را در چه می بینید؟
اصلاحات باید اولا سازمان خود را منسجم کند که البته به نظر ما منسجم است. اینکه 
شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان گوید ما شرکت نمی کنیم و لیست نمی 
دهیم اما احزاب می توانند لیست بدهند نشانه انسجام جریان اصلاحات بود. برآورد هم 
درست و دقیق بود. دوستانی مثل آقای کرباسچی و کارگزاران معتقدند اگر آقای خاتمی 
و دیگران پشت این لیست می آمدند اتفاقات دیگری می افتاد. با این حال دوستانی که 
نظر دیگری داشتند می گفتند اگر آقای خاتمی هم از لیست حمایت می کردند اتفاقی 

نمی افتاد و فقط دو درصد آرا بیشتر می شد. 
به صورت منسجم حضور  که می گویید اصلاح طلبان  آنگونه  واقع  در 

نداشته باشند ولو آنکه اصلا اصلاح طلبان در مجلس نباشند؟
نه اینطور نیست. در بعضی جاها کاندیدا هم بود. مثلا آقای شکوری راد از تهران تا 
قزوین که چند نفر از اصلاح طلبان کاندیدا بودند رفتند که رای دهند و در انتخابات 
شرکت کنند. اما برآورد کارشناسی ما این بود که جامعه و اکثریت رای دهندگان دیگر 
همراه نمی شوند. بالاخره بعد از 9۶ حوادثی مثل دی ماه یا آبان 98 رخ داد که نمی 
شود آنها را نادیده گرفت. مردم فکر می کردند با آمدن آقای روحانی و جریان اصلاحات 
مسائل آنها حل می شود، آنها برجام را دیده بودند و فکر می کردند که فرصتی برای حل 
مشکلات اقتصادی، تحریم ها و ... است. اما دیدند که این ها هم افاقه نکرد و مسائل 
حل نشد.ما گلایه ها و شکایات مردم را در هرجایی می شنویم و نمی توانیم این صداها 
را کتمان کنیم و نشنویم. به این ترتیب اصلاحات به این نتیجه رسید که اگر کنار اکثریت 

بماند بهتر از این است که به میدان بیاید. 
اصلاح طلبان در انتخابات اسفند کنار نایستاد، بلکه کنار اکثریت مردم بود

آقای میرلوحی شما می گویید اصلاحات خواست در کنار اکثریت بماند. اما 
در واقع شاید بتوان گفت اصلاح طلبان کنار ایستاده اند نه کنار اکثریت ...

نه کنار نبودند. شورای عالی ایستاده بود. در استان هایی که افرادی بوده اند با حضور 
آنها مخالفتی نکرده است اما دیگر نمی تواند لیست بدهد. مگر می شود شما دست و 
پای کسی را ببندید و او را داخل استخر بیندازید و به او بگویید شنا کن؟ وقتی در طول 
سه سال گذشته از سوی نیروهای خودمان به خاطر لیست امید و فراکسیون امید نقد 

می شویم دوباره لیست بدهیم؟
دستگاه های نظارتی فضا را در انتخابات 1۴۰۰ باز بگذارند

اگر هم دوباره امکان تشکیل فراکسیون امید بود شورای عالی مجاز نبود لیست بدهد 
چرا که به خاطر عملکردش مورد نقد بود، هرچند چنین امکانی هم فراهم نبود و افرادی 
مثل آقای صادقی، مطهری، میرزایی نکو و ... هم رد صلاحیت شدند. در واقع از 30 
نفری که سال 94 با وجود همه شرایط تایید صلاحیت شده بودند 18 نفر رد صلاحیت 
شدند. ما در این که این 18 نفر مثل آقای صادقی و مطهری نه مساله اخلاقی دارند و نه 
مسائل مالی شکی نداریم. ما می دانیم حرفشان این است که اگر کسی نظرش مخالف 
رای و نظر ما باشد نمی گذاریم بیاید. الان می گوییم برای 1400 نباید چنین کاری 

بکنند، بلکه باید فضا را باز بگذارند ...

شورای نگهبان باید بپذیرد اصلاح طلب واقعی وارد انتخابات 1۴۰۰ شود
فکر می کنید در این یک سال باقی مانده بدنه اصلاح طلبان دوباره سمت 

این جریان برمی گردد؟
اگر جریان اصلاحات بتواند وسط بیاید و فردی را بیاورد که حرف هایی بزند و پایش 
هم بایستد بله. البته آقای روحانی هم در بخش هایی ایستاد. این کاندیدا باید بگوید 
اگر من گفتم نهادهای خصولتی و ... مثل ستاد اجرایی، آستان قدس و قرارگاه خاتم 
که مالیات نمی دهد را مجبور به دادن مالیات می کنم و قانون را اصلاح می کنم یا در 
دنیا تنش زدایی را پیش می گیرم باید پای آن بایستم. آقای روحانی از کجا بیشتر مورد 
اعتراض است؟ بخشی از آن به ترامپ برمی گردد اما مسائل داخلی ما کم نیست. دولت 
و مجلس می توانستند تصمیماتی بگیرند اما نگرفتند. دولت می توانست در نصب وزرا 
دست کم به بخشی از رویکرد رای مردم اعتنا کند. از بحث اقوام می توانست کارهایی 

بکند اما نکرد. 
اصلاح طلبان نباید دوباره کاندیدا استقراض و اجاره کنند

شورای نگهبان بپذیرد که اصلاح طلب واقعی وارد صحنه شود، نه اینکه ما از جناح 
مقابل دوباره کاندیدا استقراض کنیم. ما نمی توانیم کاندیدا اجاره کنیم. ما می گوییم 
شرایط کشور و مسیری که به پیش می رود دیگر مسیر بازگشت به سیاست های قبل 
از 9۲ نیست. فضای دموکراسی، رعایت حقوق اساسی مردم و نقش مجلس باید به 

رسمیت شناخته شود. نمی شود مجلس در وضعیت فعلی باشد.
مگر قسم خوردیم عارف همیشه در رأس باشد؟

آقای میرلوحی بخشی از وضعیت این مجلس به عملکرد آقای عارف و فراکسیون امید 
برمی گردد. آیا قرار نیست راس مدیریت جریان اصلاحات تغییر کند؟ 

چرا. مگر ما قسم خوردیم که آقای عارف همیشه باشد؟ 
پس قرار است در راس شورای عالی تغییری صورت بگیرد؟

همانطور که گفتم با توجه به وضعیت کرونا بعد از انتخابات هنوز فرصتی پیش نیامده 
که شورای عالی به بحث بنشیند و به این فکر کند که چه باید بکند.

جریان اصلاحات پای کار سیاست و انتخابات است اما...
اراده برای تغییر وجود دارد؟

جریان اصلاحات اولا فکر می کند مسئولیتش در خدمت به مردم و کشور است و 
در این خدشه ای وارد نیست. جریان اصلاحات همواره به رغم جفاهایی که در حقش 
شد گفته که من پای صندوق رای هستم. همانطور که مشاهده کردید آقای خاتمی در 
انتخابات شرکت کرد. ما مرتب اعلام کردیم انتخابات را تحریم نمی کنیم اما لیست هم 
نمی توانیم بدهیم. لیست دادن نیازمند شرایطی است؛ بالاخره مفهوم انتخابات باید 
حفظ شود اما متاسفانه نشد. همین امروز در جلسه مجازی شورای مرکزی حزب اتحاد 
بحث هایی وجود داشت و دوستان از انتخابات صحبت می کردند. بالاخره سال 99 
سال ورود به انتخابات و بحث های سیاسی است. بله چنین بحث هایی مطرح خواهد 
شد و مد نظر قرار خواهد بود. من می توانم از قرائن و سوابق بگویم جریان اصلاحات 

پای کار، پای سیاست و پای انتخابات هست. 
وقتی انتخابات را تحریم نمی کنیم یعنی به رویکردهای حاکمیت توجه داریم

تغییری که گفتید ممکن است به وجود بیاید فقط در چهره های شورای 
عالی سیاستگذاری خواهد بود یا آنکه در نوع ساز و کار هم اتفاق خواهد افتاد؟

همانطور که گفتم وقتی شورای عالی دست کم این تلقی را دارد که در کنار اکثریت 
ایستاده هر گونه اصلاح ساختار، اصلاح روش و رویکرد میسر است. البته می شود 
پیش بینی کرد که این تغییر باید به سمت مطالبات مردم باشد. ما این را قبلا هم گفته 
ایم که جریان اصلاحات باید لولای حاکمیت و مردم باشد. شاید دوستانی که دست 
فرمان انتخابات و نظارت استصوابی دست آنها بود اینگونه فکر می کردند که اصلاحات 
هرکاری کند مجبور است به میدان بیاید، اما دیدند که اینگونه نیست و اصلاحات هیچ 
اجباری برای به میدان آمدن ندارد و این جریان کنار مردم می ماند. جریان اصلاحات 
دوست دارد که لولا باشد و هم مطالبات جامعه و مردم را ببیند و هم به حفظ نظام و 
ساختار کلی کشور توجه داشته باشد. همین که انتخابات را تحریم نمی کند یعنی به 

رویکردهای حاکمیت توجه دارد و از طرف دیگر وقتی می بینیم اصلاحات نمی تواند 
لیست بدهد باید به مطالبات مردم پاسخ گو باشد. علی القاعده در آینده هم همین 
رویکرد باید ادامه پیدا کند یعنی هم بتواند مطالبات مردم را نمایندگی کند و هم بتواند 

در حفظ نظام تلاش کند. 
اصلاحات  جریان  برای  مختلفی  کارهای  و  ساز  از  گذشته  سالهای  طی 
صحبت می شد. یکی از بحث هایی که سالهاست مطرح می شود بحث پارلمان 
اصلاحات است. آیا ممکن است در یک سال باقی مانده تا انتخابات چنین ساز 
و کارهایی تشکیل شود و یا جایگزین شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان 

شود؟
واقعیت این است که با این اوضاع کرونایی نمی دانم شرایط کشور به کدام سمت می 
رود. فعلا که امکان برگزاری هیچ نشستی نیست. بحث پارلمان اصلاحات نکته ای بود 
که قبلا هم گفته می شد که در واقع باید یک پله بالاتر از جبهه ای که شورای عالی آن 
را نمایندگی می کرد باشد. در واقع این بحث می خواست عمق و گستره را اضافه کند 
و به حضور نمایندگان یک شکل نیمه رسمی بدهد. باید منتظر بمانیم و ببینم کرونا تا 

کی ادامه پیدا می کند.
حامیان پارلمان اصلاحات چه کسانی هستند؟ 

کسانی که پارلمان اصلاحات را مطرح می کردند تقریبا همان کسانی بودند که در 
انتخابات مجلس اخیر لیست معرفی کردند این دوستان هم علی القاعده مفهوم عمق 
و گستره بیشتر کمتر مورد توجهشان بود. اینها بیشتر در نقد شورای عالی چنین بحثی 

را مطرح می کردند. در صورتی که نمی توان از بالا بگوییم بیایید دور هم جمع شویم.
اگر ما الان می گوییم جبهه ای حرکت کردیم و بر اساس اقتضای شرایط کشور به 
صورت جبهه ای حرکت می کنیم که هم احزاب رسمی و هم شخصیت های موثر و 
اقدامات و  این مسائل مستلزم  به آن وجهه رسمی داد.  باید  نفوذ فعالیت کنند  با 
فرآیندهایی است که با چیزی که عرض کردم و دوستانی که در انتخابات تهران لیست 
دادند متفاوت است. بعضی دوستان فکر می کردند که می شود به شورای هماهنگی 
جبهه اصلاحات عمق داد. در صورتی که مشخص بود اگر این ظرفیت وجود داشت به 

شورای عالی منجر نمی شد.
همانطور که ما در ارتباط با فضای سیاسی کشور می گوییم نمی توان به عقب برگشت 
به این دوستان هم می شود اینگونه پیشنهاد داد که نمی شود به عقب برگشت، بلکه باید 
از شورای عالی اصلاح طلبان دو گام جلوتر رفت. باید در واقع به صورت پلکانی و سلسله 
مراتبی در شهرستان و استان فعالیت کرد و این مستلزم ساز و کارهای گسترده ای است 

که نمی دانم آیا امسال با شرایط کرونایی چقدر فراهم است. 
اگر شرایط به همین گونه پیش برود فکر می کنید باید برای انتخابات ریاست 
جمهوری از مدل فردی رهبر در این جریان استفاده کرد؟ در واقع چهره هایی 

مثل آقای خاتمی یا ... که تاثیرگذار هستند وارد شوند؟
علی القاعده باید مثل دو دوره گذشته که شورای عالی گروه کارشناسی تشکیل داد 
و مسائل را آسیب شناسی و بررسی کرد بنشینیم و مسائل را بررسی کنیم. اما هنوز وارد 
این بحث ها نشدیم. علی القاعده شورای عالی باید ولو به صورت مجازی جلساتش 
را برگزار و یک ارزیابی از مسائل داشته باشد. شاید مثل دوره گذشته یک کارگروهی 
تشکیل شود و گزارشی ارائه شود تا بتوان وضعیت شورای عالی و انتخابات آینده را برآورد 

کرد. 
پیام انتخابات ۹8 این بود که اصلاح طلبان قطعا نیروهای خودش را به میدان 

می آورد
اساسا اصلاح طلبان در شرایط فعلی اصلا مایل به معرفی کاندیدا هستند؟

همانطور که عرض کردم پیام انتخاباتی 98 اصلاح طلبان این بود که قطعا نیروهای 
خاص خودش را به میدان می آورد.  

یعنی دیگر از میانه روها استفاده نخواهد شد؟
پیام همین بود. اگر این کار شدنی بود در انتخابات مجلس می شد. 

سیدمحمود میرلوحی: 

اصلاح طلبان در ۱۴۰۰، کاندیدای قرضی و اجاره ای ندارند
بین جریان اصلاحات و بدنه رأیش شکاف ایجاد شده است



رییس جهاد: جوجه کُشی در قم نداشتیم
رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: هیچ گونه معدوم سازی جوجه های یک روزه در قم اتفاق 
نیفتاده و هیچ کارخانه جوجه کشی در این استان وجود ندارد و فیلم های منتشرشده نیز مربوط به شهرهای 
دیگر است. عباس پورمیدانی" روز چهارشنبه در حاشیه جلسه کمیسیون ماده 5 استانداری در گفت وگو با 
خبرنگاران، بیان کرد: مرغداران قمی قبل از ثبت سفارش خرید جوجه یک روزه، از تامین شدن نهاده های 
دامی اطمینان حاصل می کنند و دلیلی برای معدوم سازی جوجه های یک روزه باقی نمی ماند.وی با اشاره به 
انتشار ویدیویی از معدوم سازی جوجه های یک روزه، گفت: انتشار این فیلم تحت هر شرایطی امر غیراخلاقی 
و نادرستی بوده و باید با مقصران این کار برخورد شود.وی اضافه کرد: معدوم سازی جوجه های یک روزه مساله 
فنی در امر مرغداری است و وقتی هدف مرغدار تولید جوجه تخم گذار و مرغ باشد، پرورش خروس ارزش 
اقتصادی نداشته و در تمام دنیا سیستم های مرغداری جوجه های خروس را معدوم می کنند.پورمیدانی 
عنوان کرد: اما در فیلمی که اخیرا در رابطه با معدوم سازی جوجه های یک روزه منتشرشده این روال سپری 
نشده بلکه عده ای از تولیدکنندگان باهدف تهییج افکار عمومی و مشکلات ناشی از تامین نهاده ها و افت 
قیمت مرغ به روش غیراصولی جوجه های یک روزه را معدوم کرده اند.وی خاطرنشان کرد: هیچ یک از 

فیلم های منتشر شده در رابطه با معدوم سازی جوجه های یک روز ارتباطی با مرغداران قمی ندارد.

پاسخ نمکی به اظهارات وزیر بهداشت  آمریکا 
وزیر بهداشت در توییتی به اظهارات وزیر بهداشت آمریکا پاسخ داد.سعید نمکی در صفحه شخصی توییتر 
خود نوشت: امروز وزیر بهداشت آمریکا در نشست سازمان جهانی بهداشت اعلام کرد حاضر است برای 
مقابله با کرونا به ایران کمک کند.همانطور که در نشست وزرای بهداشت عضو سازمان جهانی بهداشت نیز 
در مقابل این ادعای پوچ و واهی اعلام کردیم:  در مقابله با کرونا امروز جمهوری اسلامی ایران با لطف پروردگار 
و همیاری مردم و مسئولان و مشارکت صمیمانه بین بخشی در اوج عزت و سربلندی در حال تسلط بر بیماری 
است.ایران عزیز ما حاضر است به مردم گرفتار آمریکا برای نجات از درماندگی دولتشان برای برون رفت از 

شرایط سهمگین کنونی کمک کند.

آخرین وضعیت شیوع کرونا در قم 
محمدرضا قدیر رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: طی ۲4 ساعت گذشته و تا ساعت 14 روز پنجم 
اردیبهشت ماه، ۶9 نفر در مراکز درمانی قم با تشخیص احتمالی ابتلا به کرونا پذیرش شدند.وی افزود: ۲7 
نفر از این تعداد در بیمارستان ها بستری و مابقی پس از معاینه و بررسی در بخش اورژانس مراکز با دستورات 
دارویی و بهداشتی مرخص شده اند.رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در شبانه روز گذشته، 17 نفر از 

بیماران بستری در بخش ها پس از بهبودی توسط پزشکان معالج از بیمارستان ترخیص شدند.

انتصاب سرپرست برای دوبخشداری دراستان قم
دکتر سرمست استاندار قم به پیشنهاد فرماندار  قم و تائید معاون محترم سیاسی ،امنیتی و اجتماعی  
استانداری طی احکام جداگانه ای محمدرضا شریفی را به عنوان سرپرست بخشداری کهک  وحسن بافرانی 
را به عنوان سرپرست بخشداری خلجستان منصوب کردند.لازم است پیش از این آقایان خوبرو وفرج اللهی به 

ترتیب بخشداربخش کهک و خلجستان بودند.

فاطمه معتمد آریا،  سفیر سلامت روان شد
»فاطمه معتمد آریا« که با کمپین مقابله با افسردگی »حرف میزنم« با دو مجموعه علمی روانپزشکان ایران 
و کرسی یونسکو در آموزش سلامت همکاری خود را آغاز کرده بود امروز رسما به عنوان سفیر سلامت روان 
معرفی شد.دکتر مریم رسولیان، رییس انجمن علمی روانپزشکان ایران، مهمترین هدف از انتخاب خانم 

معتمد آریا را جلب توجه عمومی به موضوع سلامت روان، عنوان کرد.

هشدار رئیس نظام پزشکی درباره عجله در بازگشایی ها 
دکتر محمدرضا ظفرقندیرئیس سازمان نظام پزشکی طی نامه ای به رئیس جمهور، هرگونه تعجیل در 
بازگشایی غیرضروری و غیر قابل کنترل مکان های تجمعی از قبیل اماکن مذهبی،  مدارس،  دانشگاه ها و... 
را موجب گسترش بیماری و آسیب جان و سلامت مردم و هدر رفتن زحمات گذشته و فرسودگی کادر درمانی 

کشور خواند.

شهردار قم تأکید کرد؛

توجه به معماری ایرانی اسلامی 
درپروژه های اطراف حرم مطهر

 شهردار قم گفت: در پروژه های بهسازی مسیرهای تردد اطراف حرم حضرت 
معصومه)س( رفاه زائران و مجاوران، توجه به معماری ایرانی - اسلامی و لطافت 

و زیبایی در اولویت است.
سید مرتضی سقائیان نژاد در جلسه شورای معاونین شهرداری قم با اشاره به 
وضعیت پروژه های شهرداری قم در محدوده حرم مطهر حضرت معصومه )س(، 
اظهار کرد: طی سال های اخیر با مطالعات شهرسازی دقیق طرح های متعددی 
در محدوده حرم مطهر در دستور کار قرار گرفته که از آن جمله اجرای میدان بزرگ 

امام خمینی )ره( و پیاده راه ارم است.
وی با اذعان به اینکه در پروژه پیاده راه ارم بسیاری از شاخص های شهرسازی 
و معماری پیش بینی شده، تصریح کرد: نمونه موفق اجرای پیاده راه ارم با تمام 
مخالفت هایی که با آن می شد، امروز به محوری مورد استقبال مردم تبدیل شده 

و یک فضای تبادل و تردد باز شهری است.
شهردار قم ضمن تأکید بر اجرای سریع و بر اساس برنامه زمانی پروژه پیاده راه 
خیابان انقلاب، حفظ اصول و دستورالعمل های ایمنی در جهت حفظ سلامتی 
و رفاه حال شهروندان و به ویژه کسبه و ساکنین خیابان انقلاب، اضافه کرد: این 
موضوع از اصلی ترین راهبردهای اجرایی در زمان عملیات عمرانی پروژه پیاده راه 
انقلاب است و مدیران شهری باید با الزام تمامی عوامل اجرایی و نظارتی پروژه، 
بر این مهم توجه نمایند. وی با اشاره به دیگر برنامه های شهرداری در محدوده 
حرم مطهر حضرت معصومه )س(، گفت: در پروژه های بهسازی مسیرهای تردد 
پیرامون حرم مطهر رفاه حال زائران و مجاوران، توجه به معماری ایرانی - اسلامی 
و لطافت و زیبایی در اولویت است. سقائیان نژاد شیوع بیماری کرونا را مورد توجه 
قرار داد و خاطرنشان کرد: شیوع این ویروس سبب توجه ها به زیرساخت های 
الکترونیکی و بهره گیری از خدمات الکترونیک شده است که باید از این فرصت 

نهایت استفاده برده شود و فرهنگ سازی برای بهره گیری از آن ترویج داده شود.
شهردار قم با تاکید بر اینکه ترویج خدمات الکترونیکی سبب کاهش هزینه ها 
شهر  زمینه  در  خوبی  اقدامات  شد:  یادآور  می شود،  دستگاه ها  و  مردم  برای 
الکترونیک و شهروند هوشمند در سال های گذشته در شهرداری قم انجام شده 
است که باید به صورت ویژه فاز دوم زیرساختهای درون سازمانی ارائه خدمات 

جامع الکترونیک پیگیری شود.

شهردار منطقه هفت قم :

بازگشایی خیابان معلم تا کوچه ممتاز 
در اولویت قراردارد

شهردار منطقه هفت قم گفت: بازگشایی خیابان معلم تا کوچه ممتاز در مسیر فاز 
پنج بلوار عماریاسر در اولویت سال 99 شهرداری منطقه هفت می باشد.

مجید متین فر با اشاره به پروژه بازگشایی ادامه بلوار عماریاسر، اظهار کرد: این 
پروژه از سال های قبل در دستور کار مدیریت شهری بوده و امسال اعتبار ویژه ای 

برای تکمیل تملکات و آغاز عملیات اجرایی آن اختصاص یافته است.
شهردار منطقه هفت قم با تاکید بر اینکه این پروژه با فازبندی و اولویت بندی 
در حال تملک است، افزود: اولویت پروژه فاز پنج بلوار عماریاسرعلاوه بر تملک 

حدفاصل خیابان معلم تا ریل رآهن، بازگشایی خیابان معلم تا کوچه ممتاز است.
متین فر با اذعان به اینکه عملیات تملک پروژه فاز عماریاسر که جزء اصلی ترین 
پروژه های توسعه شهری محسوب می شود از اوایل سال 99 دردستور کار قرار 
گرفته است، گفت: این پروژه با اختصاص اعتبار با جدیت تمام و جلب نظر مالکین 

نسبت به تملک املاک باقی مانده در مسیر در حال پیگیری است.
وی گفت: همچنین مبلغ 40میلیارد تومان بودجه برای امسال پیش بینی شده 

که قابل افزایش نیز است.

شهردار منطقه یک قم :

بلوار شهید دل آذر پیاده روسازی می شود
شهردار منطقه یک قم از اجرای پیاده روسازی بلوار شهید دل آذر در نیمه نخست 

امسال خبر داد.
احمد ترکمن با اشاره به پروژه پیاده رو سازی بلوار شهید دل آذر، اظهار کرد: در 
راستای پروژه های پیاده روسازی شهرداری، که طی سال های اخیر در شهر شدت 

گرفته، بخش زیادی از پیاده روهای شهر بهسازی و استانداردسازی شده است.
شهردار منطقه یک قم با بیان اینکه یکی از این پروژه ها پیاده روسازی بلوار شهید 
دل آذر بوده که در دستور کار شهرداری منطقه یک است، گفت: این پروژه شامل 
پیاده روسازی از کوچه ۶4 )منبع آب( تا تقاطع پلیس است. ترکمن با بیان اینکه 
اعتبار پیش بینی شده برای این پروژه بیش از ۶ میلیارد ریال است، افزود: قرارداد 
این پروژه از اسفندماه 98 آغاز شده است و امید داریم این پروژه را در نیمه نخست 
امسال به اتمام برسانیم. وی اذعان کرد: زمان بندی پروژه پنج ماهه است و پروژه به 

طول 850 متر و مساحت 7000 مترمربع اجرا خواهد شد.
 

مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم خبرداد:

راه اندازی نخستین پیست حرفه ای 
دوچرخه سواری در قم 

مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم از راه اندازی و خط کشی 
نخستین پیست حرفه ای دوچرخه سواری در بوستان آموزش ترافیک پردیسان 

خبر داد.
علی نیک با اشاره به آخرین اقدامات انجام شده در بوستان آموزش ترافیک 
شهرداری قم، اظهار داشت: بوستان آموزش ترافیک پردیسان شامل هفت پیست 

منحصربه فرد بوده که به مرور اقدامات طراحی، اجرا و به بهره برداری می رسد.
از  اینکه یکی  بیان  با  مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم 
پیست های پیش بینی شده در این بوستان ترافیکی، مربوط به دوچرخه سواری 
است، ابراز کرد: این پیست کاملًا حرفه ای و با الگوبرداری از پیست شهر زوریخ 

طراحی شده است که پذیرای علاقه مندان به این رشته ورزشی خواهد بود.
نیک خاطرنشان کرد: این پیست در چندین مرحله توسط همکاران سازمان 
حمل ونقل و ترافیک به صورت دستی خط کشی شده که این خط کشی ها شامل 
مراحل طراحی، آکس گیری، اجرای خط کشی، پاشیدن گلس بید )جهت ایجاد 

انعکاس نور در شب( و پاکسازی بوده است.
مناسب  ظرفیت های  ایجاد  کنار  در  پیست  این  اینکه  بر  تأکید  با  وی 
دوچرخه سواری سبب ارتقای حرفه ای این رشته ورزشی در قم می شود، یادآور 
شد: با توجه به ویژگی های این پیست ها در این بوستان ترافیک به زودی شاهد 

برگزاری مسابقات کشوری و حتی جهانی در پیست های هفتگانه خواهیم بود.
 

شهردار منطقه هشت قم  خبرداد:

پیشرفت ۹۰درصدی سوله مدیریت بحران 
شهردار منطقه هشت قم از پیشرفت 90 درصدی سوله مدیریت بحران در این 

منطقه خبرداد.
محمد رمضانی با بیان اینکه ساخت سوله با هدف ایجاد فضای استاندارد جهت 
اسکان در شرایط بحران بوده است، ابراز داشت: این سوله مدیریت بحران واقع در 
خیابان ملت با مساحتی بالغ بر هزار متر مربع و با پیشرفت 90 درصدی در حال 
احداث می باشد. شهردار منطقه هشت قم در ادامه با اشاره به ضرورت احداث 
سوله بحران در مناطق مختلف شهری، ابراز داشت: یکی از اقدامات ضروری قبل 
از بحران، ایجاد سوله های مدیریت بحران است که در راستای مدیریت و کاهش 
خسارت های حوادث غیر مترقبه احداث می شود. رمضانی با بیان اینکه در ایران 
با توجه به تعدد بلایای طبیعی اهمیت مدیریت بحران بیش از پیش آشکار شده 
است و احداث سوله بحران نیز در این راستا می باشد، گفت: با هدف کمک به 
شهروندان در زمان وقوع حوادث و بحران اقدام به احداث و تکمیل سوله بحران به 

مساحت یک هزار متر مربع در خیابان ملت شده است.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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ایمردم!ماهخدابابركتورحمتوآمرزش،به
شمارویآوردهاست؛ماهیكهنزدخدابرترینِ
ماهها،روزهایشبهترینِروزها،شبهایشبرترینِ

شبها،وساعاتشبهترینِساعتهاست....

 شنبه -ششم اردیبهشت ماه 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5020

فضائل الأشهر الثلاثة ص ٧٧ ح ٦1

طرح: فیروزه مظفری 

تواینوضعیتدستتوجیبموننکنین!

 معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم گفت: قبر فروشی در سطح شهر قم 
تبدیل به بورس بازی شده و قبرهای داخل شهری تا 50 میلیون تومان به فروش می رسد 

و تبدیل به کسب و بازار برای برخی نهادهای متولی شده است. 
محسن بهشتی روز چهارشنبه در جلسه کارگروه زیربنایی قم در سالن جلسات کرامت 
استانداری اظهارداشت:احداث آرامستان جدید قم از سال 94 در دستور کار مجموعه 
مدیریت استان قرار دارد و مسائل مربوط به دسترسی و مطالعات اجتماعی در آن 
انجام گرفته است. وی بیان داشت: کرونا سبب شد تا بی رغبتی بسیاری از خانواده های 
قمی که تا قبل از آن تمایلی به دفن متوفیان در بهشت معصومه )س (نداشتند از بین 

برود و نسبت به این آرامستان تعلق خاطر پیداکرده اند.
کمربندی جدید نقطه پایانی شهر قم می شود 

بهشتی تصریح کرد: تعداد دفن متوفیان شهرستانی در قم نسبت به سال های گذشته 
به شدت کاهش  یافته است و اغلب افراد دفن شده در آرامستانهای قم را شهروندان بومی 
شامل می شود. معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم اضافه کرد: با تثبیت و 
تصویب اجرای کمربندی جدید قم، احداث این آرامستان خللی در طرح های توسعه ای 

مسجد جمکران وارد نمی کند و این کمربندی عملا نقطه پایانی شهر قم می شود.
وی افزود: فضای سبز گسترده ای در آرامستان جدید قم در نظر گرفته شده که بخش 

زیادی از فقر فضای سبز را در این منطقه از شهر قم را جبران می کند.

جهت توسعه قم در مناطق جنوبی شهر نیست 
وی بیان کرد: با احداث این آرامستان، دو آرامستان بزرگ در شمال و جنوب شهر 
متوفی  انتخاب خانواده های  و حق  تقاضا  و  و هزینه عرضه  راه اندازی می شود  قم 
افزایش می یابد. بهشتی یادآور شد: جهت توسعه قم در مناطق جنوبی شهر نیست 
برای  پرقدرتی  محرک  می تواند  مرجعیت  بلوار  )ص(و  پیامبراعظم  بلوار  وجود  اما 
پیشرفت بخش های جنوبی و حوالی مسجد مقدس جمکران باشد. معاون هماهنگی 
امورعمرانی استانداری قم تصریح کرد: همچنین در دو سمت بلوار مرجعیت تا عمق 
۲00 متر لکه سبز دیده شده که خود عامل مهمی برای جلوگیری از توسعه و استقرار 
فضای های تجاری و خدماتی است. وی م گفت: آرامستان بهشت معصومه )س(از 
سال 54 و در 100 هکتار در فاز نخست راه اندازی شده و امروز بخش مهمی از ظرفیت 
دفن متوفیان را تامین می کند. وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: جمعیت 
هسته مرکزی شهر در ۲0 سال گذشته از 75 هزار تن به 45 هزار کاهش یافته که نشان 
از بی توجهی به بافت فرسوده شهری در طرح های توسعه شهری و احداث مسکن مهر 

بوده است.
احداث آرامستان جدید نزدیکی مسجد مقدس جمکران

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم  نیز در این جلسه از تصویب طرح احداث آرامستان 
جدید در قم خبر داد و اظهار کرد: این آرامستان در نزدیکی مسجد مقدس جمکران 
احداث خواهد شد. حسن صبوری فزود: این آرامستان جدید در ۲ کیلومتری مسجد 
جمکران و در مساحت 3۶0 هکتاری احداث و 100 هکتار آن فضای سبز شهری در 

نظر گرفته شده است.
22 درصد دفن شدگان در آرامستان های قم غیربومی هستند

معاون معماری و شهرسازی شهرداری قم نیز در ادامه این جلسه با اشاره به آمار 
بالای دفن شدگان غیر بومی در قم گفت: ۲۲ درصد از آمار متوفیان دفن شده در 
آرامستان های قم از دیگر شهرها و غیر بومی هستند. غلامرضا جانقربان افزود: نرخ 
رشد جمعیت در قم به دلیل رشد مهاجر پذیری از الگو و میانگین کشوری بیشتر است 
همچنین نرخ زاد و ولد از نرخ مرگ و میر بیشتر است. وی ادامه داد: ۲5 تا 45 سال 
بالاترین هرم سنی در استان قم است و بر اثر انفجار جمعیت در دهه ۶0 از سال 14۲0 
جمعیت قم وارد دوره پیری و افراد سالمند بالای ۶0 سال هم افزایش خواهند یافت. به 
گفته معاون شهردار قم، با توجه به بحران کرونا نیاز به احداث یک آرامستان جدید برای 
شهر قم بیش از هر زمانی وجود دارد. طرح احداث آرامستان جدید با برخی اصلاحات 

نسبت به طرح اولیه آن درنهایت با 11 رأی موافق و 3 رأی مخالف تصویب شد.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم هشدارداد؛

تبدیل قبر فروشی به بورس بازی
فروش قبردرقبرستان های داخل شهر قم تا۵۰میلیون تومان؟!

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم:

اجاره بهای ۲ ماه مجموعه های زیرنظر ارشاد 
بخشیده شد

 مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم با اشاره به خسارت های ناشی از کرونا به صنعت فرهنگ و اهالی 
هنر استان گفت: اجاره بهای اسفند 98 و فروردین ماه 99 تمام مجموعه های زیرنظر این اداره کل بخشیده 

شده است. 
سید موسی حسینی کاشانی افزود: با توجه به این که آغاز مجدد فعالیت نهادهای فرهنگی استان منوط 
به تصمیم ستاد مرکزی مقابله با کروناست و مشخص نیست که این بازگشایی در چه زمانی محقق می شود،  

امکان بخشیدن اجاره بهای این مجموعه ها در ماه های آیند نیز وجود دارد.
وی اظهار داشت: مجموعه های فرهنگی و هنری ازجمله سالن های تئاتر، سینما، گالری های فرهنگی و 
سایر بخش های فرهنگ و هنر ازجمله مجموعه هایی بودند که از همان روزهای ابتدایی شیوع کرونا فعالیت 

آن ها متوقف شد و این خسارت های سنگینی را به فعالان عرصه هنر در قم وارد کرده است.
وی تاکید کرد: خسارت های وارده به تمام بخش های زیر نظر این اداره کل ازجمله مطبوعات، صنعت 
چاپ و نشر،  سالن های سینما و تئاتر برآورد شده و به وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی به منظور جبران بخشی 
از این رقم ارسال شده است. حسینی کاشانی ادامه داد: سینماهای قم به دلیل تعطیلی ناشی از شیوع 
کرونا و لغو تمام اکران  نوروزی فیلم های سینمایی خسارت های سنگینی متحمل شدند که جبران بخشی 
از این خسارت ها در دستور کار است. وی تامین حق بیمه هنرمندان قم را از دیگر موضوع های جدی 
دانست و افزود: هنرمندان زیرمجموعه صندوق هنر،  ماهانه باید اقدام به پرداخت حق بیمه خود در این 
صندوق می کردند که به دلیل تعطیلی تمام فعالیت های فرهنگی،  پرداخت این حق بیمه توسط اداره کل 

ارشاد در حال پیگیری است که در صورت نهایی شدن،اطلاع رسانی می شود.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم گفت: تمامی اهالی فرهنگ و هنر قم که به دلیل شیوع کرونا و 
تعطیلی فعالیت های خود متضرر شدند، در صورت داشتن شرایط می توانند از بیمه بیکاری استفاده کنند.

 
معاون سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم تاکید کرد:

تشدید نظارت  بر اصناف همزمان با ماه رمضان 
معاون سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم با اشاره به تشدید نظارت  بر اصناف همزمان با ماه 

رمضان در قم، افزود: برای جلوگیری از افزایش قیمت کالا از اول اردیبهشت طرح نظارتی آغاز شد.
احمدرضا سمیعی نسب با اشاره به تشدید نظارت ها توسط بازرسان سازمان صمت در ماه مبارک 
رمضان، افزود: به منظور جلوگیری از افزایش بی رویه کالاها از اول اردیبهشت ماه طرح نظارتی آغاز شده و 
تا پایان ماه رمضان نیز ادامه دارد. وی با بیان اینکه تیم های بازرسی سازماندهی شده و تشدید بازرسی ها 
در دستور کار قرار دارد، افزود: نظارت ها بیشتر مربوط به آرد و نان، کالاهای اساسی مانند برنج، شکر، روغن 
نباتی، مواد پروتئینی شامل گوشت قرمز، مرغ و تخم مرغ و حبوبات، میوه و تره بار، لبنیات و حلیم، آش، 
زولبیا و بامیه می شود. معاون اداره نظارت و بازرسی و حمایت از حقوق مصرف کننده سازمان صنعت، 
معدن و تجارت استان قم بیان کرد: تیم های بازرسی صمت و همچنین بازرسان اتاق اصناف به نظارت ویژه 
در ماه مبارک رمضان می پردازند. وی ادامه داد: بازرسان در این طرح در صورت احراز تخلف پرونده برای 

واحد متخلف تشکیل داده و متخلفان به توسط مراجع قضائی به اشد مجازات می رسند.

مدیر عامل جمعیت هلال احمر استان قم خبرداد:

اهدای بسته های اقلام بهداشتی به بیماران خاص 
 مدیر عامل جمعیت هلال احمر استان قم با اشاره به اجرای طرح های حمایتی ویژه بیماران خاص در 

قم گفت: یکی از این طرح ها اهدای بسته های اقلام بهداشتی است.
محمد گلفشان با اشاره به اجرای طرح های حمایتی ویژه بیماران خاص در هلال احمر استان قم، اظهار 
کرد: یکی از طرح های حمایتی ویژه بیماران خاص اهدای بسته های اقلام بهداشتی شامل ماسک و 
محلول ضد عفونی است. وی گفت: در این طرح بیماران هموفیلی، سرطانی، ام اس و تالاسمی مورد 

شناسایی قرار گرفته و اقلام بهداشتی به صورت رایگان در اختیار آنها قرار می گیرد.
مدی ر عامل جمعیت هلال احمر استان قم تصریح کرد: در این طرح ۲ هزار و 700 بسته شامل ماسک 
و بطری ضدعفونی کننده، آماده شده و به صورت خانه به خانه و توسط داوطلبان در اختیار بیماران خاص 

قرار می گیرد و تعدادی نیز به انجمن ها برای تحویل به این بیماران ارائه می شود.
وی گفت: در صورت حمایت و مساعدت خیرین در ادامه اجرای این طرح برای افراد کم برخوردار که 

دارای بیماری خاص هستند، بسته های معیشتی اهدا می شود.

توجه به فرمایش مقام معظم رهبری در روز ۲1 فروردین مبنی بر حمایت از برخی 
قشرهای ضعیف که زندگی شان با سختی در حال گذران است؛ رزمایش " کمک 
مومنانه" پنجشنبه 4 اردیبهشت 1399 همزمان در شهر مقدس قم برگزار شد. در این 
رزمایش به همت بسیجیان ، مردم نوع دوست و خیرین،  درمرحله اول تا نیمه ماه 
مبارک رمضان بیش از ۲5 هزار بسته معیشتی تولید شده در استان قم توزیع می شود.
فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب )ع( استان قم  عصر روز پنجشنبه در مراسم 
افتتاح اولین مرحله از رزمایش همدلی و کمک مومنانه ویژه ماه مبارک رمضان گفت: 
پس از فرمایشات مقام معظم رهبری در خصوص مواسات و کمک مومنانه با نگاه ویژه 
ایشان به ماه مبارک رمضان، مرحله اول این رزمایش با تمرکز بر این ماه، با کمک مردم 

و استفاده از ظرفیت همه نهاد ها، جهادگران و بسیجان در مصلی قدس قم آغاز شد.
سردار سید محمد تقی شاهچراغی با اشاره به بستر موجود و روحیه کمک رسانی 
مردم گفت::تاکنون کمک رسانی به صورت مستمر انجام شده، اما این مرحله با 
محوریت ماه مبارک رمضان در حال اجراست.سردار شاهچراغی در ادامه گفت:در این 
مرحله از رزمایش ۲5 هزار سبد کالا تا نیمه ماه مبارک رمضان با محوریت مساجد و با 
همکاری بسیجیان و گروه های جهادی در میان خانواده های بی بضاعت و آسیب دیده 

بر اثر شیوع ویروس کرونا توزیع خواهد شد.
37 هزار بسته معیشتی تاپایان ماه رمضان  توزیع  می شود 

وی همچنین گفت: تا پایان ماه مبارک رمضان در مجموع 37 هزار بسته معیشتی 
در میان خانواده های نیازمند توزیع خواهد شد که تعداد 10 هزار بسته آن به ارزش 
مردم،  توسط  آن  مابقی  و  تهیه  سپاه  سازمان  به همت  تومان  هزار   300 هرکدام 
هیئت های مذهبی و دیگر اقشار تهیه گردیده است. فرمانده سپاه امام علی بن 
ابیطالب علیه السلام با اشاره به نحوه توزیع این کمک ها گفت:استان قم به 57 محله 
تقسیم بندی شده است و با تشکیل شورای محله و استفاده از ظرفیت پایگاه های 
بسیج، این بسته ها با حفظ کرامت و شأن خانواده های نیازمند در بین آن ها توزیع 
خواهد شد. وی در ادامه با اشاره به اقدامات حوزه معنویت با توجه به ماه مبارک 
رمضان گفت: این اقدام توسط طلبه های جوان و روحانیون شروع شده و نیاز مندی 
مردم در خصوص پاسخگویی به مسائل شرعی و آرامش معنوی را تامین خواهد کرد. 
سردار شاهچراغی همچنین از اجرای رزمایش مواسات و کمک مومنانه ابراز امیدواری 
کرد و افزود: این رزمایش در سراسر کشور در حال اجراست و انشالله به زودی از بار 

مشکلات نیازمندان کاسته شود.

به همت سپاه امام علی بن ابیطالب )ع( و خیرین صورت گرفت:

آغاز رزمایش کمک مومنانه درقم

معاون بانک مرکزی کسر اقساط وام قرض الحسنه از حساب مشتریان و ضامنین را غیرقانونی اعلام کرد و 
گفت: بانک ها توجهی به این مسئله نکردند و از بانک هایی که وام ازدواج می دهند نه تنها مراعات زوجین 
را نمیکنند بلکه در صورت به تعویق افتادن قسط، جریمه ای برای این زوجین در نظر می گیرند که این 

مسئله اصلا عادلانه نیست

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: اگر پیک 
را  قم  در  کرونا  ایجاد شده  نزولی  روند  و  کنترل شده 
رها کنیم، دوباره ازنظر اپیدمی با پیک دومی مواجه 

می شویم که ممکن است شدیدتر باشد. 
علی رضا  آیت الله  با  دیدار  در  قدیر"  "محمدرضا   ،
اعرافی مدیر حوزه های علمیه، تاکید کرد: فاصله گیری 

اجتماعی و هوشمند جدی گرفته شود.
 وی برای چندمین بار طی روزهای اخیر هشدار داد 
فاصله گذاری  و  اجتماعی  فاصله گذاری  عده ای  که 
هوشمند را رعایت نمی کنند که این مسئله می تواند 

خسارات جبران ناپذیری را به همراه داشته باشد.
دیگر مقامات استان قم نیز تاکنون بارها در خصوص 
خطر آغاز موج دوم شیوع کرونا در صورت بی توجهی 
اند.   داده  هشدار  اجتماعی  گذاری  فاصله  به  مردم 
قدیر ادامه داد: پمپ بنزین ها، سوپرمارکت ها، بانک ها 
باید  که  هستند  پرخطری  اماکن  از  بیمارستان ها  و 
توجیه  کرونا  شیوع  از  جلوگیری  زمینه  در  به خوبی 
ادارات  شوند. وی گفت: فاصله گذاری هوشمند در 
مهم است و باید به افرادی که سن بالا، دیابت و بیماری 

 زمینه ای دارند مرخصی داده شود.
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم یادآور شد: من هر 
جا می روم و کسی سرفه ای می کند به او می گویم کار 

خود را رها کند و به منزل برود و استراحت کند.
وی ادامه داد: روند عادی سازی باید به صورت پلکانی 
باشد و این سخت گیری ها آرام آرام کم شود و شهر را رها 
نکنیم تا مردم یک باره از منزل بیرون نیایند چون این 
ویروس هنوز جوان است و ممکن است خود را بازسازی 

کرده و دوباره منشأ مشکل شود.
لزوم توانمندسازی مردم برای مقابله با کرونا

بحث  در  مردم  توانمندسازی  لزوم  به  اشاره  با  وی 
پیشگیری و مقابله با کرونا گفت: ما در کنار بحران 
و  اقتصادی  فرهنگی،  اجتماعی،  بحران های  کرونا، 
دیگر بحران ها را نیز   پیش روداریم که نیاز است به مردم 

کمک های مقتضی صورت گیرد.
قدیر بیان کرد: باید اقناع سازی خوبی برای مردم 
صورت گیرد تا مردم به ما اعتماد کرده و پروتکل های 

اعلامی از سوی وزارت بهداشت را رعایت کنند.
وی اظهار کرد: درعین حالی که ویروس کرونا یک 
پزشکان  بین  در  ما  است،  پیچیده  و  جدید  ویروس 
بیمارستانی و پرستارهایمان که در قم فعالیت دارند، 
تلفاتی نداشتیم. قدیر اضافه کرد: کادر درمانی قم 
علی رغم حجم کار زیاد، مراقبت و رعایت پروتکل های 
وزارت بهداشت موردتوجه کامل بوده است و همچنین 
کادر  این  از  هرکدام  در  علایم  کوچک ترین  باوجود 

درمانی تحت قرنطینه قرار می گرفتند.
وی بیان داشت: دپارتمان مربوط به بیماران واگیردار 
در وزارت بهداشت در آستانه تعطیل شدن بود  چراکه 
وجود  واگیرداری  بیماری  دیگر  اکنون  می شد  گفته 

ندارد و وقتی این ویروس کرونا آمد مساله عجیبی بود.
قدیر تصریح کرد: قم در تمام پروتکل های تحقیقاتی 
وزارت بهداشت شرکت داشت که مهم ترین آنان مربوط 
به داروهای جدیدی بود که وارد ایران شد و برای بیماران 
پزشکی  رییس دانشگاه علوم  استفاده شد.  بدحال 
خاطرنشان کرد: در بحران شیوع عفونت های واگیر، 
همه آحاد مردم مسئول می باشند و نیز مردم در این 
مدت همکاری مطلوبی با مسئولین بهداشت استان 
داشتند. وی افزود: در این ایام تهدید کرونا را تبدیل 
به فرصت کردیم و بیمارستان امیرالمؤمنین)ع( آماده 
بهره برداری است و همچنین چندین دستگاه پزشکی 
مدرن نیز با همکاری خیرین و مساعدت وزیر بهداشت 
و دولت برای بیمارستان های قم خریداری شده است. 
وی در پایان ابراز کرد: 130نفر از طلاب و روحانیون 
را  کارها  سخت ترین  فرقانی  بیمارستان  در  جهادی 
انجام می دادند و یا در آرامستان بهشت معصومه)س( 
به غسل اموات کرونایی می پرداختند و نقش روحانیون 

در کمک به بیماران کرونایی شاخص است.

دکترقدیر :درصورت رها کردن روند کنونی؛ 

پیک دوم کرونا در قم شدیدتر خواهد بود
فاصله گیری اجتماعی و هوشمند جدی گرفته شود


